
به  پروانه  صدور  های  بوروکراسی  گفت:  با  قم  شهردار 
به  وادار  را  زیاد است که عملا شهروندان  و  اندازه ای قوی 
تخلف می کند. سیدمرتضی سقائیان نژاد روزدوشنبه در 

بیست وسومین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری، که با حضور 
اعضاء جدید هیات مدیره سازمان نظام مهندسی برگزار شد 

روزنامه

درجلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم مطرح شد؛

انتقاد شهردار قم 
به بوروکراسی های صدورپروانه

رئیس شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:

ضرورت بکارگیری معماری اسلامی ایرانی در ساختمان سازی
8

8

چرا باوجود نیاز استان قم ازاین ورزشگاه استفاده ای نمی شود؟

ورزشگاه یادگار امام)ره( ظرفیتی که 
فراموش شده است!

حفظ تاسیسات وامکانات این ورزشگاه توجه ویژه می خواهد

8

6
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم :

سارقان محموله خودروهای سنگین دستگیر شدند

11ژانویه2022  شماره 5431  سال بیست وچهارم  2000 تومان 8جمادی الثانی1443 سه شنبه 21دی1400 

این روند صدور پروانه ساختمانی شهروندان را وادار به تخلف می کند
وجود 11 هزار پرونده تخلف در کمیسیون ماده 100

ساخت  کار  که  80بود  سال  اواخر   : ملکی  رضا   / ایمان 
زیبا  استادیومی  یافت  پایان  امام)ره(  یادگار  استادیوم 

از  بسیاری  خشنودی  که  جمعیت  هزار  پانزده  باظرفیت 
در  داشت.  همراه  به  را  فوتبالی ها  خصوصا  ورزش  اهالی 

معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

امکان رصد لحظه ای  موجودی کالا 
فراهم شده است

معاون بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: 
لزوم ثبت اطلاعات پیرامون نحوه تامین و توزیع کالاها در سامانه جامع تجارت،  امکان 

رصد لحظه ای موجودی محصولات مورد نیاز مردم در قم را فراهم کرده است. 
امیرحسین پروان بیان کرد: تمامی فعالیت های اقتصادی در دستگاه های مختلف 
که در زمینه تامین و توزیع کالا فعال هستند، باید در سامانه جامع تجارت ثبت شود و 

این کار بستر نظارت مستمر و آنی وضعیت بازار استان را ممکن می سازد.
وی افزود: این سامانه می خواهد مسیر عرضه کالاها را برای دستگاه های نظارتی 
و مردم شفاف کند، در این سامانه از زمانی که کالایی توسط تولید کننده عرضه و 
یا وارد کشور می شود تا زمانی که توسط حلقه های واسط به دست مصرف  کننده 
نهایی برسد تمام مسیر روشن است. وی ادامه داد:  کالاهایی از جمله پودر شوینده، 
سیمان، مقاطع فولادی،  لوازم خانگی،  روغن موتور،  پوشک بچه، ماکارانی،  قند،  
شکر،  روغن، برنج، حبوبات، غلات و برخی میوه ها شامل این طرح است و به مرور 

کالاهای دیگر نیز به آن اضافه می شود.
پروان گفت: این سامانه با شفاف سازی از ایجاد احتکار جلوگیری می کند، یعنی 
زمانی که در سامانه مسیر تبادل کالا دنبال شود از طریق سامانه می توان فهمید در 

انبار هر کدام از واحدهای اقتصادی فعال استان چه میزان کالا ذخیره شده است.
وی بیان کرد: حتی موجودی فروشگاه های بزرگ فعال در استان نیز مشخص 
است، یعنی اطلاعات ثبت شده در سامانه جامع تجارت این امکان را فراهم می کند 

که ما به صورت لحظه ای بتوانیم میزان ذخیره کالاها در بازار قم را متوجه شویم.
وی ادامه داد: همچنین مسئولان دستگاه های متولی بازار می توانند به صورت 
دقیق مساله تامین کالای مورد نیاز مردم را رصد و آن را مدیریت کنند و اقدام لازم 
را انجام دهند، یعنی اگر نیاز به واردات کالایی است آن را وارد کنند، اگر محصول 
داخلی است تولید آن را افزایش دهند و اگر میزان ذخیره سازی کالایی بیش از نیاز 
است،  سطح مازاد را صادر نمایند. معاون سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم با اشاره 
به این که رصد اطلاعات ثبت شده در سامانه میزان تخلف های احتمالی در بازار 
تامین و توزیع کالا را تا حد چشمگیری کاهش خواهد داد، گفت: بنابراین سامانه 
جامع تجارت موجب می شود موجودی کالا در کشور و استان در لحظه قابل رصد و 
مدیریت باشد و از احتکار آن جلوگیری شود. وی با بیان این که برای اجرای موفق این 
طرح، جلسات هماهنگی با حضور بخش های مرتبط با موضوع برگزار و نکات لازم به 
فعالان اقتصادی ارائه شده است، ادامه داد: با تلاش های صورت گرفته و همکاری 
فعالان اقتصادی استان،  هم اکنون قم عملکرد مطلوبی در زمنیه ثبت اطلاعات 

درخواستی در سامانه جامع تجارت در سطح ملی دارد.
 

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم :

پنج هزار خودرو عمومی در قم
 دوگانه سوز شد

 مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم گفت: درحال حاضر پنج هزار 
و ۶۷۰ خودروی عمومی در قم به سیستم دوگانه سوز تبدیل شده اند و ۲۴۳ خودرو 

نیز در نوبت انتظار می باشند 
سید محمود طاهری با اشاره به استقبال شهروندان قمی از طرح رایگان دوگانه سوز 
کردن خودروهای عمومی اظهار داشت: از ابتدای اجرای این طرح در قم تا تیرماه 
سالجاری سه هزار و ۹۰۰ خودروی عمومی به صورت رایگان دوگانه سوز شدند که 
این تعداد در حال حاضر به رشد قابل توجهی رسیده است. وی به دوگانه سوز کردن 
خودروهای مسافربر اینترنتی اشاره کرد و گفت: طرح تبدیل خودروهای مسافربر 
شخصی به دوگانه سوز با اولویت خودروهای پرمصرف و اعطای یارانه از ماه های قبل 
آغاز شده و بر اساس آن حدود ۷۵ درصد از هزینه تبدیل، به صورت یارانه دولتی پرداخت 
می شود. طاهری اضافه کرد: به مالکان خودروهای مشمول این طرح، پیامک واجد 
GCR. شرایط بودن استفاده از طرح ارسال می شود و آنان می توانند با مراجعه به سامانه

NIOPDC.IR به ثبت نام و نوبت گیری در کارگاه های مجاز تبدیل، اقدام کنند.

ضرورت حمایت بیشتراز افراد 
آسیب پذیر دردوران کرونا

مختلف  جوامع  در  ها  دولت  وظایف  از  یکی 
سلامت  ارتقاء  برای  ریزی  برنامه  و  سیاستگذاری 

اجتماعی و رفاه وتامین اجتماعی در همه شرایط اط جمله در سوانح وحوادث و شرایط 
بحرانی است.

موضوعی که دراصل بیست ونهم قانون اساسی هم بر آن تاکید وتصریح شده است. 
در سایراسناد و سیاست های مرتبط با حوزه رفاه تامین اجتماعی بطور عام و حمایت 
های اجتماع بطو خاص هم بر آن تاکید شده است.از جمله این بحران ها و .. شیوع 
ویروس کرونا)Covid-1۹  ( می باشد که از جمله بحران های جهان شمول از جمله 
در ایران می باشد.بدون شک هر بحرانی پیامد های متعددی را به دنبال خواهد داشت 
که افراد و گروه های مختلف از جمله گروه های آسیب پذیر اجتماعی را تحت تاثیر 

قرار می دهد.
ویژگی های خاص این بحران و استراتژ های متعددی که برای پیشگیری از شیوع، 
رعایت فاصله گذاری اجتماعی، محدودیت های حضور در عرصه های اجتماعی، 
افزایش هزینه های خانوار،  مشکلات اقتصادی حاکم بر جامعه) از قبل از کرونا ، و 
درحین کرونا( و تاثیر گذاری بیش از حد این شرایط اقتصادی در زندگی این افراد 
آسیب پذیر  و عدم امکان تامین  و پاسخگویی به  نیازهای این افراد و پیشگیری از ایجاد 
مشکلات بیشتر شرایطی را فراهم کرده است که نیاز مند حمایت های بیشتر توسط 

دولت هستند.
علیرغم همه اقدامات انجام شده مبنی بر افزایش یارانه های این افراد از محل منابع 
هدفمندی یارانه ها،  افزایش دوره ایی کمک های معیشتی، کمک های  خاص کرونا 
به مراکز ارایه کننده خدمات و افراد آسیب پذیر، با بهره گیری از تمام ظرفیت های 
مردمی، دولتی و نهادهای عمومی غیر دولتی، خصوصی ،  موسسات خیریه ، گروه 
های مردمی، گروه های جهادی و...  در قالب کمک های مومنانه، مسوولیت اجتماعی 
بنگاه ها، افزایش حمایت های ستاداجرایی فرمان امام)ره( وستاد احسان این ستاد، 
بنیاد مستضعفان، سپاه و بسیج، هلال احمر و... که در ابتدا بیشتر بوده و به مرور 
زمان این نوع مشارکت ها هم کمتر شد ولی شرایط برای افراد و گروه های آسیب پذیر 

همچنان نگران کننده است.
رییس انجمن مددکاران اجتماعی ایران درادامه گفت وگو بیان کردندکه افزایش 
یارانه های  بودن  ناکافی  این گروه ها،  به  ارایه کننده خدمات  هزینه های مراکز 
دولتی، افزایش اقلام بهداشتی و توانبخشی، از دست دادن مشاغل خرد خانگی 
که درآمد هایش جبران بخشی از هزینه های زندگی بود و... نگرانی در خصوص 
شرایط این افراد را بیش از پیش افزایش داد. شرایطی که قبل از کرونا هم نامطلوب 

بود.
گروه هایی هم که به دلیل بی خانمانی و نداشتن سرپناه و اجبار به کار در خیابان 
و زباله گردی و... در دوران کرونا به مراتب شرایط سخت تری را تجربه می کردند که با 
حضور مددکاران اجتماعی فعال در موسسات خیریه و غیر دولتی و در تهران شهرداری 
تهران و بعد ها سازمان های دولتی شرایط شان از ابتدای دوران شیوع کرونا به مراتب 
بهتر شد.البته در این راه عدم فراگیری، عدم جامعیت، عدم کفایت و عدم پایداری 
خدمات از جمله مشکلات اساسی در حمایت اجتماعی از این افراد وگروه های آسیب 
پذیر بود. ضمن این که به دلیل مشکلات اقتصادی ایجاد شده از جمله افزایش بیکاری 
وتعطیلی واحد های صنعتی و ... و فوت سرپرستان خانوار ها و ...  گروه های دیگری 
هم بودند که در این شرایط نیازمند دریافت حمایت های اجتماعی بودند که ساز و 
کار های  مشخص و نظام مند برای ارایه حمایت ها برای این افراد و  خانواده ها اتخاذ 

نشده بود که این مشکل همچنان وجود دارد.
این شرایط برای بسیاری از کشور های دنیا هم وجود دارد و آنچه که الان ما نیازداریم 
این است که با شناسایی افراد جدید نیازمند حمایت اجتماعی که به واسطه کرونا  
و شرایط جدیدی که پیدا کردند   باید مورد حمایت قرار گیرند و شناسایی نیاز ها 
ومشکلات افرادی که از قبل از کرونا هم نیازمند حمایت اجتماعی بودند  بگونه ایی 
برنامه ریزی شود تا مشکلات این افراد حادتر نشود. تجربه زیسته در جهان و از جمله 
ایران نشان داده است که  هر چقدر از زمان  بحران ها فاصله می گیریم و شرایط کمی  
بهتر می شود میزان مشارکت ها و حمایت های اجتماعی مردمی وحتی توجه دولت 
ها در جوامع مختلف هم معمولا کمتر می شود.لذا تنها گذاشتن این خانواده های 
نیازمند حمایت اجتماعی، می تواند  پیامدهای منفی کرونا را بر آنها به مراتب افزایش 

دهد.
*رییس انجمن مددکاران اجتماعی ایران

سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم

 در نظر دارد تعدادی محدود زمین در قطعات مشخص واقع در شهرک صنوف را  به شرح ذیل از طریق مزایده 
عمومی به اشخاص واجد شرایط بفروش برساند .

موضوع مزایده : فروش ۴ قطعه زمین با کاربری آهن فروشی .
 متراژ ، ، مبلغ پایه مزایده طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری و میزان تضمین شرکت در مزایده  و به شرح 

ذیل می باشد:

تذکر 1 : قطعات فوق  دارای زیر سازی ، جدول ، آسفالت ، تاسیسات برق ، آب و گاز می باشند.
تذکر 2 : برنده مزایده می بایست 30% مبلغ پیشنهادی را نقداً و الباقی مبلغ را بصورت ماهیانه  در 12  

قسط پرداخت نماید .
-مبلغ هزینه خرید اسناد مزایده ۵۰۰/۰۰۰ ریال می باشد و می بایست به شماره حساب ۰11۳1۲۷۵88۰۰1 
بانک ملی به نام سازمان میادین شهرداری قم واریز گردد)هزینه خرید اسناد مزایده غیرقابل استرداد می باشد(.
-هر گونه کپی برداری از اسناد ممنوع بوده و فقط اشخاصی مجاز به ارائه پیشنهاد می باشند که اسناد را به نام 

خود خریداری کرده باشند.
- تضمین شرکت در مزایده به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار ۳ماه( یا واریز وجه 
نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره ۳۵1۰8۲۴۹1۵18۲۳1 بنام سازمان میادین میوه و تره بار 

می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم گردد.
زمان دریافت اسناد: از مورخ 1400/10/21 لغایت 1400/11/02

محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید رجایی میدان بزرگ 
میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- امور قراردادها ، 

محل تسلیم پیشنهادها : آدرس فوق ذکر -  طبقه همکف - واحد حراست سازمان میادین .     
مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادها : تا  پایان وقت اداری روز یکشنبه 1400/11/03 می باشد .

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۳۶۶۴1۳۲۷-۰۲۵ تماس حاصل فرمایید .
-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را 
امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.
- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد و سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.

آگهی تجدید مزایده ) نوبت دوم (

    شناسه:1256570روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم 

  

باوجوداینکه  گفت:  قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاونت  سرپرست 
قانون مناسب سازی معلولان از پشتوانه قانونی قدرتمندی برخوردار است اما 
در مرحله اجرا دچار مشکل است و به درستی به آن پرداخته نمی شود. مسعود 
میلانی روزدوشنبه در بیست و سومین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری این شورا، با اشاره به ضرورت 
متناسب سازی پروژه های عمرانی برای معلولان و افراد خاص، افزود: مهندسان 
طراح و ناظر باید نسبت به مناسب سازی دقت کافی داشته باشند و از این مسئله 

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم از تحقق 54 درصدی 
درآمدهای شهرداری قم در 6 ماهه نخست سال 1400 خبر داد. حسین صابری 
روزدوشنبه در بیست و سومین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در 
سالن جلسات ساختمان شهید باکری این شورا، با اشاره به صورت جامع درآمد 
و هزینه 6 ماهه نخست سال 1400 شهرداری اظهار داشت: درآمد شهرداری 
در بودجه سال جاری در این زمینه 3 هزار و 62 میلیارد تومان بوده که 54 درصد 
از آن محقق شده است. رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر 

سرپرست معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم :
قانون مناسب سازی برای معلولان به درستی اجرا نمی شود

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم خبرداد:
تحقق ۵۴ درصدی درآمدهای شهرداری در ۶ ماه نخست سال
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1

آذر منصوری:
توسعه بدون ایجاد فرصت های 

برابر برای زنان امکان پذیر نیست
رئیس دســتگاه قضا بر رسیدگی 
دقیق و سریع به پرونده هواپیمای 
اوکراینی نسبت به قبل تاکید کرد.

لمســلمین  ا م و سلا لا حجت ا
غلامحسین محســنی اژه ای روز 
دوشنبه در جلسه شــورای عالی 
قــوه قضاییــه با اشــاره بــه بیانات 
روز یکشــنبه مقام معظم رهبری 
2در دیدار بــا مردم متدیّــن و غیور  2

سخنگوی وزارت امور خارجه :
برگزاری دور آتی مذاکرات ایران 

و عربستان در دستور کار است
دبیــرکل حــزب اتحــاد ملــت، با 
بیــان اینکه ما اصــلاح طلبان هم 
اشــتباه داشــته ایم، اظهــار کرد: 
دســت هرکس که مــا را نقد کند، 
می فشــاریم؛ چراکه یــک جریان 
تشکل و نیروی سیاسی برای آنکه 
بتواند اثر گذاری داشته باشد باید 
امکان نقــد منصفانــه علیه خود 
را فراهــم کنــد. آذر منصــوری در 

ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
گفت: برگــزاری دور آتی مذاکرات 
ایران و عربستان به میزبانی عراق 
در دستور کار است. سعید خطیب 
نشســت  در  دوشــنبه  روز  زاده 
خبــری ســخنگوی وزارت امــور 
خارجه در پاسخ به سوال خبرنگار 
ایرنــا، در مورد زمان برگــزاری دور 
پنجــم مذاکــرات بــا عربســتان و  7

رئیس دستگاه قضا تاکید کرد:
رسیدگی به پرونده هواپیمای 

اوکراینی بادقت و سرعت بیشتر ازقبل

حسن موسوی چلک*

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم :

پنج  هزارخودروعمومی درقم دوگانه سوزشد
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اعتراف صدام حسین
 و هنر هاشمی رفسنجانی 

آقای محمود رعیت نژاد از آزادگان سرفراز دوران 
هشت سال دفاع مقدس و یکی از شخصیت های 

کتاب معروف » آن ۲۳ نفر« از دیدار خود با صدام حسین می گوید: » صدام 
در آن جلسه جمله قشنگی گفت : دشمنانِ ما و شما که طاقت برادری ما 
و شما را نداشتند و می ترسیدند ما و شما امت واحده شویم و در یک جبهه 
علیه آنها بجنگیم ، جنگ را بین ما شعله ور کردند و ما را به دشمنی با شما 
واداشتند. آنها ما را فریب دادند و به ما وعده دادند که این جنگ شش روزه 

تمام می شود اما الان ۲۰ ماه است جنگ هنوز ادامه دارد.« 
از این اعتراف به ظاهر کوتاه و تاریخیِ صدام می توان نکات بسیاری از 

واقعیت ها را استخراج کرد که فعلا به چند مورد بسنده می شود:
1-دشمنان اسلام به خوبی می دانستند در آستانه پیروزی انقلاب اگر 
دو کشور شیعی ایران و عراق متحد بشوند به ضرر هردو بلوک شرق و غرب 
در خاور میانه خواهد بود. بنابر این صدام را به تجاوز و تعدی به کشور ایران 
تحریک کردند و تا آخر هم ، هر دو بلوک با تجهیزات نظامیِ مدرن از وی 

حمایت نمودند.
۲- صدام به اعتراف صریح خود ، فریب دشمنان را خورد ، ولی چون تا مرفق 
در باتلاق گیر کرده و از طرفی گرفتار کبر و غرور بود، نتوانست خود را از آن 
منجلاب بیرون آورد؛ اما فریب خوردن از دشمن به قدری روشن و مبرهن بود 

که چاره ای به جز اعتراف نداشت.
۳-از سوی دیگر ما ایرانیان مجبور به دفاع از انقلاب ، وطن و ناموس خود 
بودیم و چاره ای جز این نداشتیم ، اما فرمانده جنگ مرحوم آیت الله هاشمی 
رفسنجانی وقتی احساس کرد جنگ از حالت دفاعی خارج شده و رنگ 
و بوی فرسایشی و برادر کشی به خود گرفته است به رغم فرمایش و تاکید 
حضرت امام مبنی بر » جنگ ، جنگ تا رفع فتنه درعالم « تصمیم به صلح 
گرفت و امام را هم برای این اقدام سرنوشت ساز قانع کرد و البته امام نیز برغم 

تلخی ، از آن به جام زهر تعبیرآورد و پذیرفت.
۴-این که یک فرمانده در میان بحبوحه جنگ به اشتباه بودن ادامه راه 
متوجه شود و از آن منصرف گردد ، تنها از شخصیت های ممتازی مانند 
هاشمی بر می آید و این در واقع هنر هاشمی بود که او را با دیگران جدا می 
کرد حتی به حضرت امام پیشنهاد می کند ، حاضر است به خاطر انتخاب این 

تغییر محاکمه و اعدام بشود. 
۵- نامه هایی که میان صدام و آیت الله پیرامون صلح مبادله شده ، بهترین 
سند و دلیل است که می توان با دیکتاتورهای دنیا مذاکره کرد و به گفت و 
گو نشست و آنها را تسلیم منطق نمود ، لیکن نیاز به مدیریت ، سعه صدر ، 

تیزهوشی و صبوری ویژه دارد و از دست هر کسی ساخته نیست.
۶-فرق مرحوم هاشمی با دیگران این بود که هاشمی فرزند زمان خویش 
بود و مقتضیات زمان خویش را به خوبی و درستی می شناخت و نسبت به آن 
حوادث واقعه موضع مناسب و متفاوت اتخاذ می کرد و به قول شهید سرباز 
سلیمانی برای هر رخدادی تاکتیک های مخصوص خود را داشت. به عبارت 
روشن تر او هرگز خود را اسیر اوضاع و شرایط زمان خود نکرد ، مثل بعضی 
ها خیال می کردند که تا قیامت باید با صدام جنگید اما او همیشه اوضاع و 
شرایط را به نفع کشور و مردم مدیریت کرد و تغییر داد ، بلی این هنر منحصر 

به فرد هاشمی بود.
او زمان جنگ پوتین به پا کرد و در جبهه ها حاضر شد که حسودان و 
مخالفانش که از گود نشینانِ نق بزنِ بودند می گفتند :» آخوند نباید لباس 
جُندی بپوشد« وقتی هم لباس صلح به تن کرد و سردار صلح شد، همان های 
نوعی گفتند که هاشمی به امام جام زهر نوشانید ، اما وی بی اعتنا به این بی 
هنری ها تنها به وظیفه تاریخی خود فکر و عمل کرد و هرگز از این هیاهوها 
نهراسید. این شاخصه ها و امتیازات ، هاشمی را از دیگران به راحتی جدا می 

کرد و به او شخصیت دیگری می داد. 
 ۷- در ماجرای معروف جنگ خلیج فارس سال 1۳۶۹ که آمریکا به عراق 
حمله کرد ، بعضی از شخصیت های اصولگرا و اصلاح طلب در صدد حمایت 
از صدام برآمدند و گفتند سوار تانک شده و کنار صدام با آمریکا و اسرائیل 
خواهند جنگید ، اما هاشمی عصر شنبه بیستم مرداد ، در جلسه شورای 
عالی امنیت ملی بی طرفی ایران در این جنگ خانمانسوز را به تصویب 
رسانید و در همان شب به بیت رهبری رفت و موافقت ایشان را هم گرفت و با 
این موضعِ مدبرانه و عاقلانه کشور و انقلاب را از یک تهدید و چالش جدی به 
سلامتی عبور داد که اگر مدیریت وی نبود ما حتما یک بار دیگر به یک جنگ 

چندساله دیگر البته این بار با آمریکا گرفتار می شدیم.
8-هاشمی بعد از جنگ ، تنها به روابط ایران و عراق شیعی که بسیار هم 
مهم بود بسنده نکرد ، به سراغ عربستان سنی هم رفت که چند سال بود به 
سبب همین جنگ و بعد کشتار زائران خانه خدا ، رابطه اش با ایران به سردی 
گراییده و در نهایت قطع شده بود. به رغم این که حضرت امام فرموده بود » ما 
اگر از صدام و آمریکا بگذریم از آل سعود نخواهیم گذشت« ، اما در سایه تدبیر 
ستودنی هاشمی و موافقت امام این ارتباط برقرار شد و زائران بعد از چند سال 

محرومیت به مکه و مدینه اعزام شدند.
اما هاشمی به این حد قانع نشد در نگاه وی عربستان جایگاه خاص خود 
را داشت ، او معتقد بود اگر ایران و عربستان رابطه حسنه داشته باشند ، 
خاور میانه از حیاط خلوت بیگانگان خارج می شود و این هم شدنی هست 
، هاشمی سال 1۳۷۰ در حاشیه اجلاس سازمان های اسلامی در داکارِ 
سنگال با ملک فهد پادشاه عربستان دیدار کرد و درهمان جلسه به روابط میان 
دو کشور تحرک و حیات دوباره بخشید . سپس سفرهایی که به عربستان کرد 
برای اولین بار درب زیارتگاه بقیع به روی زائران ایرانی و حتی خانم ها گشوده 
شد ، وی دیداری که از مناطق تاریخی و شیعی فدک داشت با خود فیلم بردار 
برد و از چشمه فاطمه سلام الله علیها و جاهای مهم دیگر فیلم ، عکس و 

گزارش تهیه کرد و آن را به اقصی نقاط عالم مخابره نمود.
اما افسوس که حاکمیت جریان انحرافی به سرکردگی یک فرد مرموز و 
نامیزان ، تفکر صلح جویانه ، مقتدرانه و میانبرهاشمی را به انزوا برد و ما دوباره 

گرفتار تنش ها ، درگیری ها و خونریزی ها در منطقه خاور میانه شدیم. 
در پنجمین سالگرد عروج ناگهانی این شخصیت بزرگ به شدت حسرت 
خاطرات شیرین دوران سازندگی ایشان را می خوریم ، به روح پر فتوحش 
سلام و درود می فرستیم و بسیار دل تنگ افکار ، اندیشه ها و خطبه های 

پرصلابتش هستیم.
/

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

تپه تاریخی شکوهیه قم 
تعیین حریم می شود

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم از تعیین حریم و 
محدوده تپه تاریخی شکوهیه در این استان خبر داد.

علیرضا ارجمندی روز دوشنبه در بازدید از تپه تاریخی شکوهیه که با حضور 
علیرضا میثاقی مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم همراه بود، 
اظهار کرد: تعیین حریم محوطه ها و آثار تاریخی استان با هدف صیانت از 
میراث فرهنگی استان انجام می شود. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی قم با بیان این که تعیین حریم نیاز به مطالعه و بازدید میدانی 
دارد، افزود: تعیین حریم آثار تاریخی با نظر کارشناسان خبره در شورای فنی 
میراث فرهنگی استان انجام می شود. ارجمندی گفت: تپه تاریخی شکوهیه 
در حقیت قلعه ه ای گِلی بوده است که در اثر گذشت زمان دچار فرسایش 
شده و امروزه به صورت تپه دیده می شود. او با اشاره به قرائن و آثار به دست 
آمده از تپه شکوهیه قم تصریح کرد: این اثر متعلق به دوره اسلامی است که 

در سال 1۳۹۰ در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.

اخبار

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی :

تقویت مردمی سازی فرهنگ و هنر
 از اهداف مهم دولت است

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از راه اندازی کارگروه ویژه اقدام مشترک مجموعه های 
مردمی شامل کانون های فرهنگی و هنری مساجد و نهاد کتابخانه ها در این وزارتخانه 
خبرداد و گفت: باید در بین این مجموعه ها به یک برنامه مشترک برسیم تا فضای 

مردمی سازی فرهنگ و هنر تقویت و پشتیبانی شود. 
محمدمهدی اسماعیلی در نشست امضاء تفاهم نامه ستاد عالی کانون های فرهنگی 
هنری مساجد و صندوق اعتباری هنر که به منظور عضویت ۲۶هزار نفر از مدیران این 
کانون ها برای بهره مندی از فهما کارت )هنرکارت( این صندوق در محل وزارتخانه برگزار 
شد، گفت: دولت مردمی و انقلابی به دنبال مردمی سازی فرهنگ و هنر است البته 
با توجه به این نکته کلیدی که دولت در فضای فرهنگی و هنری مشارکت می کند تا 

فضای کنشگری فعالان مردمی را تقویت کند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی افزود: در حال حاضرفعالان فرهنگی و هنری در 
۲۶هزار کانون فعال مساجد ، سازمان اوقاف و امور خیریه با امامزادگان و بقاع متبرکه 
و شبکه گسترده ای از کتابخانه ها مشغول فعالیت هستند که از این رو ما با یک شبکه 
عظیم و گسترده روبرو هستیم که این شبکه مردمی فرهنگ قابل درک بوده و با علایق 

عاطفی، مذهبی و سنتی ما گره خورده اند.
اسماعیلی تاکید کرد: در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی وظیفه داریم با به هم 

پیوسته کردن شبکه ها اتفاقات خوبی را رقم بزنیم.
عضوشورای عالی انقلاب فرهنگی با بیان اینکه تمام آنچه در حوزه های مختلف 
فرهنگی و هنری شاهدیم در کانون های فرهنگی و هنری مساجد قابل اجرا است، 
یادآور شد: در سفرهای استانی ام از نزدیک شاهد انگیزه مدیران کانون های فرهنگی 

و هنری مساجد هستم که باید به آن توجه کرد.
مردمی  مورد مجموعه های  در  اقدام مشترک  ویژه  کارگروه  راه اندازی یک  از  وی 
وزارتخانه از جمله سازمان اوقاف، نهاد کتابخانه ها، کانون های فهما و... خبر داد و 
افزود: باید در بین این مجموعه ها به یک برنامه مشترک برسیم و فضای مردمی سازی 

فرهنگ و هنر را به خوبی پشتیبانی کنیم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خاطرنشان کرد: فضای فرهنگی و هنری در حال 
حاضر بسیار تسهیل شده است، برای نمونه در سفر رییس جمهور به یزد کانون های 

فرهنگی هنری مساجد از جمله مواردی بود که مورد توجه ایشان قرار گرفت.
 

معاون اول رییس جمهور: 

توسعه شبکه ریلی از راه های نجات اقتصاد 
کشور است

 معاون اول رییس جمهور، توسعه ریلی را از راههای نجات اقتصاد کشور عنوان کرد و 
گفت: واگذاری امور به جوانان و نخبگان و اتکا بر دانش و خلاقیت آنان گامی در جهت 

پیشرفت و حل مسائل کشور است. 
ایده،  و  طرح  صاحب  جوانان  و  نخبگان  از  تعدادی  با  دیدار  در  مخبر  محمد 
گزارش های ارایه شده در جلسه را مثبت ارزیابی کرد و گفت: طرح ها و ایده های مطرح 
شده در جلسه باید به برنامه های عملیاتی با جدول زمان بندی تبدیل شود تا با اجرای 

اینگونه طرح ها شاهد توسعه کشور باشیم.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به یکی از طرح های ارائه شده در جلسه درباره 
توسعه سواحل مکران خاطرنشان کرد: اقتصاد دریامحور یکی از ضرورت های امروز 
کشور است که با اتکا به آن می توانیم رشد و توسعه را برای مردم کشور و به ویژه ساکنین 

مناطق ساحلی به ارمغان آوریم.
مخبر،  اقتصاد دریامحور و اقتصاد دیجیتال را از مهمترین محورهای توسعه در جهان 
امروز برشمرد و گفت: باید این دو محور مهم را در اولویت بندی طرح ها و پروژه ها مدنظر 
قرار دهیم چرا که با پرداختن به این دو موضوع مهم زمینه رشد و توسعه کشور مهیا 
خواهد شد. وی افزود: اگرچه در برخی از صنایع کمی عقب هستیم اما به دلیل وجود 
نیروی انسانی تحصیلکرده و نخبگان کشور، در زمینه اقتصاد دیجیتال پیشرفت های 
خوبی در کشور حاصل شده، چرا که در این بخش به دانش و ذهن جوانان و نخبگان 

کشور متکی هستیم.
معاون اول رییس جمهور همچنین با اشاره به یکی دیگر از گزارش های مطرح شده 
درجلسه در  مورد توسعه ریلی کشور، خاطرنشان کرد: یکی از راههای نجات اقتصاد 
کشور توسعه ریلی است و اگر بتوانیم اهداف تعیین شده برای توسعه شبکه ریلی کشور 

را محقق کنیم، تحولی اساسی در پیشرفت کشور حاصل خواهد شد.

رئیسی در ستاد اقتصادی دولت: 

اجرای طرح تأمین مالی زنجیره ای
 آثار خوبی برای تولید دارد

 رئیس جمهور اجرای آزمایشی تامین مالی زنجیره ای را از نمونه های خوب هماهنگی 
دستگاه های اقتصادی دولت دانست و گفت: اجرای کامل این طرح قطعا آثار بسیار 

مناسبی برای تولید به دنبال خواهد داشت. 
در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت که یکشنبه شب به ریاست حجت الاسلام 
امور  وزارتخانه های  مشترک  پیشنهادی  احکام  شد،  برگزار  رئیسی  ابراهیم  سید 
اقتصادی و دارایی و صنعت، معدن و تجارت و بانک مرکزی به منظور ارتقاء شیوه های 
تأمین مالی سرمایه در گردش، کاهش هزینه های تولید و کمک به رشد اقتصادی بدون 

آثار تورمی بررسی و تصویب شد.
به جای دریافت تسهیلات  تولیدی  بنگاه های  تأمین مالی زنجیره ای،  در شیوه 
مستقیم از بانک، به صورت پیوسته و در طول زنجیره و با استفاده از ابزارهای تعهدی 

تامین مالی خواهند شد.
بر اساس این احکام دستگاه های اجرایی موظفند تمام الزامات و زیر ساخت های 

مورد نیاز توسعه تأمین مالی زنجیره ای را فراهم سازند.
این روش در هفته های اخیر به صورت آزمایشی توسط وزارتخانه های امور اقتصادی 

و دارایی و صنعت، معدن و تجارت و بانک مرکزی اجرا شده است.
از  را  زنجیره ای  مالی  تامین  آزمایشی  اجرای  گزارش  این  از  پس  جمهور  رئیس 
نمونه های خوب وحدت نظر، تعامل و هماهنگی دستگاه های مختلف اقتصادی 
دولت دانست و گفت: اجرای کامل این طرح قطعا آثار بسیار مناسبی برای تولید به 

دنبال خواهد داشت.
رئیسی بار دیگر بر لزوم بسیج و همکاری همه دستگاه های دولتی برای عرضه کالاها 

بویژه اقلام خوراکی و سفره خانواده به قیمت منصفانه و باثبات تاکید کرد.
 

آذر منصوری: 

توسعه بدون ایجاد فرصت های برابر برای 
زنان امکان پذیر نیست

دبیرکل حزب اتحاد ملت، با بیان اینکه ما اصلاح طلبان هم اشتباه داشته ایم، اظهار 
کرد: دست هرکس که ما را نقد کند، می فشاریم؛ چراکه یک جریان تشکل و نیروی 
سیاسی برای آنکه بتواند اثر گذاری داشته باشد باید امکان نقد منصفانه علیه خود 

را فراهم کند. 
آذر منصوری در نشست خبری با بیان این مطلب افزود: ما مقید به رعایت اخلاق 
هستیم و هر ستم و اجحافی  که به ما بشود باز باعث نمی شود که از حرکت مسالمت 

آمیز اجتناب کنیم و دست به خشونت بزنیم.
وی افزود: از این یک دستی  در حاکمیت استفاده می کنم و از آنها می خواهم حالا 

که یک دست شده اید با هم افزایی، برای اصلاح امور کشور گام بردارید .
وی اظهار عقیده کرد: مساله محدود کردن شبکه های اجتماعی با نام طرح 
محدودیت   بر  اصرار  و  فیلترینگ  تداوم  بر  اصرار  و  کاربران  حقوق  از  صیانت 
برای برخی شخصیت ها نمونه ای از این نوع رفتارها است که نمی تواند هیچ 
دستاوردی برای  داشته باشد. ما بدون تنش زدایی با جهان، نمیتوانیم از توسعه 
تجربه  این  شد.  نخواهد  محقق  توسعه  این  زدایی  تنش  بدون  کنیم،  صحبت 

کشورهای مختلف است. 
منصوری تاکید کرد: توسعه بدون ایجاد فرصت های برابر برای زنان امکان پذیر 
نیست. به باور ما مهمترین مساله کشور بحث سیاست خارجی و بر داشتن تحریم 
هاست که آثار آن غیر قابل انکار است. اگر تاریخ خود را مرور کنیم نشان می دهد اتکای 
مطلق به هیچ کدام از قدرت های جهانی نمی تواند تامین کننده منافع ملی ما باشد. 
ایران کارت بازی دیگران در پروژه ها نشود. باید از مجموعه ظرفیت ها برای بهبود وضع 

اقتصادی رفع تحریم ها استفاده کرد.

رئیس دستگاه قضا بر رسیدگی دقیق و سریع به پرونده هواپیمای اوکراینی 
نسبت به قبل تاکید کرد.

حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای روز دوشنبه در جلسه 
شورای عالی قوه قضاییه با اشاره به بیانات روز یکشنبه  مقام معظم رهبری در 
دیدار با مردم متدیّن و غیور استان قم به مناسبت سالروز قیام تاریخی 1۹ دی 
اظهار داشت: استماع بیانات و فرمایشات مقام معظم رهبری و تأمل بر روی 
نکات ارزشمند مطرح شده از جانب ایشان اثرات بسیار مطلوب و راهگشایی 
دارد زیرا معظم له بر روی مسائل کشور، منطقه و جهان اشراف خاص و کاملی 
دارند و علاوه بر بصیرت و تجربیات گرانسنگی که دارا می باشند، از زمان شناسی 

فوق العاده ای نیز بهره مند هستند.
رئیس دستگاه قضا بر همین اساس به مجموعه مقامات و مسئولان قضایی 
توصیه کرد که استماع بیانات و فرمایشات مقام معظم رهبری را همواره در دستور 
کار خود قرار دهند و تأمل و درنگ بر روی نقطه نظرات مطرح شده از جانب 
معظم له را پیوسته مد نظر داشته باشند  زیرا این امر به مثابه چراغ هدایت بخش 

راه قلمداد می شود.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به سالگرد حادثه  دردناک سقوط هواپیمای اوکراینی، 
ضمن تسلیت به همه بازماندگان آن حادثه تلخ افزود: دستگاه قضایی پرونده 
سقوط هواپیمای اوکراینی را تاکنون با جدیت پیگیری کرده است؛ با این حال 
تأکید داریم که بیش از گذشته نسبت به این پرونده دقت و سرعت  لحاظ شود و 

همه جوانب و ابعاد آن دنبال شود.
محسنی اژه ای ابراز امیدواری کرد با یک رسیدگی دقیق، عادلانه، منطبق با 
موازین و به دور از مسائل حاشیه ای، پرونده این سانحه ناگوار به نتیجه برسد و 
اقدامات حقوقی و قضایی صورت گرفته بخشی از تسلای خاطر بازماندگان این 

سانحه باشد.
تلاش ها برای همترازی پرداختی کارکنان قوه قضاییه ادامه دارد

 رئیس قوه قضاییه با اشاره به صعوبت و خطیر بودن مأموریت های محوله به 
مجموعه قضات و کارکنان دستگاه قضایی اظهار داشت: همواره تأکید ما این 
بوده است که انجام مأموریت های قضایی دقیق، سریع و کامل نیازمند امکانات، 
انسانی ای که دغدغه ای جز  نیروی  بیشتری است؛  انسانی  نیروی  و  بودجه 
پیشبرد سریع امور قضایی مردم نداشته باشد بنابراین از چندین سال قبل با 
تلاش های صورت گرفته بویژه از ناحیه معاونت راهبردی وقت، بودجه ثابتی از 

بودجه عمومی کل کشور به دستگاه قضایی تخصیص یافت.
رئیس عدلیه افزود:  همچنین از سال ۹۹ نیز یک تلاش فوق العاده ای برای 
اوضاع معیشتی همکاران فعال در  بهبود  و  ساماندهی وضعیت استخدامی 

شوراهای حل اختلاف صورت گرفت که این تلاش ها کماکان ادامه دارد.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه حقوق ها و مزایایی که در قالب فوق العاده  در 
بسیاری از دستگاه های اداری وجود دارد در قوه قضاییه موجود نیست، گفت: 
البته باید توجه داشت از زمانی که آیت الله رئیسی مسئولیت دولت را برعهده 
گرفته اند تلاش داشته اند تا حقوق های پرداختی به کارکنان همه دستگاه ها را 

به هم نزدیک گردانند.
محسنی اژه ای با اشاره به تلاش های مستمر و بی شائبه ای که در مدت اخیر 
برای ترمیم وضعیت پرداختی ها به مجموعه کارکنان دستگاه قضایی صورت 
گرفته است، تصریح کرد: من به یاد ندارم که هیچ موضوع و مسئله ای در دستگاه 
قضایی به اندازه ترمیم  پرداختی به همکاران قضایی مورد اهتمام قرار گرفته 

باشد.
رئیس قوه قضاییه ادامه داد: در همین راستا همه مسئولان دستگاه قضایی در 
حوزه های مختلف و حتی  رؤسای کل دادگستری ها، تلاش های مستمر و زیادی 
انجام داده اند و جلسات پرتعدادی را با نمایندگان مجلس و دولتی ها برای تبیین 
موضوع نسبت پرداختی ها به کارکنان دستگاه قضایی با حجم و صعوبت کار و 

مأموریت محوله به آنها، ترتیب دادند.
کارکنان  و  کارهای مسئولان  افزایش حجم  یادآوری  با  قضا  رئیس دستگاه 
دستگاه قضایی تصریح کرد: با توجه به شرایط سال های اخیر کشور، ورودی 
پرونده ها به دستگاه قضایی زیاد شده و انتظارات از قضات و مسئولان و کارکنان 
دستگاه قضایی نیز این است که تا حد توان به پرونده ها رسیدگی کنند و از رسوب 
و انباشت آنها و ایجاد پرونده های معوق جلوگیری بعمل آورند؛ بر همین اساس 
بسیاری از همکاران ما ساعت های متمادی از شبانه روز را به حضور در محل کار 

اختصاص می دهند تا رسیدگی به امور قضایی مردم به تأخیر نیفتد.
رئیس عدلیه با تاکید بر اینکه تلاش ها برای ترمیم فوق العاده های پرداختی به 
کارکنان دستگاه قضایی کماکان ادامه دارد، گفت: باید این موضوع را نیز مورد 
توجه قرار داد که دولت و مجلس هم دارای محذوریت هایی هستند و بسیاری از 
طرح ها و لوایح در مجلس رد یا تعدیل می شوند؛ مهم آن است که تلاش های ما 
در راستای ترمیم فوق العاده های پرداختی به کارکنان دستگاه قضایی ادامه دارد 

و بن بستی در این زمینه وجود ندارد.
رئیس قوه قضاییه تاکید کرد: تلاش ها برای بهبود وضعیت معیشتی کارکنان 
دستگاه قضایی استمرار دارد و در این مسیر هیچگونه بن بستی وجود ندارد و 
چنانچه از راه فعلی در پیش گرفته شده به نتیجه نرسیم، مسیرها و روش های 
قانونی دیگری را برای ارتقای وضعیت معیشتی همکارانمان در دستگاه قضایی 

پیگیری خواهیم کرد.
محسنی اژه ای با اشاره به شأنیت و جایگاه ویژه دستگاه قضایی و کارکنان این 
دستگاه نزد مردم تصریح کرد: در مسیر تلاش ها برای بهبود وضعیت پرداختی ها 
به کارکنان دستگاه قضایی به هیچ وجه نباید اقدامی صورت گیرد که موجبات 

سوءاستفاده و شعف دشمنان و بدخواهان را فراهم آورد.
رئیس قوه قضاییه خاطرنشان کرد: شأن و جایگاه قوه قضاییه متفاوت است و 
مردم انتظاری که از کارکنان این دستگاه دارند را شاید از کارکنان سایر دستگاه ها 
نداشته باشند بنابراین باید مسائل و موضوعات را از مجاری صحیح پیگیری کنیم 
و از هرگونه اقدامی که باعث برزمین ماندن و ایجاد تعلل در کار مردم می شود 

پرهیز کنیم و این مشکلات به زودی رفع می شود.
محسنی اژه ای با اشاره به اقدامات صورت گرفته از سوی دادستانی کل کشور 
و دادستان های مناطق مختلف کشور در دفاع و صیانت از حقوق عامه اظهار 
داشت: هر چه بیشتر جلو می رویم اقدامات صورت گرفته در امر احیای حقوق 
عامه توسط مسئولان قضایی بیشتر جلوه گر می شود که در این رابطه باید از 
مسئولان امر بویژه دادستانی کل کشور و دادستان های مناطق مختلف کشور 

تقدیر به عمل آورد.
آمارهای غیردقیق، دارای آثار سوء و یک آفت است

وی در بخش دوم نشست شورای عالی قوه قضاییه، با اشاره به نشست های 
برگزار شده طی روزهای گذشته از سوی معاون اول قوه قضاییه برای آسیب 
شناسی و رفع مشکلات موضوع آمار در عدلیه به معاون اول دستگاه قضا و 
همچنین معاونین راهبردی و آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه تاکید کرد که هر 
چه سریعتر نسبت به رفع اشکالات و ابهامات در آمارهای قضایی اهتمام داشته 
باشند و توجه کنند که وجود اشکالات و ابهامات در آمارهای ناظر بر میزان پرونده 
های قضایی و ارجاعات پرونده ها باعث بروز آسیب های زیاد و همچنین اخلال در 

برنامه ریزی ها و تاخیر در پیشبرد امور می شود.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به یکی از آسیب های ایجاد شده در نتیجه وجود 
ابهامات و اشکالات در آمارهای ناظر بر پرونده های قضایی گفت: بعضا مشاهده 
می شود که برای یک فقره پرونده و گردش و ارجاعاتی که آن پرونده در میان 
مراجع و بخش های مختلف قضایی دارد، چندین آمار ثبت می شود و در نتیجه به 
اشتباه اینچنین تبلیغ می شود که 1۵ میلیون پرونده قضایی وجود دارد  که این 
چنین نیست و در واقع  این مقدار گردش کار وجود دارد ولی در هر صورت این 

آمارهای غیردقیق، دارای آثار سوء و یک آفت و مشکل است.
ضرورت ایجاد فرآیندی برای جلوگیری از هرگونه آمارسازی

محسنی اژه ای با اشاره به ضرورت و اهمیت تدوین آمار برای برنامه ریزی ها و 
پیشبرد امور تصریح کرد: ضرورت تهیه و تدوین آمارهای مرتبط با پرونده ها و سایر 
امور مربوط به دستگاه قضایی، امری انکارناپذیر است اما باید فرایندی ایجاد کرد 

که از هرگونه آمارسازی جلوگیری شود.
بهبود وضعیت  به  به موضوع توجه  با اشاره  رئیس دستگاه قضا همچنین 
زندان ها و زندانیان، بار دیگر بر ضرورت حفظ کرامت متهمین و محکومان تاکید 
کرد و مسئولان ذی ربط را نسبت به استفاده از پابند در موارد غیرضرور برحذر 
داشت و گفت: نباید در قبال کسی که جرائم خشن ندارد و خطری از جانب او 
متوجه امنیت مردم نیست از پابند استفاده شود و این موضوعی است که از اصول 

زندانبانی در جمهوری اسلامی ایران است.

رئیس دستگاه قضا تاکید کرد:

رسیدگی به پرونده هواپیمای اوکراینی بادقت و سرعت بیشتر ازقبل

 فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان 
اینکه دشمن کرونا را به میدان جنگ علیه ملت ایران 
تبدیل کرد، گفت: اگر پرستاران و پزشکان ما فداکارانه 
وارد میدان مقابله با کرونا نمی شدند، جامعه ما با 

گرفتاری ها و مشکلات بیشتری مواجه می شد 
سرلشکر حسین سلامی روز دوشنبه در همایش 
تجلیل از دست اندرکاران طرح بسیج ملی شهید 
سلیمانی در مبارزه با کرونا که در سالن اجلاس سران 
برگزار شد، افزود: امروز در فضای ایام شهادت مظهر 
فضایل عالم، گنجینه تمام نشدنی ملکات فاضله 
الهی در رخسار یک زن که میزان معیار پاکی ها و 
درخشش کمالات است- فرزند رسول خدا حضرت 

فاطمه)س(- هستیم.
اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده 
همچنین با گرامیداشت و یاد و خاطره سردار سپهبد 
قاسم سلیمانی وهمرزمان شهیدش گفت: امروز در 
یک فضای معنوی میزبان شهیدان والامقام و حیات 

بخش جامعه مدافعان سلامت هستیم.
وی با بیان این که شهیدان عرصه سلامت به جامعه 
روح، جان و حیات بخشیدند، خاطرنشان کرد: هر 
از مرگ  را  انسان  پرستاری که جان یک  و  پزشکی 
نجات می دهد در نگاه توحیدی و الهی، همه بشریت 

را نجات داده است.
با  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده 
بیان اینکه به شهیدان افتخار کنید که زنده هستند، 

گفت: خداوند جانشین شهید شما در خانه است این 
کلام معصوم است که مایه آرامش  است.شهیدان نه 
فقط برای خانواده خود بلکه برای یک ملت افتخار 

آفریدند.
فداکاری  با  جز  اینکه  بیان  با  سلامی  سرلشکر 
ما  گفت:  نکرده ایم،  عبور  بحران ها  و  سختی ها  از 
حوادث بزرگی را پشت سر گذاشتیم که هر کدام به 
تنهایی می توانست یک ملت را بشکند. او را ذلیل و 

تسلیم کند و عزت او را بستاند.
و  ملت  هر  برای  حادثه  هر  کرد:  خاطرنشان  وی 
جامعه دو  وجه دارد؛ هم می تواند عامل شکست و 
ذلت جامعه باشد و هم می تواند علت عزت و موجب 
بقا و حیات و سرافرازی و شکوه شود. ملت ایران در 
پرتو رهبری های ولی امر نایب امام زمان)عج( چه در 
دوره رهبری امام عظیم الشان مان حضرت روح الله و 
چه در دوره ولایت و امامت حضرت آیت الله خامنه ای 
حوادث سخت و بحران ها را به موفقیت های بزرگ 

تبدیل کردند.
اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده 
به  مقدس  دفاع  در  ملت  این  جوانان  یادآورشد: 
دقیقاً  و  نترسیدند  مرگ  از  رفتند.  خطر  استقبال 
جای مرگ و زندگی را عوض کردند و شهادت را اوج 
جاودانگی یافتند. زیر رگبار آتش ها فداکارانه حرکت 
کردند، و از تمام زیبایی های دنیا گذشتند و با خدا 

معامله کردند.

سرلشکر سلامی ادامه داد:جوانان این ملت روی 
زمین افتادند تا ما ایستاده بمانیم. این یک واقعیت 
قطعه  قطعه  پیکرها  نیست  ادبیات  و  است  است 
می شد و می سوخت، سرها و دست ها قطع می شد 
له  تانک ها  زیر  می ماند  زنده   زخمی  پیکرهای  و 
می شدند اما اجازه نمی دادند دشمن حرکت کند و 

سرزمین ها را آزاد می کردند.
را  حرف ها  این  گفتن  تحمل  اینکه  بیان  با  وی 
آن  اگر  تاکید کرد:  بیان کنم،  نمی خواهم  و  ندارم 
فداکاری های جاودان نبود امروز سرنوشت ما مثل 

کشورهای دیگر بود.
 فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: 
امروز هم اگر پرستاران و پزشکان ما فداکارانه به میدان 
مقابله با این ویروس خطرناک که همانند سلاح کشتار 
نمی رفتند،  است  افتاده  بشریت  جان  به  جمعی 
جامعه ما با مشکلات فراوان و با مصیبت هایی بیش 

از حد طاقت مواجه می شد.
سرلشکر سلامی با بیان اینکه کرونا همانند یک 
میکروب های  گفت:  است،  جمعی  کشتار  سلاح 
مسری بخشی از سلاح های کشتار جمعی هستند 
است.  فراوان  ما  دشمن  زرادخانه های  در  امروز  که 
اما این سپر دفاعی مستحکم، یعنی روح فداکاری، 
عشق به زندگی دیگران، قدرت امید بخشی و روح 
بخشنده آن چیزی است که ما را در میدان مقابله با 

این بیماری در جهان مفتخر کرده است.

سردار سلامی: 
دشمن کرونا را به میدان جنگ علیه ملت ایران تبدیل کرد

در دیدار با معاون سلطان عمان مطرح شد:

تاکید امیرعبداللهیان بر جدیت و حسن نیت ایران در مذاکرات وین
 وزیر امور خارجه در دیدار با مسقط با فهد بن محمود آل سعید معاون سلطان عمان، بر 

جدیت و حسن نیت ایران در مذاکرات وین تاکید کرد. 
حسین امیر عبداللهیان، در دیدار با فهد بن محمود آل سعید معاون  سلطان عمان 
آخرین تحولات روابط دو کشور و همچنین موضوعات مهم منطقه را مورد گفتگو و تبادل 
نظر قرار داد. رییس دستگاه دیپلماسی در این دیدار با اشاره به روابط تاریخی، مستمر و 
راهبردی دو کشور جمهوری اسلامی ایران و سلطنت عمان، از نقش مهم سلطان قابوس 
پادشاه فقید عمان در شکل گیری روابط دو کشور یاد کرد و بر ادامه مناسبات تهران و 

مسقط در دوره سلطان هیثم تاکید کرد.
وزیر امور خارجه همچنین با ابلاغ سلام رئیس جمهور کشورمان به سلطان هیثم، از 
حضور هیئت عالی رتبه عمانی در مراسم تحلیف سیزدهمین رئیس جمهور اسلامی ایران 

تقدیر و تشکر کرد. امیر عبداللهیان با تشریح سیاست دولت سیزدهم در اولویت دهی به 
همکاری با کشورهای منطقه، عمان را یکی از اولویت های اصلی برای همکاری ها در 
منطقه عنوان کرد و گسترش همه جانبه همکاری های فیمابین در حوزه های مختلف 

سیاسی،  اقتصادی و فرهنگی را مورد تاکید قرار داد.
وزیر امور خارجه در حوزه همکاری های اقتصادی، آمادگی جمهوری اسلامی ایران 
را برای همکاری در عرصه حمل ونقل کالا و مسافر، حوزه  انرژی، گردشگری، خطوط 

هوایی و سایر موارد همکاری را مورد تاکید قرار داد.
با  به همکاری  ایران  با تشریح نگاه جمهوری اسلامی  امیر عبداللهیان همچنین 
هیچ  نبود  بر  همسایگی،  سیاست  چارچوب  در  و  فارس  خلیج  منطقه  کشورهای 

محدودیت و استثنایی در برقراری روابط خوب با کشورهای منطقه تاکید کرد.

عبدالرحیم اباذری*
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علائمی که سالمندان باید جدی بگیرند متخصص تغذیه مطرح کرد :

افزایش ایمنی بدن با تغذیه سالم
 در روزهای آلوده 

این روزها که دوباره هوای آلوده تهران مدارس ابتدایی و مهدکودک ها را 
تعطیل کرده است؛ برای تقویت سیستم ایمنی بدن در برابر این آلودگی چه 

باید کرد؟
در حال حاضر آلودگی هوا مانند بیماری کرونا یک مشکل جهانی شده 
است،داشتن تغذیه سالم یکی از راه های محافظت از سلامتی بدن در مقابل 

آلودگی هوا است.
دکتر مینا صدری متخصص تغذیه  گفت : در این روزها لازم است از تغذیه 
هوشمند و منظم و مواد غذایی سالم در برنامه روزانه استفاده کنیم و در روزهای 
پیاده  و  سنگین  ورزش های  همچنین  برویم،  بیرون  خانه  از  کمتر  آلودگی 

روی های طولانی مدت در هوای آلوده نداشته باشیم.
وی ادامه داد: باید مواد غذایی مصرفی موجب تقویت سیستم ایمنی بدن 
شده و خاصیت ضد التهابی داشته باشند، در این وضعیت مواد غذایی می تواند 

در پیشگیری از کرونا مؤثر واقع شود.
بنابر توصیه متخصصان برای پیشگیری از آسیب پذیری سیستم ایمنی 
بدن در مقابل ویروس کرونا و آلودگی هوا لازم است مواد غذایی تقویت کننده 
سیستم ایمنی بدن مانند نان و غلات سبوس دار، میوه و سبزیجات رنگی، آنتی 
اکسیدان ها و ویتامین ها را در سبد غذایی روزانه قرار دهیم و مصرف مواد غذایی 

التهاب آور تضعیف کننده بدن را از سبد غذایی روزانه حذف کنیم.
صدری توضیح داد: از چهار ویتامین K و E و D و A سه مورد آنتی اکسیدان و 
موجود در میوه ها و سبزی ها هستند، خوردن این آنتی اکسیدان ها برای تقویت 
سیستم ایمنی بدن در مقابل آلودگی هوا مفید بوده و آنتی اکسیدان ها اثرات 

ضد رادیکال آزاد دارند.
وی تاکید کرد: ویتامین A در میوه ها و سبزیجات رنگ زرد و نارنجی موجود 
است و در چنین شرایطی بر مصرف میوه ها و سبزی های فصل تاکید داریم، 
خوردن سبزی های رنگ تیره و کلم بروکلی به صورت خام و پخته در دفع 
سموم بدن بسیار مؤثر است. بنابراین گزارش خوردن میوه هایی مانند مرکبات 
و سیب در روزهای آلودگی هوا برای سلامتی بسیار مفید بوده و آلاینده های 
سنگین هوا مانند سرب را از بدن انسان دفع می کند. هر فردی باید هر کدام 
از میوه های رنگی حاوی آنتی اکسیدان ها را برای تقویت سیستم ایمنی بدن در 
مقابل آلودگی هوا استفاده کند. وی تصریح کرد: ویتامین A بیشتر در مغزجات 
گیاهی وجود دارد از طریق روغن های مایع گیاهی با مقدار متناسب می توان 
ویتامین E بدن را تأمین کرد. ویتامین D آنتی اکسیدانی بسیار مؤثر برای تقویت 
سیستم ایمنی بدن است، استفاده از روغن های غنی شده با ویتامین D را به 
خانواده ها توصیه می کنیم. متخصصان تاکید می کنند:علاوه بر این بر مصرف 
ماهیانه مکمل ویتامین دی ۵۰ هزار واحدی برای اشخاص 1۲ سال به بالا 
برای پیشگیری از ابتلا به کرونا و تقویت سیستم ایمنی بدن مقابل آلودگی هوا 
تاکید داریم. گروه های سنی دو تا 1۲ سال باید هر دو ماه یک بار ویتامین دی 
۵۰ هزار واحدی بخورند، برای شیر خواران ویتامین AD تجویز می شود. لزوم 
خوردن شیر و لبنیات در روزهای آلودگی هوا مورد تاکید است باید در این روزها 
بیشتر شیر و لبنیات کم چرب بخوریم و مصرف لبنیات پروبیوتیک کم چرب 
را در اولویت برنامه غذایی خود قرار دهیم. کره، خامه و سرشیر از محصولات 
پرچرب و حاوی چربی های اشباع تضعیف کننده سیستم ایمنی بدن است و 

باید از خوردن این مواد لبنی در آلودگی هوا پرهیز کنیم.
دکتر علی باقری کارشناس تغذیه نیز با اشاره به اینکه با تاکید بر اینکه سه 
ماده غذایی روغن، نمک و شکر از تضعیف کننده های سیستم ایمنی بدن 
است گفت:این مواد واکنش های التهابی را افزایش داده و نسبت به جذب مواد 
مضر آلودگی هوا حساس می کند، باید این سه ماده غذایی در روزهای آلودگی 
هوا هوشمندانه استفاده شود. وی گفت: مایعات دفع کننده سموم بدن است، 
در چنین شرایطی استفاده فراوان از نوشیدنی ها مانند آب و شیر را توصیه 
می کنیم، مواد غذایی مانند سیر، پیاز، زنجبیل، جوانه گندم، حبوبات و غلات 
با خاصیت ضد التهابی باعث افزایش سیستم ایمنی بدن در آلودگی هوا است.

دور هم غذا خوردن به عنوان یک خانواده، خیلی فراتر از یک سنت است. علم ثابت 
کرده که این عادت قشنگ، اثرات بسیار مثبتی روی تمام اعضای خانواده، خصوصاً 
بچه ها دارد؛ اما متأسفانه در دنیای مدرن امروزی در خیلی از خانه ها این عادت رنگ 

باخته است.
در دنیای پرمشغلهٔ امروز، هر عضوی از خانواده سرگرم کار و فعالیت خودش است 
و خیلی وقت ها افراد در حالی غذا می خورند که با کامپیوتر، تلویزیون یا موبایل خود 

مشغول هستند. این عادت نه تنها زیبا نیست بلکه مضر هم هست.
طی دو دههٔ گذشته، دانشمندان نشان دریافته اند دور هم غذا خوردن فواید زیادی 

برای اعضای خانواده دارد؛ از تقویت اعتمادبه نفس گرفته تا کاهش احتمال چاقی.
خانوادگی غذا خوردن

به نظر می رسد کار و فعالیت های بعد از مدرسه و دانشگاه، بزرگ ترین عواملی 
هستند که باعث می شوند به سختی بتوانیم فرصتی برای دور هم غذا خوردن و با 
خانواده سر سفره غذا نشستن پیدا کنیم. به طور خلاصه، همهٔ افراد خانواده سرشان 
شلوغ است و در زمان ها و مکان های متفاوتی غذا می خورند. همچنین به نظر 
می رسد در بعضی از خانه ها، وقت صرف ناهار و شام با اعضای خانواده، منبعی برای 
اختلاف و بگومگوهاست! اما واقعیت این است که این شام و ناهار خوردن نیست که 
باعث ایجاد مسئله می شود، بلکه می توانیم نتیجه بگیریم که اعضای این خانواده ها 

وقتی دور هم جمع می شوند یا به هم می رسند اغلب با هم بگومگو می کنند.
خانوادگی دور هم غذا خوردن چه فوایدی دارد؟

همان طور که گفتیم، مطالعات زیادی نشان داده اند غذا خوردن اعضای خانواده 
دور هم فوایدی دارد که در ادامه برخی از آن ها را آورده ایم.

کمک به رشد و تکامل
خانوادگی غذا خوردن یک محرک بسیار عالی برای تکامل مهارت های اجتماعی، 
کلامی و گفتگو است. گفتگوهای خانوادگی که حین غذا خوردن انجام می شود، 
فاکتور بسیار مهمی در رشد و تکامل کودکان و نوجوانان به شمار می رود. این 

مهارت ها شامل بهبود رفتارها نیز می شوند.
بهبود سلامت روان

کودکان و نوجوانانی که با پدر و مادر و خواهر و برادر خود غذا می خورند، بیشتر 
احساس امنیت کرده و حس می کنند تحت حمایت یک خانوادهٔ منسجم هستند. 
ضمناً این بچه ها کمتر احساس تنهایی می کنند و همین باعث می شود راحت تر به 
دیگران اعتماد کرده و ارتباط های معنی دارتری با دیگران برقرار نمایند و همهٔ این ها 

ضامن سلامت روح و روان هستند.
بهبود روابط خانوادگی

خانوادگی غذا خوردن، پیوند بین اعضای خانواده را محکم تر می کند. زندگی 
دنیای امروز با مشغله های زیادی که ایجاد می کند باعث کمرنگ شدن ارتباط 
افراد با هم می شوند؛ اما در زمان غذا خوردن وقتی اعضای خانواده دور هم جمع 
می شوند، فرصتی فراهم می شود که با هم ارتباط برقرار کرده و پای حرف های 

هم بنشینند.
خانوادگی غذا خوردن یک محرک بسیار عالی برای تکامل مهارت های اجتماعی، 
کلامی و گفتگو است. گفتگوهای خانوادگی که حین غذا خوردن انجام می شود، 
فاکتور بسیار مهمی در رشد و تکامل کودکان و نوجوانان به شمار می رود. این 

مهارت ها شامل بهبود رفتارها نیز می شوند

عملکرد بهتر تحصیلی
تحقیقات دانشگاه کلمبیا نشان داده است بچه هایی که پنج تا هفت بار در هفته، 
کنار همهٔ اعضای خانواده غذا می خورند، عملکرد بهتری در درس و مدرسه دارند. 
دلیلش هم این است که معمولًا در این زمان ها والدین مطمئن می شوند که بچه ها 
تکالیف خود را انجام داده اند و در نهایت چنین بچه هایی نمرات بهتری کسب 

می کنند.
بهبود سلامت جسمی

دارد.  جسم  سلامت  در  مهمی  نقش  خوردن  غذا  هم  دور  خانواده  اعضای  با 
بچه هایی که با پدر و مادر و خواهر و برادر غذا می خورند نسبت به بچه هایی که تنهایی 
یا با دوستان غذا می خورند، تغذیهٔ بهتری دارند. به طورکلی این بچه ها دسترسی 
بیشتری به غذاهای سالم دارند و سرخ کردنی های کمتری می خورند. همچنین 
زمان غذا خوردنشان منظم تر است و همهٔ این ها بر سلامت گوارششان اثر می گذارد.

صرفه جویی در هزینه های خانواده
همان طور که همه می دانید غذا خوردن بیرون از خانه، گران تر از تهیه ی همان غذا 
در منزل می شود؛ مخصوصا اگر هرکسی خودش جدا جدا غذایی را سفارش دهد. 
بنابراین اگر هم قرار است به هر دلیلی غذا از بیرون تهیه شود بهتر است همگی با هم 

سفارش دهید، با هم به اشتراک گذاشته و با هم میل کنید.
ایجاد عادت های سالم

وقتی بچه ها زیر نظر پدر و مادر غذا می خورند، عادت های مهمی مانند شستن 
دست ها پیش از غذا و خوب جویدن و آهسته خوردن و کلًا آداب غذا خوردن را یاد 

می گیرند. بچه ها در همین زمان ها فرامی گیرند چگونه در میان جمع غذا بخورند.
کمک به پیشگیری از چاقی

با توجه به اینکه با خانواده غذا خوردن موجب تغذیهٔ بهتر و سالم تر می شود، بنابراین 
از چاقی نیز پیشگیری خواهد شد. خصوصاً اینکه در سال های اخیر چاقی کودکان 
تبدیل به یک معضل جدی شده است و علت اصلی آن نیز بی تحرکی و یکجانشینی 
است، بنابراین اعضای خانواده می توانند در زمان غذا خوردن به هم کمک کنند تا 

تغذیهٔ سالم تری داشته باشند.
یک بررسی در سال ۲۰11 نشان داد کودکانی که همراه خانواده غذا می خورند، 
معمولًا وزن ایدئال خود را بهتر حفظ می کنند و ضمناً کمتر احتمال دارد دچار 

اختلالات خوردن شوند.
کاهش احتمال اضطراب و افسردگی

مطالعه ای نشان داده است نوجوانانی که همراه اعضای خانواده غذا می خورند 
کمتر دچار علائم افسردگی و اضطراب می شوند. این بچه ها به مشکلات هیجانی و 

عاطفی نیز کمتر دچار می شوند. 
کمک به پیشگیری از اعتیاد

اطلاعات و آمار این را نیز نشان داده اند افرادی که معمولًا در کنار اعضای خانواده 
غذا می خورند کمتر در دام اعتیاد گرفتار می شوند.

با خانواده غذا بخورید؛ اما با رعایت اصول آن!
خیلی از روانشناس ها توصیه می کنند به وقت غذا خوردن، به هر یک از اعضای 
خانواده مسئولیتی بدهید؛ یکی مواد اولیه را آماده کند، یکی غذا را بپزد، یکی میز 
را بچیند و یکی هم ظرف ها را بشوید و ... . همهٔ این فعالیت ها و قبول مسئولیت ها 

سبب تشویق همکاری، مسئولیت پذیری و قدردانی می شوند.
بهترین کار این است که هر روز با خانواده غذا بخورید؛ اما اگر امکانش نیست حتماً 
سعی کنید هیچ فرصتی را برای دور هم غذا خوردن از دست ندهید. ضمناً فراموش 
نکنید که زمان غذا خوردن وقت بحث کردن در مورد مسائل و مشکلات نیست، اما 
خوب به همدیگر گوش بدهید و دربارهٔ موضوعات دل چسب حرف بزنید، مثلًا برای 

آخر هفته و روزهای تعطیلتان با هم برنامه ریزی کنید!

10فایده غذاخوردن با خانواده؛

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه:اندر فواید خانوادگی غذا خوردن

10 عامل تغذیه  ای که در مرگ بیماران 
غیرواگیر تأثیر دارد

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه اعلام کرد: 1۰ عامل از 1۹ عامل مرگ در 
بیماری های غیرواگیر مربوط به تغذیه است.

زهرا عبداللهی در وبینار ضرورت توجه به تغذیه کارکنان گفت: بیماری های 
غیرواگیر علت ۶۰ درصد مرگ ها در جهان و ۷۶ درصد مرگ ها در ایران است. 
این وضعیت در تمام کشورهای با درآمد بالا، متوسط و پایین از جمله در ایران که 

درآمد متوسط دارد، یک روند افزایشی دارد.
وی با اشاره به این که الگوی غذایی نامناسب اولین ریسک فاکتور و اولین 
دلیل مرگ هاست، ادامه داد: در یک مطالعه که در 1۹۵ کشور توسط 1۳۰ 
محقق از ۴۰ کشور جهان انجام شد، رژیم غذایی نامناسب با 11 میلیون قربانی 
اولین عامل خطر مرگ در جهان شناخته شده و یک پنجم مرگ ها را در جهان 

داراست.
وی افزود: در سال ۲۰1۷ ایران ۲۹۹ هزار مورد مرگ داشته است که این رقم 
در سال ۲۰۴۰ میلادی به حدود 8۰۰ هزار مورد می رسد که ۳۹۰ هزار مورد آن 

ناشی از بیماری های غیرواگیر خواهد بود.
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه گفت: بار اقتصادی ناشی از بیماری های 
غیرواگیر سالانه معادل ۴۴۶ هزار میلیارد تومان یعنی معادل ۳ درصد تولید 
ناخالص ملی )GDP( و هزینه غیرمستقیم این بیماری ها معادل ۲۳8.۲ هزار 

میلیارد تومان در کشور خواهد بود.
عبداللهی گفت: آخرین مطالعه سال 1۴۰۰ در گروه سنی 18 تا ۶۵ سال 
نشان می دهد که یک سوم جمعیت فعال کشور دارای کلسترول بالا، ۴۰ درصد 
آقایان و ۳۶ درصد خانم ها دارای اضافه وزن و ۵1 درصد جمعیت تحرک بدنی 

کافی ندارند.
وی با بیان این که ایرانیان ۹.۷ گرم در روز یعنی دو برابر مقدار توصیه شده  که 
مصرف روزانه ۵ گرم نمک است، بیشتر نمک مصرف می کنند، بیان داشت: با 
افزایش مصرف سبزی و میوه، کاهش مصرف روغن، کاهش اسید چرب اشباع 
و افزایش تحرک بدنی و کنترل وزن شاهد کاهش ۲۷ درصدی غیبت در کار، 
کاهش ۲۶ درصدی هزینه های مراقبتی و کاهش ۳۲ درصدی هزینه های 

ناتوانی و معلولیت ناشی از بیماری ها خواهیم بود.
وی اشتغال حدود 8.۵ میلیون کارمند در دستگاه های مختلف را مورد اشاره 
قرار داد و ادامه داد: بر اساس بند 8 مصوبه شورای عالی سلامت و امنیت 
غذایی در اسفند ۹۴ دستگاه های اجرایی مکلف به تدوین برنامه عملیاتی بهبود 
وضعیت سلامت کارکنان خود بر اساس بسته پایه خدمات سلامت کارکنان 

دولت که مسئولیت تهیه آن به وزارت بهداشت محول شده است، هستند.
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه تشکیل کمیته راهبردی بهبود تغذیه کارکنان 
متشکل از نمایندگان دستگاه های اجرایی، ابلاغ بسته اجرایی تغذیه کارکنان، 
تدوین برنامه عملیاتی بهبود تغذیه کارکنان در هر دستگاه اجرایی، برگزاری دوره 
های آموزشی ضمن خدمت در زمینه تغذیه سالم، اجرای دستورالعمل تغذیه در 
غذاخوری ها، پایش و نظارت بر کیفیت تغذیه در غذاخوری ها و پایش اجرای 

برنامه از طریق دبیرخانه سلامت و امنیت غذایی )ساغ( را خواستار شد.

آسیب های تماشای زیاد مانیتور بر سلامت 
چشم کودکان 

به خطر  را  نمایش ، سلامت چشم کودکان  به صفحه  و طولانی  زیاد  نگاه 
می اندازد.

تمرکز طولانی مدت بر روی صفحه نمایش و استفاده بیش از حد از چشم ها 
می تواند موجب خستگی چشم )asthenopia( شود که

با ناراحتی چشم، تاریکی دید و سردرد همراه است. همچنین هرگونه تابش 
از صفحه نمایش به چشم، بیشتر سبب خستگی چشم می شود. کودکانی 
که دچار »خستگی چشم« می شوند، ممکن است از سردرد، چشم درد و یا 

احساس خستگی شکایت داشته باشند. 
همچنین با استفاده طولانی مدت از صفحه نمایش و کامپیوتر، ممکن است 
چشم ها دچار خشکی و سوزش شوند. تحقیقات نشان می دهد افراد در همه ی 
سن ها، زمانی که به صفحه نمایش خیره می شوند، کمتر چشمانشان را باز و 
بسته می کنند، همین امر سبب می شود چشمان شان خشک شود. این مسئله 
می تواند برای کودکان بدترهم باشد؛ زیرا احتمال دارد آن ها مجبور باشند به 

مانیتوری نگاه کنند که برای افراد بزرگسال تنظیم شده است.
مشکل دیگر از دست دادن انعطاف پذیری تمرکز چشم است ، زمانی که 
چشمان کودک برای مدتی طولانی از نزدیک به روی چیزی تمرکز می کند، 
ممکن است آن ها بعد ها برای تنظیم فاصله دید دچار مشکل شوند؛ هر چند 
این مشکلی کوتاه مدت است و چشم بار دیگر به انعطاف پذیری طبیعی خود 

باز می گردد.
از سوی دیگر بچه هایی که پیوسته به صفحه نمایش نگاه می کنند، کودکانی 
هستند که عادت به ماندن در خانه دارند. قرار گرفتن در »نور طبیعی روز« برای 
چشم ها امری حیاتی است. کودکان باید برای سلامت خود و نیز چشم هایشان 

بیرون از خانه بازی کنند.
صرف  خانه  در  را  بیشتری  زمان  که  کودکانی  است  داده  نشان  تحقیقات 
می کنند، احتمال بیشتری دارد که به »نزدیک بینی« )میوپی( دچار شوند. این 
در حالی است شمار موارد نزدیک بینی در کودکان به شکلی چشمگیر در ۳۰ 

سال گذشته افزایش یافته است.
نگاه طولانی مدت به صفحه نمایش برای کودکان می تواند ضرر های دیگری 
از جمله »اختلال خواب« نیز داشته باشد. محتوا های هیجان انگیز مانند 
»بازی های کامپیوتری« و فیلم ها می توانند کودکانی را که باید خود را برای 

خوابیدن در رختخواب آماده کنند، سر وجد بیاورد.
تحقیقات نشان می دهد زمانی که کامپیوتر و دستگاه های مشابه شب هنگام 
استفاده می شوند، »نور آبی« صفحه نمایش موجب می شود »ریتم خواب مغز« 
تغییر کند. این نور آبی باعث می شود مغز تصور کند »روز« است و ریتم شبانه 

روزی بدن را تغییر دهد.
راهکار اینست که عادت های سالم را برای محافظت از چشم کودک خود در 
طول زمان نمایش اجرا کنید. هنگامی که زمان خواب می رسد، بهترین کاری 
که می توانید انجام دهید، محدود کردن زمان نگاه آن ها به صفحه نمایش، به 
ویژه در ساعت قبل از خواب است. بهتر است یک ساعت پیش از خواب به 

صفحه نمایش دستگاه های الکترونیکی نگاه نکنند.

یک پزشک متخصص :

چرا نباید چای داغ بخوریم؟
یک پزشک متخصص هشدار می داد که نوشیدن چای داغ ممکن است باعث 

بیماری جدی در بدن شود.
 فرهاد اسلامی محقق ارشد انجمن سرطان آمریکا )ACS( گفت: با وجود 
اینکه چای فواید زیادی برای سلامتی دارد، اما نوشیدن داغ آن می تواند باعث 

بروز یک نوع سرطان خطرناک شود.
 اسلامی می گوید که نوشیدن چای به مقدار بیش از ۷۰۰ میلی لیتر و حرارت 
بیش از ۶۰ درجه در روز؛ خطر ابتلا به سرطان سلول سنگفرشی مری را حدود 

۹۰ درصد افزایش می دهد. 
نتیجه گرفت که  تاکید کرد، می توان  آمریکا  انجمن سرطان  محقق ارشد 
مصرف هر نوع نوشیدنی گرم - نه فقط چای - می تواند منجر به چنین عواقبی 
شود؛ از این رو به کسانی که چای بسیار داغ می نوشند، توصیه می شود عادت 

کنند تا کمی صبر کنند اندکی خنک شده بعد میل کنند. 
این پزشک متخصص می گوید، این خطر در کسانی رخ می دهد که علاقه 
مفرط به چای دارند و بیش از ده فنجان در روز می نوشند، زیرا این نوشیدنی 
حاوی تانن هایی است که می تواند در جذب آهن اختلال ایجاد کند که ممکن 

است منجر به کمبود آهن در بدن شود.  
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استاندار قم در بازدید میدانی از بخش مرکزی:

تامین زیرساخت های انرژی و آب شرب 
بخش های روستایی در دستور کار است

استاندار قم در بازدید میدانی از بخش مرکزی که بیش از شش ساعت به طول انجامید، 
توسعه ی متوازن شهرستان های قم را امری ضروری دانست و گفت: تامین پایدار 

زیرساخت های انرژی و آب شرب بخش های روستایی در دستور کار مسئولان است.
سیدمحمد تقی شاهچراغی استاندار قم روز دوشنبه با حضور در بخش مرکزی، ضمن 
سرکشی و بررسی پروژه آبرسانی دهستان قمرود واقع در آزادراه قم-گرمسار، از روستای 

جعفرآباد مسیله بازدید کرد.
استاندار قم سپس با حضور میدانی در روستای کوه سفید قم، مشکلات مبتلابه معدن 

کوه سفید را مورد بررسی قرار داد.
شاهچراغی در ادامه برنامه های روز جاری خود، با حضور در مزار شهدای گمنام شهر 

قنوات، به مقام رفیع این بزرگواران ادای احترام کرد.
مقام عالی دولت در استان قم در بخش پایانی برنامه های خود، با حضور در جلسه ی 
شورای اداری بخش مرکزی، ضمن دریافت مسائل اولویت دار این بخش، بر ضرورت 
اقدام جهادی مسئولان با بهره گیری از اختیارات قانونی جهت تسریع در حل این 

مشکلات تاکید کرد.
استاندار قم توسعه ی متوازن را از سیاست های دولت مردمی عنوان و اظهار کرد: تامین 
زیرساخت هایی از جمله آب سالم و بهداشتی برای همه ی روستاهای استان قم در دستور 

کار قرار دارد.
شاهچراغی تصریح کرد: بایستی با تکمیل انتقال آب به روستاهای بخش مرکزی زمینه 

بهره مندی روستاییان از آب آشامیدنی سالم و با کیفیت فراهم شود.
مقام عالی دولت در استان قم بهره برداری از معدن سنگ کوه سفید را نیز مورد توجه 
قرار داد و تصریح کرد: متولیان این معدن باید سهم قانونی روستای همجوار را در راستای 

محرومیت زدایی و اجرای طرح های عمرانی پرداخت کنند.
وی محرومیت زدایی از روستاها و نواحی و ایجاد اشتغال را دارای اولویت دانست و 
افزود: حضور مسئولان در بین مردم گام نخست در درك و فهم مشکلات می باشد و ارائه 
ی راهکار و برنامه ریزی عملیاتی برای حل مسائل شهروندان در مرحله ی بعد باید مورد 

توجه قرار بگیرد.
استاندار قم با اشاره به زمانبندی اجرای مصوبات خاطرنشان کرد: این مصوبات توسط 

تیمی در استانداری برای اجرای در زمانبندی مشخص شده پیگیری خواهند شد.
شاهچراغی گفت: تمرکز مجموعه دولت در استان قم بهره گیری از صندوق توسعه ی 

استاندر سال 1۴۰1 جهت محرومیت زدایی از شهرهای تابعه می باشد.
استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به طرح نهضت ملی مسکن در 
شهرهای استان قم گفت: بایستی توسعه ی زیرساخت های انرژی نیز با توجه به طرح 

های مسکن در دستور کار قرار بگیرد تا در آینده دچار مشکل نشویم.
وی با بیان اینکه در زمینه ی تامین پایدار برق در دوره ی اوج مصرف در سطح ملی دچار 

مشکل هستیم خاطرنشان کرد: پیگیر تامین برق مورد نیاز استان از وزارت نیرو هستیم.
شاهچراغی گازرسانی به روستاهای بالای ۲۰ خانوار را نیز از وظایف دولت دانست و 

خواستار اهتمام مدیران در این راستا شد.
طرح مسکن روستایی، اصلاح نقاط حادثه خیر، توسعه و بهبود آنتن دهی خطوط تلفن 
همراه، مسائل حوزه ی کشاورزی، دامداری و صنعت، توسعه ی اماکن درمانی و رفع 

مشکلات سالن های ورزشی بخشی از مشکلات مطرح شده در این جلسه بود.
استاندار قم همچنین در دیدار خانواده معظم شهید حسین باکمال، اخلاص و ایثار 
شهدا را الگوی مسئولان و مردم دانست و اظهار کرد: مدیران باید با تلاش مضاعف و گام 

برداشتن در مسیر حل مشکلات مردم دین خود را به این بزرگواران ادا کنند.
 

مدیرکل کمیته امداد استان قم:

مدیران پشت میزنشین نمی توانند 
مشکلات نیازمندان  را برطرف کنند

مدیرکل کمیته امداد استان قم، اعضای شورای مدیران کمیته امداد استان قم را در 
پروژه های مسکن مددجویان این نهاد در سلفچگان و پردیسان حاضر کرد و خواستار 

بررسی و ارائه نظرات کارشناسی آنها شد.
اردوی کاری شورای مدیران کمیته امداد استان قم در پروژه های مسکن مددجویان این 

نهاد در سلفچگان و پردیسان برگزار شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، محسن مسعودیان راد، مدیرکل کمیته 
امداد استان قم با انتقاد از اینکه سیستم های اداری که مدیران را در محل کارشان زمین 
گیر کرده است گفت: پشت میزنشینی برای یک مدیر آفت است و برای حل مشکلات 

مردم و نیازمندان باید از پشت میز برخواست و در صحنه حاضر شد.
وی با بیان اینکه سفرهای کاری برای شورای مدیران کمیته امداد بسیار ضروری است 
تأکید کرد: مدیران پشت میزنشین، هرگز نمی توانند نسخه شفابخش برای حل مشکلات 
نیازمندان بپیچند. مسعودیان راد با ابراز تأسف از اینکه برخی از دستگاههای اداری بجای 
اینکه نقش محرک و روان کننده در کار را داشته باشند گفت: این دستگاهها چوب های 
لای چرخ شده اند و باعث تعطیلی بسیاری از مشاغل هستند که می شود به راحتی 
مشکل آنها را حل کرد.  مدیرکل کمیته امداد استان قم با تأکید بر اینکه مأموریت قرآنی 
ما در کنار کمک به فقیر، تلاش برای رفع فقر است تصریح کرد: روستاها فرصت مناسبی 
برای فقرزدایی هستند. وی افزود: با شناسایی استعدادهای اشتغال در روستاها و بهر 
مندی از ظرفیت های مردمی در این مناطق می توان تحولات بزرگی در کاهش فقر و رفاه 
مردم ایجاد کرد. مدیرکل کمیته امداد استان قم در ادامه بازدید اعضای شورای مدیران 
کمیته امداد استان از پروژه های مسکن مددجویان در سلفچگان و پردیسان خواستار 

تسریع در این پروژه ها شد.

معاون اجتماعی سازمان بهریستی استان قم خبرداد:

اجرای پویش پیشگیری ازخشونت در قم 
مانور پیشگیری از خشونت با حضور ۳ گروه ازمشاوران و روان شناسان بهزیستی در 

خیابان ها و معابر استان قم اجرایی شد.
معاون اجتماعی سازمان بهریستی استان قم هدف از اجرای این پویش را آموزش و 
حساس سازی شهروندان به موضوع خشم و ارتقا سطح آگاهی و دانش مردم در زمینه 
مدیریت و کنترل خشونت عنوان کرد و گفت: در استان قم پیشگیری از خشونت در قالب 
اورژانس اجتماعی، مرکز مداخله در بحران و خانه امن و مرکز سامان دهی کودکان کار 

خیابانی پیگیری می شود.
وی با اشاره به اینکه این سه گروه در قالب یک روان شناس و یک مشاور به صورت 
چرخشی در خیابان ها و معابر مختلف شهر قم حضور یافتند گفت: در این پویش مشاوران 
و روان شناسان با توزیع بروشور پوستر راهکار های کنترل و مدیریت خشم را به مردم 
توضیح و شرح دادند محمدی با بیان اینکه امسال 1۰ هزار و 1۰۰ مورد تماس مردمی با 
سامانه اورژانس اجتماعی 1۲۳ برقرار شده است گفت: بیشتر این موضوعات در خصوص 
خشونت در خانواده، کودک آزاری، همسر آزاری و خشونت با سالمندان بوده است که با 

مداخله کارشناسان بهزیستی ۹ هزار مورد از این تماس سامان دهی شده است.
وی افزود: اعتیاد و طلاق از دیگر آسیب های اجتماعی جامعه است که خشم یکی از 
عوامل اصلی به وجود آورنده این اسیب ها محسوب می شود که با مداخلات، مشاوره ها 
و آموزش کارشناسان برای زوجین حین طلاق توافقی باعث کاهش 1۶ درصدی 
طلاق در بین این دسته از زوجین شده است. معاون اجتماعی سازمان بهزیستی 
استان قم تصریح کرد: در زمینه آموزش و ارتقا آگاهی های عمومی ۲۲ مرکز با حضور 
۲۰۰ مشاور و روان شناس در شهر قم فعال هستند و با آموزش و مشاوره در خصوص 
مهارت های زندگی زمینه های پیشگیری و کاهش آسیب های اجتماعی را در شهر قم 

فراهم می آورند.

پس از حدود 2 سال مرمت و بازسازی صورت گرفت ؛

آغازفعالیت مجدد سینما تربیت قم 
سالن سینما تربیت قم پس از حدود ۲ سال مرمت و بازسازی، روز دوشنبه طی آیینی 
با حضور خبرنگاران و اصحاب فرهنگ و رسانه و همچنین اکران فیلم »منصور« بار دیگر 

فعالیت خود را آغاز کرد و در دسترس عموم شهروندان قرار گرفت. 
معاون پرورشی اداره کل آموزش و پرورش استان قم در حاشیه این آیین، کل اعتبار 
هزینه شده برای بازسازی این سالن را 1۰ میلیارد ریال ذکر کرد و اظهار داشت: به 

دلیل کمبود اعتبارها افتتاح دوباره این طرح فرهنگی با تاخیر مواجه شد.
ناصر حمزه ای با بیان اینکه مجتمع فرهنگی تربیت و همچنین سالن سینمای 
آن متعلق به آموزش و پرورش است گفت: هفت میلیارد ریال از بودجه این طرح از 
اعتبارهای داخلی آموزش و پرورش و سه میلیارد ریال دیگر نیز توسط سینما شهر که 
زیر نظر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی قرار دارد، تامین شده است. وی با اشاره به 
کاهش تعداد صندلی های این سالن سینمایی خاطرنشان کرد: به دلیل ایجاد بالکن 
در ورودی این سالن فضای آن محدودتر شده و تعداد صندلی ها نیز از ۳8۰ به ۳۴۰ 
کاهش پیدا کرده است.  معاون آموزش و پرورش قم با بیان اینکه دالبی نبودن سیستم 
صوتی این سالن از مشکل ها و نواقص آن به شمار می آید گفت: در حال حاضر قم 
دارای ۶ سالن سینما است، و سینما تربیت قم به لحاظ درجه بندی در سطح ممتاز 
می باشد. حمزه ای همچنین در ادامه با اشاره به حدود ۲ هزار صندلی برای تماشای 
فیلم در استان گفت: قم در حال حاضر غیر از سینما تربیت دارای پنج سالن سینمایی 
است که ونوس با ۳۰۰ صندلی، آیه با 1۴۰ صندلی، آوینه با ۲۲۰ صندلی، شهر آفتاب 
با ۶۲۰ صندلی و سینمای کودک وابسته به کانون پروش فکری کودکان و نوجوانان با 

۲۰۰ صندلی، از جمله سینماهای فعال استان است.
وی یادآور شد: مجتمع فرهنگی تربیت قم واقع در خیابان شهید فاطمی در سال 

1۳۶۵ تاسیس، و تاکنون نیز چند بار نوسازی و افتتاح شده است.
همچنین در نخستین روز فعالیت جدید این سالن سینما، فیلم سینمایی منصور 
به نمایش گذاشته شد. این فیلم که توسط سازمان هنری رسانه ای اوج ساخته و در 
سی ونهمین جشنواره فیلم فجر نیز حضور داشته، بخشی از زندگی شهید منصور 
و  ایران  تولید نخستین جنگده  و  و طراحی  ارتش  پدافند هوایی  فرمانده  ستاری 

ناگفته هایی از هشت سال دفاع مقدس را روایت  می کند.
خیران 50 میلیارد ریال به آموزش مجازی در قم کمک کردند

مدیرکل آموزش و پرورش قم نیز در این آیین با اشاره به اینکه در دوران کرونا تعطیلی 
مدارس و  نبودن برنامه های فرهنگی معضل های زیادی را برای جامعه به همراه داشت 
گفت: خیران بیش از ۵۰ میلیارد ریال کمک کردند که دانش آموزان بدون تبلت و ابزار 
لازم برای آموزش مجازی نباشند. حمیدرضا شیخ الاسلام با بیان اینکه ۴۰ هزار تَن از 
دانش آموزان قم از اتباع هستند که به طور حتم از نظر مالی مشکل دارند بیان داشت: 
ما نتوانستیم، وسایل مورد نیاز برای آموزش در فضای مجازی را در اختیارشان بگذاریم، 
ولی کمک های مردمی باعث شد تا قم در ایام کرونا در 8۰ درصد برنامه های شبکه 
آموزش دانش آموزی رتبه نخست را کسب کند. وی احداث حدود 18۰ واحد آموزشی 
در استان با استفاده از اعتبارها و تعامل های ملی و استانی و حمایت های مردمی 
را مورد توجه قرار داد و گفت: طی ۲ سال گذشته چهار میلیارد ریال برای تقویت 

سِرورهای اداره کل آموزش و پرورش استان هزینه شد.
 

معاون کمیته امداداستان قم:

1۹۸۲ درخواست از رئیس جمهور
 در کمیته امداد قم ثبت شد

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد امام )ره( قم گفت: هزار و ۹8۲ 
درخواست مردم از رئیس جمهور در سفر اخیر هیات دولت به قم، در میز ارتباط مردمی 

کمیته امداد قم ثبت شده و در حال بررسی است. 
محمد ابراهیمی نعیمی افزود: در جریان سفر دو روزه آیت الله سید ابراهیم رئیسی 
و اعضای هیات دولت به قم، ۲ هزار و ۲۹۲ مراجعه حضوری به میز ارتباطات مردمی 
صورت گرفت.  وی ادامه داد: میز ارتباطات مردمی این نهاد، پیش از سفر رئیس 

جمهور به استان در مجتمع فرهنگی تربیتی ولایت تشکیل و مستقر شد.
وی با بیان اینکه مراجعه های بررسی شده توسط مددکاران این نهاد ۲ هزار و ۲۹۲ 
فقره بوده است افزود: تاکنون ۲ هزار و 8۲ فقره  نامه در سامانه سامد ثبت شده است.

نعیمی با بیان اینکه ۹8 فقره از این مراجعه ها تکراری بوده  ادامه داد: هزار و ۹8۲ 
درخواست رسیده غیرتکراری در این سامانه ثبت شده و در حال پیگیری و رسیدگی 
است. معاون کمیته امداد قم اضافه کرد: بیش از ۵۰ تَن از مددکاران و امدادگران 
این نهاد از روزهای نخست سفر رئیس جمهور ماموریت یافتند در این میز به پذیرش 
تقاضاها، مصاحبه مددکاری، بررسی میدانی برخی از درخواست ها، ثبت سامد و 

پیگیری نامه ها فعالیت کنند.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی به همراه چند تَن از اعضای هیات دولت در قالب 

سیزدهمین سفر استانی، طی روزهای ۹ و 1۰ دی ماه جاری به قم سفر کرد.
 

با حکم شاهچراغی صورت گرفت ؛

انتصاب دو مشاور جدید در استانداری قم 
 سید محمد تقی شاهچراغی استاندار قم در احکام جداگانه ای، »فرشید پوررستگار« 
و »محمود داود آبادی« را به ترتیب به عنوان »مشاور استاندار و مسؤل پیگیری های 

ویژه« و »مشاور استاندار و دبیر قرارگاه جهادی و محرومیت زدایی« منصوب کرد. 
به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی استانداری قم، در متن حکم فرشید پوررستگار 
آمده است: با عنایت به مراتب شایستگی، تعهد و تجارب ارزنده جنابعالی و به منظور 
استفاده از ظرفیت جوانی و جهادی شما و با هدف ایجاد فضایی جهت پیگیری مستمر 
و ویژه موضوعات و رسیدگی به موارد خاص جهت رفع مشکلات مردم، به موجب این 

حکم به عنوان »مشاور استاندار و مسئول پیگیری های ویژه« منصوب می نمایم.
همچنین در حکم محمود داود آبادی آمده است: با عنایت به مراتب شایستگی، 
تعهد و تجارب ارزنده جنابعالی و بمنظور تجمیع ظرفیت ها در استان جهت رفع 
مشکلات مردم به خصوص اقشار کم برخوردار و آسیب پذیر و در راستای کمک به 
انقلاب  ولی نعمتان  به  ارائه خدمت  اجرایی جهت  انسجام دستگاه های  و  تقویت 
اسلامی در گستره استان مقدس قم، به موجب این حکم به عنوان »مشاور استاندار و 

دبیر قرارگاه جهادی و محرومیت زدایی« منصوب می شوید.

رئیس اداره محیط زیست کهک قم:

شهروندان تخلفات زیست محیطی
 را گزارش کنند

 رئیس اداره محیط زیست شهرستان کهک قم گفت: همشهریان در شهرستان 
شماره  با  را  محیطی  زیست  تخلفات  از  خود  گزارش های  می توانند  کهک  جدید 
۰۲۵۳۴۲۲۴88۴ در میان بگذارند.  به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان قم، سجاد پارسامهر در گفت وگویی، با اشاره به حضور 
گسترده گردشگران در این شهرستان، تصریح کرد: منطقه شکار ممنوع کهک دارای 
با شکارچیان  مقابله  برای  اداره  این  و تلاش  است  بسیار شکننده ای  اکوسیستم 
غیرمجاز، مقابله با آلودگی های زیست محیطی و مدیریت پسماند با جدیت انجام 
می شود. وی درادامه با اشاره به دریافت گزارش مردمی درخصوص قاچاق الوار گفت: 
دراین راستا محیط بانان، خودروی حامل الوار چوب را در روستای خاوه توقیف و 
متخلفان را به نیروی انتظامی معرفی کردند.  وی اظهار داشت: پس از دریافت شکایت 
اهالی روستای خاوه مبنی بر قطع غیرمجاز اشجار، یگان حفاظت محیط زیست کهک 

به سرعت وارد عمل شد و محموله غیرمجاز چوب را توقیف نمود.
 

مدیرکل آموزش و فنی و حرفه ای استان قم خبرداد:

تعویض و تمدید گواهینامه مهارت 
فقط از طریق آزمون 

مدیرکل آموزش و فنی و حرفه ای استان قم گفت :تعویض و تمدید گواهینامه مهارت 
فقط از طریق شرکت متقاضی در آزمون کتبی و عملی میسر خواهد بود. محمود تقی 
پور ،با هدف بهبود  کیفیت سنجش مهارت  و ارائه خدمات مناسب، تمدید و یا تعویض  
گواهینامه های مهارت  از سال آینده  منوط به حضور متقاضی در آزمون های کتبی  
و عملی خواهد بود. تقی پور گفت:مهلت و تعویض گواهینامه های مهارت سازمان 
آموزش و فنی و حرفه ای کشور که تاریخ صدور آن ها قبل از ۲۹ اسفند ماه سال 1۳۹۰ 
است تا ۲۹ اسفند سال 1۴۰۰ و همچنین از ابتدای سال 1۴۰1 تمدید و تعویض 
گواهینامه های مهارت از طریق حضور متقاضی در آزمون کتبی و عملی انجام می شود.

سویه جهش یافته امیکرون به مرور در ایران در حال گسترش است و تنها راه 
مقاومت در برابر این سویه که این روزها کشورهای اروپایی و آمریکایی را با مشکلات 
جدی مواجه کرده، تزریق دز سوم واکسن کرونا و رعایت پروتکل های بهداشتی و 

پرهیز از بازگشایی های شتاب زده است. 
وضعیت کرونا به واسطه شیوع سویه جهش یافته امیکرون در کشورهای اروپایی 
و آمریکایی جالب نیست و افزایش موارد سرپایی و بستری مشاهده می شود. با این 
حال، آن چه اکنون در ایران می بینیم، ادامه روند کاهشی در موارد سرپایی، بستری 
و فوتی است. موضوعی که می تواند تا حدی به دلیل فاصله کم تزریق دز دوم واکسن 
کرونا تا شیوع سویه امیکرون باشد. ولی توجه جدی به تزریق دز سوم واکسن کرونا 

می تواند کشورمان را از برخورد سهمگین با امیکرون، محافظت کند.
روند بیماران کرونا همچنان کاهشی

روند  دومین هفته دی ماه 1۴۰۰  در  نشان می دهد:  بهداشت  وزارت  آمارهای 
متوسط وضعیت بیماران بستری و فوتی کرونا در کشور همچنان کاهشی است و 
افزایشی در این روند مشاهده نمی شود. تعداد موارد بستری جدید در هفته اخیر 
۲ هزار و 1۴۶ نفر بود که به نسبت هفته پیش )۲ هزار و ۲۷۷ نفر( با کاهش مواجه 

شده است.
همچنین در موارد فوتی جدید که در هفته اخیر ۲8۲ نفر بود، به نسبت هفته 
گذشته که ۳11 نفر بوده نیز با کاهش مواجه بودیم. هرچند نمی توان به این روند 

دل خوش باشیم.
 البته در هفته دوم دی ماه، کمی روند افزایشی در موارد بستری بیماران کرونایی 
در استان های خراسان شمالی، ایلام، یزد، فارس، زنجان و چهارمحال و بختیاری 
مشاهده می شود. وضعیت بیماران سرپایی با تست مثبت کرونا نیز در هفته دوم دی 

همچنان کاهشی بوده و با افزایشی در این شاخص هم مواجه نشدیم.
تعداد موارد سرپایی با تست مثبت کرونا در هفته اخیر ۹ هزار و ۷1۵ نفر بود که با 
میزان بیماران سرپایی در مقایسه با هفته پیش که 11 هزار و 8۳ نفر بود، با کاهش 

همراه است.
آخرین وضعیت واکسیناسیون کرونا

براساس آخرین آمارهای وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، بیش از 1۲۲ 
میلیون و ۴۰۰ هزار دُز واکسن کرونا در سه نوبت در کشور تزریق شده است. در واقع 
بیش از ۶۰ میلیون دُز در نوبت اول، بیش از ۵۲ میلیون دُز در نوبت دوم و بیش از ۹ 
میلیون و 8۰۰ هزار دُز در نوبت سوم به جمعیت بالای 1۲ سال کشور تزریق شده 

است.
هرچند مرکز آمار و فناوری اطلاعات وزارت بهداشت در هفته های اخیر آماری از 
میزان تزریق به تفکیک سن و استان منتشر نکرده اما بررسی آمارهای بین المللی 
نشان می دهد وضعیت واکسیناسیون کرونا در ایران به نسبت برخی کشورهای 

همسایه بهتر است.
در نمودارهای مقایسه ای، با توجه به گسترش واکسیناسیون کرونا از شهریور تا 
اواخر آذرماه 1۴۰۰، روند افزایشی مناسبی در واکسیناسیون کشورمان اتفاق افتاد 
و این روند به مرور با تزریق هر دو دُز واکسن به افراد بالای 1۲ سال نزولی شد. در 
نمودارهای مقایسه ای مشاهده می شود که ایران به نسبت متوسط جهانی وضعیت 
مناسبی دارد و این در حالی است که در حال حاضر علاوه بر تزریق دُز اول و دوم به 
افرادی که هنوز این دو نوبت واکسن را دریافت نکردند، تزریق دُز سوم هم در ایران 
در حال انجام است.  »علیرضا ناجی« ویروس شناس درباره خطر افرادی که هنوز 
واکسن کرونا را تزریق نکرده اند،به خبرنگاران گفت: هنوز جمعیت حدود هشت 
میلیون نفری داریم که دُز اول واکسن را هم تزریق نکردند که این افراد باید برای 
واکسیناسیون تشویق شوند. به طور حتم این افراد می توانند برای بروز یک پیک دیگر 

مشکل ساز شوند.
همه کارشناسان و متخصصان سلامت معتقدند علاوه بر تزریق واکسن کرونا، 
ماسک،  از  استفاده  و  فیزیکی  فاصله گذاری  و  بهداشتی  پروتکل های  رعایت 
به خصوص در شرایط شیوع سویه جهش یافته امیکرون، بیش از پیش اهمیت دارد.

فرصت طلایی برای تزریق دوز سوم
آمریکایی که وضعیت  و  اروپایی  از کشورهای  بسیاری  این که  تامل  قابل  نکته 
واکسیناسیون بهتری به نسبت ایران داشتند، به واسطه شیوع سویه امیکرون، در 

هفته های اخیر با افزایش موارد ابتلا و بستری مواجه شده اند.
در  ابتلا  افزایش  دلیل  درباره  ایران  پاستور  انستیتو  رئیس  بیگلری«  »علیرضا 
کشورهایی که واکسن زدند، گفت: کشورهایی که دو دُز واکسن را تزریق کردند، دُز 
سوم را با تاخیر تزریق کردند اما ما این شانس را داریم که فاصله مان با دُز دوم بسیار کم 

است و اگر به موقع اقدام کنیم، این فرصت طلایی برای مان وجود دارد.
کشورهایی که بعد از تزریق دو دُز واکسن وارد پیک شدند، اعلام کردند اشتباه 
عمده این بود که فکر می کردند با تزریق دو دُز واکسن، کار تمام است و بعد از دو 

دُز، وقتی ایمنی در بدن کاهش یافته، دُز سوم می توانسته دوباره ایمنی را بالا ببرد. 
این کشورها اذعان نمی کنند که نسبت به واکسیناسیون دُز سوم دیر اقدام کردند.

وی بیان کرد: در کشور ما همچنان این فرصت وجود دارد و باید از این فرصت 
طلایی استفاده کنیم و دُز سوم را با پوشش بالا برای گروه های سنی که وزارت 

بهداشت اعلام می کند، فراهم کنیم.
بیگلری افزود: توصیه کمیته علمی کشوری کرونا به هموطنان این است که در 
نخستین فرصت طبق دستورالعمل های وزارت بهداشت، واکسن دُز سوم را تزریق 
کنند. نکته مهم اینکه ، طبق یک اصل پذیرفته شده در کشورها، بعد از تزریق دو دُز 
واکسن، دُز سوم تکمیل کننده است و احتمال ابتلا به بیماری را کاهش می دهد؛ 

اگر هم ابتلایی اتفاق افتاد، به طور حتم عوارض بیماری بسیار کمتر خواهد بود.
از سوی دیگر، موضوع کاهش فاصله زمانی میان تزریق دُز دوم و سوم نیز از طرف 
برخی کارشناسان مطرح شده است. موضوعی که اکنون نمی توان به طور قطعی 
درباره آن سخن گفت اما در کمیته علمی کشوری کرونا مورد بررسی قرار گرفته است.
»پیام طبرسی« عضو کمیته علمی کشوری کرونا در این رابطه گفت: برای اینکه 
کمتر دچار مشکل شویم، سه نکته عمده وجود دارد؛ نخست تاکید دوباره بر رعایت 
پروتکل های پیشگیرانه مانند استفاده از ماسک، رعایت فاصله گذاری فیزیکی که 
می تواند به جلوگیری از گسترش بیماری کمک کند. دوم، تزریق دُز سوم واکسن 
است؛ اکنون بین افرادی که دو دُز یا یک دُز تزریق کردند با کسانی  که دُز سوم تزریق 
کردند، فاصله زیادی داریم. به گونه ای که 1۰ میلیون نفر دُز سوم را تزریق کردند و ۴۰ 

تا ۵۰ میلیون دُز عقبیم.
وی افزود: در کمیته علمی بحث شد که اگر امکان پذیر باشد، فاصله بین دُز دوم و 
سوم را کاهش دهیم و به یک ماه برسانیم تا افراد زودتر بتوانند دُز سوم را تزریق کنند؛ 

زیرا شاید فرصتی تا موج امیکرون نداشته باشیم.
وضعیت رعایت پروتکل های بهداشتی در دی ماه

رعایت  میزان  بهداشت،  وزارت  محیط  بهداشت  مرکز  نمودارهای  اساس  بر 
پروتکل های بهداشتی در کشور با اندکی افزایش به ۴۹.۵ درصد رسیده که نسبت 
به هفته های گذشته، این شاخص با کمی بهبود مواجه است. با این حال نمی توان 
این میزان از رعایت پروتکل های بهداشتی را سد محکمی در برابر کرونا و به ویژه سویه 

امیکرون بدانیم. 
پروتکل های بهداشتی شامل رعایت بهداشت فردی، استفاده از ماسک، رعایت 
فاصله گذاری فیزیکی و رعایت تهویه مناسب و همچنین پرهیز از حضور در محل های 
شلوغ است. هرچه میزان رعایت پروتکل های بهداشتی افزایش یابد و توجه به 
واکسیناسیون و به خصوص تزریق دُز سوم در دستور کار قرار گیرد، میزان ابتلا به 
ویروس کرونا و به دنبال آن، بستری و فوتی ها کاهش می یابد. ماجرایی که در همه 

دوران کرونا با آن مواجه بوده و هستیم.
هشدار در مورد احتمال پیک امیکرون در چند هفته آینده

از وقتی سویه امیکرون در کشور شناسایی شد، هشدارها درباره احتمال وقوع 
خیز جدید کرونا با این سویه جهش یافته مطرح شده اما همچنان افزایشی در روند 
بیماران سرپایی و بستری مشاهده نمی شود. البته این امیدواری نمی تواند چندان 

تداوم یابد و باید در انتظار خیز ششم کرونا باشیم.
»حمیدرضا جماعتی« دبیر کمیته علمی کشوری کرونا در این رابطه گفت: با توجه 
به شیوع امیکرون در جهان و کشورهای اطراف ما از جمله در بحرین و کویت به نظر 

می رسد در چند هفته آینده شاهد پیکی از امیکرون باشیم.
وی افزود: باتوجه به اینکه امیکرون در کشور ما تقریبا در حال شیوع است و در دو تا 
سه هفته آینده به احتمال زیاد به پیک خود می رسد، کمیته علمی در نظر گرفت که 
بحث بازگشایی مدارس و دانشگاه ها به تعویق بیفتد و این بازگشایی انجام نشود تا دو 

سه هفته آینده مشخص شود در کجای کار هستیم.
پیش بینی های متخصصان اپیدمیولوژی و آمار و اعضای کمیته علمی این است 
که در دو سه هفته آینده در کشور با پیک امیکرون مواجه خواهیم شد. بنابراین به 
نظر نمی رسد که بازگشایی مدارس و دانشگاه ها در شرایط کنونی درست باشد. باید 

احتیاط های لازم را داشته باشیم.
جماعتی اظهارکرد: طبق گزارش ها براساس آزمایش های انجام شده، نزدیک به 
۵۰۰ بیمار را گزارش کردند که حدود ۲۷ درصد از کل تست های انجام شده در هفته 
گذشته، مربوط به امیکرون بوده که نشان می دهد در مدت یک هفته روند افزایشی 

داشته که احتمال دارد در چند هفته دیگر به پیک خود برسد.
طبق نظر کارشناسان؛ به هر حال آن چه در حال حاضر بیشتر از هر چیزی اهمیت 
دارد، تزریق دُز سوم واکسن کرونا و رعایت پروتکل های بهداشتی و همچنین تعجیل 
نداشتن در بازگشایی هایی مانند مدارس و دانشگاه هاست. هرچه در این زمینه 
غفلت شود، همان اتفاقی که در کشورهای اروپایی و آمریکا به دلیل شیوع امیکرون 

رخ داد، احتمال وقوع آن در ایران نیز وجود دارد.

آمارها در مورد امیکرون چه می گوید؟

هشداری که باید جدی گرفت؛ فرصت طلایی تزریق دُز سوم

با حضور عوامل حرفه ایی عرب زبان ساکن شهر قم ؛

فیلمبرداری فیلم تاریخی الفحوی به زبان عربی در قم کلید خورد
فیلم کوتاه تاریخی الفحوی با استفاده از امکانات 
بومی استان قم و با حضور عوامل حرفه ایی عرب زبان 

ساکن شهر قم به سرانجام رسید.
به گزارش روزنامه ایمان، محمدصادق مؤمنی پور 
تهیه کننده فیلم کوتاه تاریخی الفحوی درگفتگو با 
خبرنگاری هنری پایگاه  خبری رهپویان قم اظهار 
داشت ؛ این برای اولین بار است که در این سطح 
کاری و با حضور عوامل حرفه ایی عرب زبان از جمله 
بازیگران و کارگردان و نویسنده و مدیر تولید و… و با 
استفاده از امکانات بومی شهر قم فیلمی تاریخی در 

حال تولید است.
از  داد:یکی  توضیح  ادامه  در  همچنین  مؤمنی 
امکانات بالقوه ی استان وجود سایت های متعدد 
تاریخی برای فیلمبرداری و تولید آثار سینمایی کوتاه 

و حتی بلند فاخر است.
تهیه کننده فیلم الفحوی با اشاره به ظرفیت های 
تاریخی به زبان های  آثار فاخر  استان قم در تولید 
مختلف فارسی ، عربی و ترکی و حتی اردو و انگلیسی 

خاطر نشان کرد:
و  ای  رسانه  تولیدات  مختلف  های  مجموعه 
فیلمسازی از جمله مجموعه ما ” گروه رسانه ای جوهر 
” با دارا بودن نویسندگان زبردست و آموزش دیده و 
کارگردان های خوش ذوق و باتجربه و گروه های تولید 
با فیلمسازی  توانند  ایی و سخت کوش می  حرفه 
متنوع  های  بوم  مناسب  که  مختلف  های  زبان  در 

هستند اثرگذارتر از پیش در عرصه ی بین المللی برای 
رساندن مفاهیم والای انقلابی و ولایی باشند که این 
موضوع تکلیف و مسئولیت را بر دوش مسئولان امر در 

راستای حمایت از آنها سنگین تر خواهد کرد.
همچنین فیلمساز صادق مؤمنی در پایان با اشاره 
به اهمیت فیلمسازی در هر زبان با حضور اکثریت 

عوامل فیلم به همان زبان خاطر نشان نمود که:
این مسئله وقتی نمود بیشتر خواهد داشت که ما 
بخواهیم فیلم ها و آثاری مناسب بوم های مختلف 
تولید کنیم که همراه با نمادهای اجتماعی آنها و تکیه 

کلام ها و ضرب المثل های آنها باشد
ضمن اینکه با تمام حرفه ایی بودن عوامل دوبله و 
احترام بسیار به تلاش آنان ، تجربه های شاخص و 

مطلوب در این زمینه انگشت شمار بوده اند و اغلب 
در انتقال احساس و نوع اداء کلمات بازیگران ناموفق 

بوده اند.
ابداع و تجربه ی سینمایی  و  همچنین خلاقیت 
جامعه ی هنری ایران زبانزد جوامع مختلف عربی و 
جهانی است البته بحث هزینه و صرفه جویی در این 

زمینه را نیز نباید از یاد برد.
با  الفحوی  تاریخی  کوتاه  فیلم  است  ذکر  شایان 
محوریت پرداختن به فضایل امیرالمؤمنین علی بن 
ابی طالب علیه السلام به کارگردانی محمود احمدی 
و نویسندگی احمد الصیمری و فیلمبرداری مجتبی 
پرگر و مدیریت تولید فاضل حائری و تهیه کنندگی 

محمدصادق مؤمنی پور خواهد بود.
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رئیس اتاق بازرگانی تهران :

مردم روز به روز فقیرتر می شوند
رئیس اتاق بازرگانی تهران گفت: در ۴۰ سال گذشته همیشه کسری بودجه 
داشته ایم که یکی از عوامل مهم در اقتصاد کشور است یعنی درآمد کمتر از 
هزینه بوده است. اگر این اتفاق برای یک شرکت یا یک خانوار بیفتد، شرکت 
ورشکست و خانوار بی خانمان می شوند اما دولت ها از منابع و ذخایر استفاده 

می کنند و مردم روز به روز فقیرتر می شوند.
محمود خوانساری در مراسم تقدیر از صادرکنندگان نمونه استان تهران اظهار 
داشت: با وجود مشکلاتی که در اقتصاد وجود دارد، صادرات کار بزرگی است. 
با این حال، صادرات بخشی از اقتصاد کشور بوده و مشکل اصلی در اقتصاد 

است.
وی افزود: در ۴۰ سال گذشته همیشه کسری بودجه داشته ایم که یکی از 
عوامل مهم در اقتصاد کشور است یعنی درآمد کمتر از هزینه بوده است. اگر این 
اتفاق برای یک شرکت یا یک خانوار بیفتد، شرکت ورشکست و خانوار بی خانمان 
می شوند اما دولت ها از منابع و ذخایر استفاده می کنند و مردم روز به روز فقیرتر 

می شوند.
رئیس اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: کسری بودجه به این معناست که 
می خواهیم کسری به وجود آمده را با چاپ پول فراهم کنیم که این موضوع 
به معنای افزایش سطح عمومی قیمت ها و دست کردن در جیب مردم 

است.
خوانساری اضافه کرد: بسیاری از کشورها سعی می کنند تورم را کاهش 
دهند. چین عمداً سعی می کند ارزش پول ملی خود را پایین نگه دارد تا بتواند 
صادرات را افزایش بدهد. یکی از چالش ها بین آمریکا و چین همین موضوع 
است که آمریکا می گوید چین اجازه نمی دهد ارزش واقعی یوان نشان داده 
شود. مثال دیگر ترکیه است که با تورم ۲۰ درصد مواجه شد اما توانست آن را 
تبدیل به فرصت کرده و در اتفاقی بی سابقه، صادرات خود را به ۲۲۰ میلیارد 

دلار برساند.
وی افزود: متاسفانه ما این تهدیدها را تبدیل به فرصت نمی کنیم چرا که 
جزیره ای عمل می کنیم. همین اتفاق در سال ۹۷ افتاد که با افزایش نرخ ارز، 
به جای حمایت از صادرکنندگان با آنها برخورد کردیم و بگیر و ببندهایی شد، در 
نتیجه نه تنها افزایش صادرات نداشتیم بلکه با کاهش صادرات هم مواجه بودیم.
رئیس اتاق بازرگانی تهران یادآور شد: در هر حال دولت ایران دولتی نفتی 
است که درآمد نفتی دارد و خود را بی نیاز از بخش خصوصی و مردم می داند 
و فقط مواقعی که مشکل وجود دارد به سراغ آنها می رود. از سال ۹۴ تا ۹۷، 
۷۰۰ میلیارد دلار ارز داشتیم که در همین زمان قیمت موز نصف قیمت سیب 
درختی بود یعنی به همه کالاهای وارداتی سوبسید داده شده و همه چیز از 

چین وارد می شد.
خوانساری تصریح کرد: زمانی که دولت ارز ندارد به چاپ پول دست می زند 
که باعث افزایش تورم می شود. زمانی هم که ارز دارد شروع به ارزپاشی می کند 
که منجر به تشدید تورم می شود. زمانی ما در کشور ۵ تا ۶ میلیارد دلار صدور 
خدمات فنی و مهندسی داشتیم اما امروز این میزان کمتر از ۲۰۰ تا ۳۰۰ 

میلیون دلار است.
وی خاطرنشان کرد: مخرب ترین کار ممکن، قیمت گذاری دستوری است. 
صادرکننده  یعنی  شد.  انجام  ارز  مورد  در  تا 1۴۰۰  سال ۹۷  در  کار  همین 
مجبور می شد ارز خود را در سامانه نیما ۲۰ تا ۲۵ درصد کمتر از بازار بفروشد 
تا واردکننده با این ارز واردات انجام داده و به هر قیمتی که می خواهد در بازار به 

فروش برساند. این تصمیمات، ضربه مخربی به اقتصاد کشور است.
رئیس اتاق بازرگانی تهران در پایان متذکر شد: ما چه کمتر از ترکیه داریم که 
۲۲۰ میلیارد دلار صادرات دارد. ترکیه معدن یا نفتی ندارد اما ما که دومین منابع 
گازی جهان را داریم، با قطعی گاز و برق مواجه می شویم! نباید وضعیت ما به 
این شکل باشد. زمانی در اقتصاد، کشور بیستم بودیم اما امروز به رتبه های بین 

۳۰ تا ۴۰ رسیده ایم.

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۷۴۹۹ شماره  رای   -1
فرزند  چیان  میوه  محمد  آقای  تقاضای  به  مربوط   1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۷8۵
غضنفردر ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۳۶/۲۵ مترمربع پلاک شماره ۲۳ 
فرعی از 1۰۲۵۰ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 
عادی خریداری از علیمحمد تقوی صادره در دفتر ۲۰1 صفحه ۲۳8 وبه موجب نامه ادراه 

کل ثبت اسناد 1۲۶/1۴۰۰/۷۹۹8مورخ 1۴۰۰/۰۵/۰۶)م الف 1۲۰۵1(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۷۳۵8 شماره  رای   -۲
در  فلاح  فرزند  قلمبر  حیدر  آقای  تقاضای  به  1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰1۰۰۲111مربوط 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۲۵ مترمربع پلاک شماره 11۰۴۶اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 
از ابوالفضل بهشتی منفرد طی سند قطعی ۲۲۴۵۶مورخ ۵۰/۰۴/۳1 دفترخانه۲ قم 

)م الف 1۲۰۵۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۷۷۹۷ شماره  رای   -۳
فرزند  بیطرفان  اکبر  علی  آقای  تقاضای  به  1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۶۶8مربوط 
عزیزاله دردو سهم مشاع از ده سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
1۲8/۴۳ مترمربع پلاک شماره 11۰۳۹/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
صادره  بیطرفان  وزهرا  عزیزاله  مالکیت  از  متقاضی  الارث  سهم  قم  یک  اداره  ملک 
دادنامه  شماره  به  وراثت  حصر  گواهی  موجب  به  صفحات۴۵۵و۴۵8  دردفتر۲8۷ 
1۳۶۴ مورخ 81/۰۹/۰۳ شعبه 1۴ دادگاه عمومی و۹۹۰۹۹۷۲۵۲۴۰۰۵۲۷۹ مورخ 

1۳۹۹/1۲/۰۳ شعبه ۴۰شورای حل اختلاف قم )م الف 1۲۰۵۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۶88۶ شماره  رای   -۴
فرزند  بیطرفان  محمدرضا  آقای  تقاضای  به  1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۶۶۹مربوط 
عزیزاله دردو سهم مشاع از ده سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
1۲8/۴۳ مترمربع پلاک شماره 11۰۳۹/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
صادره  بیطرفان  وزهرا  عزیزاله  مالکیت  از  متقاضی  الارث  سهم  قم  یک  اداره  ملک 
دردفتر۲8۷ صفحات۴۵۵و۴۵8 به موجب گواهی حصر وراثت به شماره دادنامه 1۳۶۴ 
مورخ  و۹۹۰۹۹۷۲۵۲۴۰۰۵۲۷۹  عمومی  دادگاه   1۴ شعبه   81/۰۹/۰۳ مورخ 

1۳۹۹/1۲/۰۳ شعبه ۴۰شورای حل اختلاف قم )م الف 1۲۰۵۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۶88۷ شماره  رای   -۵
1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۶۷۰مربوط به تقاضای خانم معصومه بیطرفان فرزند عزیزاله 
به مساحت ششدانگ  باب ساختمان  از ده سهم ششدانگ یک  دریک سهم مشاع 
1۲8/۴۳ مترمربع پلاک شماره 11۰۳۹/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
صادره  بیطرفان  وزهرا  عزیزاله  مالکیت  از  متقاضی  الارث  سهم  قم  یک  اداره  ملک 
دادنامه  شماره  به  وراثت  حصر  گواهی  موجب  به  صفحات۴۵۵و۴۵8  دردفتر۲8۷ 
1۳۶۴ مورخ 81/۰۹/۰۳ شعبه 1۴ دادگاه عمومی و۹۹۰۹۹۷۲۵۲۴۰۰۵۲۷۹ مورخ 

1۳۹۹/1۲/۰۳ شعبه ۴۰شورای حل اختلاف قم )م الف 1۲۰۵۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۶888 شماره  رای   -۶
1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۶۷1مربوط به تقاضای خانم کبری بیطرفان فرزند عزیزاله 
به مساحت ششدانگ  باب ساختمان  از ده سهم ششدانگ یک  دریک سهم مشاع 
1۲8/۴۳ مترمربع پلاک شماره 11۰۳۹/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
صادره  بیطرفان  وزهرا  عزیزاله  مالکیت  از  متقاضی  الارث  سهم  قم  یک  اداره  ملک 
دادنامه  شماره  به  وراثت  حصر  گواهی  موجب  به  صفحات۴۵۵و۴۵8  دردفتر۲8۷ 
1۳۶۴ مورخ 81/۰۹/۰۳ شعبه 1۴ دادگاه عمومی و۹۹۰۹۹۷۲۵۲۴۰۰۵۲۷۹ مورخ 

1۳۹۹/1۲/۰۳ شعبه ۴۰شورای حل اختلاف قم )م الف 1۲۰۵۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۶88۹ شماره  رای   -۷
1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۶۷۲مربوط به تقاضای خانم اعظم بیطرفان فرزند عزیزاله 
به مساحت ششدانگ  باب ساختمان  از ده سهم ششدانگ یک  دریک سهم مشاع 
1۲8/۴۳ مترمربع پلاک شماره 11۰۳۹/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
صادره  بیطرفان  وزهرا  عزیزاله  مالکیت  از  متقاضی  الارث  سهم  قم  یک  اداره  ملک 
دادنامه  شماره  به  وراثت  حصر  گواهی  موجب  به  صفحات۴۵۵و۴۵8  دردفتر۲8۷ 
1۳۶۴ مورخ 81/۰۹/۰۳ شعبه 1۴ دادگاه عمومی و۹۹۰۹۹۷۲۵۲۴۰۰۵۲۷۹ مورخ 

1۳۹۹/1۲/۰۳ شعبه ۴۰شورای حل اختلاف قم )م الف 1۲۰۵۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۶8۹۰ شماره  رای   -8
1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۶۷۳مربوط به تقاضای خانم منیره بیطرفان فرزند عزیزاله 
به مساحت ششدانگ  باب ساختمان  از ده سهم ششدانگ یک  دریک سهم مشاع 
1۲8/۴۳ مترمربع پلاک شماره 11۰۳۹/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
صادره  بیطرفان  وزهرا  عزیزاله  مالکیت  از  متقاضی  الارث  سهم  قم  یک  اداره  ملک 

دادنامه  شماره  به  وراثت  حصر  گواهی  موجب  به  صفحات۴۵۵و۴۵8  دردفتر۲8۷ 
1۳۶۴ مورخ 81/۰۹/۰۳ شعبه 1۴ دادگاه عمومی و۹۹۰۹۹۷۲۵۲۴۰۰۵۲۷۹ مورخ 

1۳۹۹/1۲/۰۳ شعبه ۴۰شورای حل اختلاف قم )م الف 1۲۰۵8(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۶8۹1 شماره  رای   -۹
فرزند  بیطرفان  جبین  ماه  خانم  تقاضای  به  1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۶۷۴مربوط 
مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  سهم  ده  از  مشاع  سهم  دریک  عزیزاله 
ششدانگ 1۲8/۴۳ مترمربع پلاک شماره 11۰۳۹/1 اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث متقاضی از مالکیت عزیزاله وزهرا بیطرفان 
صادره دردفتر۲8۷ صفحات۴۵۵و۴۵8 به موجب گواهی حصر وراثت به شماره دادنامه 
1۳۶۴ مورخ 81/۰۹/۰۳ شعبه 1۴ دادگاه عمومی و۹۹۰۹۹۷۲۵۲۴۰۰۵۲۷۹ مورخ 

1۳۹۹/1۲/۰۳ شعبه ۴۰شورای حل اختلاف قم )م الف 1۲۰۵۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۶8۹۲ شماره  رای   -1۰
عزیزاله  فرزند  بیطرفان  مریم  خانم  تقاضای  به  1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۶۷۵مربوط 
به مساحت ششدانگ  باب ساختمان  از ده سهم ششدانگ یک  دریک سهم مشاع 
1۲8/۴۳ مترمربع پلاک شماره 11۰۳۹/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
صادره  بیطرفان  وزهرا  عزیزاله  مالکیت  از  متقاضی  الارث  سهم  قم  یک  اداره  ملک 
دادنامه  شماره  به  وراثت  حصر  گواهی  موجب  به  صفحات۴۵۵و۴۵8  دردفتر۲8۷ 
1۳۶۴ مورخ 81/۰۹/۰۳ شعبه 1۴ دادگاه عمومی و۹۹۰۹۹۷۲۵۲۴۰۰۵۲۷۹ مورخ 

1۳۹۹/1۲/۰۳ شعبه ۴۰شورای حل اختلاف قم )م الف 1۲۰۶۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۶8۵۲ شماره  رای   -11
1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۹۳۷مربوط به تقاضای خانم صفیه زکاوت صفت فرزندحسن 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۳۹/۲۹مترمربع پلاک شماره 11۰۹۹ 
مکرر اصلی)118۷۷ اصلی( واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 

قطعی ۶111۴ مورخ 1۴۰۰/۰۶/۰۴ دفتر ۲۹قم )م الف 1۲۰۹1(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۶8۷۳ شماره  رای   -1۲
1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۷۳۳مربوط به تقاضای آقای علی رحیمی فرزند محمدباقردر 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت1۵۰مترمربع پلاک شماره 1۰۹8۶اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند صادره در دفتر ۶۴۹ صفحه ۴۵۲ 
به موجب سند صلح به شماره ۲۳۳۷۷ مورخ ۹8/۰8/۲8 دفتر خانه ۷۴ قم)م الف 

)1۲۰۹۳

کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۷۳۹1 شماره  رای   -1۳
آقای حسن نجفی فرزند کریم در  به تقاضای  1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۰۵۷مربوط 
شماره 1۰۴۷۳  پلاک  مترمربع  مساحت ۵۹/۵۶  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری 
مع الواسطه از حسین بیگدلی ورثه مهدی بیگدلی ومحمد وعلی بیگدلی فرزند احمد 
ورثه مهدی بیگدلی وفاطمه-ایران-راضیه-فرخنده وملوک همگی بیگدلی وراث مهدی 

بیگدلی )م الف 1۲۰۹۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۷۲۰8 شماره  رای   -1۴
فرزند  رمضانی  اکبر  علی  آقای  تقاضای  به  1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰8۶۲مربوط 
پلاک  مترمربع   ۹۶ مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  در  غلامعباس 
شماره1۰۶۳۳اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی 

۲۷8۰۶ مورخ 1۴۰۰/۰۵/1۹ دفتر ۹۴قم)م الف 1۲۰۹۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰8۰۶۲ شماره  رای   -1۵
1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۵۴۵مربوط به تقاضای آقای جواد غلام پور فرزند جعفر در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵۶/۷8 مترمربع پلاک شماره۹۴۴1 اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه ازتقی 
غلام پور به موجب سند قطعی شماره ۵۰۰۵۶ مورخ 1۳۳8/1۲/۲1 دفتر خانه 8قم 

)م الف 1۲1۰۵(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و سایه(
نوبت اول: 1400/10/06
نوبت دوم: 1400/10/21
رضا حسین خانی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

تصرفات  قم  دو  منطقه  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  در  مستقر  اختلاف  حل  هیأت 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۲۲۲1 شماره  1-رأی 
فرزند  سبزآبادی  ابوالفضل  آقای  تقاضای  به  مربوط   1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۹۷
حسن در قسمتی  ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴۹/۲۰ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۹۶۴اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از عبدالحمید منصوری صفحه ۲۳۴ دفتر 

۲۲1)م الف1۲۰۹۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۲۷۶۴ شماره  رأی   -۲
عباس  فرزند  جعفرصفری  آقای  تقاضای  به  مربوط   1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰8۷۷
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت1۳8/۳۲ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۰۹1 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید حسین رضویان)م الف1۲1۰1(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۲۷۶۹ شماره  ۳-رأی 
1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰8۷1 مربوط به تقاضای آقای هادی صفری فرزند عباس 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۴۴ 

مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۰۹1 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید حسین رضویان)م الف1۲1۰۲(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۲۷۶۰ شماره  رأی   -۴
عباس  فرزند  صفری  رضا  آقای  تقاضای  به  مربوط   1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰8۷۴
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۴۲/۳۷ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۰۹1 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید حسین رضویان)م الف1۲1۰۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۲۷۶8 شماره  رأی   -۵
فرزند  صفری  محمد  آقای  تقاضای  به  مربوط   1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰88۳
مساحت  به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ  از  درقسمتی  عباس 
1۴۲/۹۰مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۰۹1 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید حسین رضویان)م 

الف1۲1۰۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۰۷۴ شماره  ۶-رأی 
1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۳1۰۴ مربوط به تقاضای دولت جمهوری اسلامی ایران به 
نمایندگی وزارت آموزش وپرورش درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 1۵8۵/1۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از باقیمانده1۹۵۵ اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 
11۳8۰1 مورخ ۷۹/1۲/۲۷ دفترخانه۳قم)م الف1۲1۲۲(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳18۲ شماره  رأی   -۷
1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۳1۰۹ مربوط به تقاضای دولت جمهوری اسلامی ایران به 
نمایندگی وزارت آموزش وپرورش درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
واقع  از 18۷۶اصلی  فرعی  شماره  پلاک  مساحت 1۴۲۶/۶۰مترمربع  به  شده  بنا 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 
۳1۹8۰ مورخ ۷۷/۵/۲۴ دفترخانه1۲قم ومبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه 
ازمحمدشاطر کاظمی ورثه مرحوم کاظم شاطر کاظمی بمقدار 1۴۶/۶۰ مترمربع)م 

الف1۲1۲۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰11۹۴۵ شماره  8-رأی 
1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰8۷۲ مربوط به تقاضای آقای محسن فرهادی فرزند قدرت 
اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۶/۵۵ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۰۷اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ماشاءاله جشنی لو طی سند قطعی شماره 

۴۲8۷ مورخ 1۳8۶/1۰/۰1 دفترخانه ۳۹قم)م الف1۲1۲۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۲۶8۴ شماره  رأی   -۹

1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۴۰ مربوط به تقاضای آقای سجاد عشاقی فرزند حسین 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹8/۲۳ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۶۳۶/1 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۴۳۶ دفتر ۲۹)م الف1۲1۲۵(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره 
ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این 
اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و سایه(
نوبت اول: 1400/10/06
نوبت دوم: 1400/10/21
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

گزارش: نسرین هزاره مقدم

را  معیشت  حداقل  رقم  کار،  شورایعالی  در  گذشته  سال 
حدود ۶ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان برای خانواده ی ۳.۳ نفره 
تعیین کردیم حالا بعد از گذشت یکسال، چطور خط فقر برای 

خانواده ۴نفره شده ۴ میلیون تومان؟
لزوم  بر  شدت  به  کار  جهانی  سازمان  اخیر،  سال های  در 
برای   Decent Wage همان  یا  شایسته«  »دستمزد  برقراریِ 
کارگران کشورهای مختلف جهان تاکید دارد؛ اولین مولفه ی 
دستمزد شایسته، میزان و مبلغِ عددیِ آن است که بایستی 
حتماً از »خط فقر« یا Poverty Line بالاتر باشد؛ دستمزد 
شایسته، دستمزدی است که نه تنها خط فقر و حداقل های 
می دهد،  پوشش  را  بسیار ساده  زندگی  یک  برای  نیاز  مورد 
بلکه دیگر عناصر مورد نیاز برای یک زندگی شایسته، مانند 
تفریحات، سفر، مطالعه و هزینه های فرهنگی خانوار را تامین 
می کند و به همین دلیل است که به اعتقاد این سازمان و تمام 
کنفدراسیون های بین المللی کارگری، دستمزد شایسته بسیار 

بالاتر از »دستمزد زندگی« یا Living Wage است.
خط فقر جهانی: 1.۹ دلار درآمد روزانه ی هر فرد

خط فقر ملی: سبد معیشت حداقلی
ایران  اینجاست که معیارِ خط فقر چیست؛ در  اما مساله 
براساس برنامه های توسعه )هم برنامه ی پنجم و هم برنامه ی 
ششم توسعه( دولت ها موظف به ارائه اعداد و ارقام رسمیِ خط 
فقر هستند؛ تکلیفی که تا امروز که در سال پایانی برنامه ششم 
هستیم، به آن عمل نشده است. در معیار جهانی، استاندارهای 
بانک جهانی، ترجمانی بسیار حداقلی از خط فقر در ابعاد 
جهان،  مترقی  نظام های  از  بسیاری  در  گرچه  است  جهان 
محاسبات »خط فقر ملی« به صورت مستقل و با مشارکت 
کارشناسان اقتصادی و اتحادیه های کارگری تعیین می شود؛ 
مثلًا در انگلستان، موسسه  ای به نام Decent Wage مسئول 
محاسبه ی خط فقر ملی و خط فقر منطقه ای است که سالانه 

خط فقر را برای لندن و سایر نقاط کشور محاسبه می کند.
حال حتی اگر 1.۹ دلار را برای یک نفر در هر روز، به عنوان 
یک معیار بسیار حداقلی جهانی در نظر بگیریم، در سی روز 
یک  برای  دلار  و ۲۲8  نفر  یک  برای  دلار  فقر ۵۷  خط  ماه، 
خانواده ۴ نفره است؛ اگر دلار را ۲۶ هزار تومان در نظر بگیریم، 
خط فقر ماهانه برای خانوار ایرانی ۴ نفره براساس معیارهای 
بانک جهانی، بیش از ۵ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان می شود؛ 
یعنی حدود ۶ میلیون تومان. و البته بانک جهانی، این معیار 
را »خط فقر خشن« یا بسیار مطلق می داند که فقط هزینه ی 

کافی برای زنده ماندن است نه زندگی کردن.
در عین حال، بند دوم ماده ۴1 قانون کار، با تعریفِ سبد 
معیشت حداقلی، ترجمانی غیررسمی برای »خط فقر ملی« 
فراهم کرده است؛ در این بند قانون، حداقل هزینه های زندگی 
برای خانور متوسط ایرانی )که فعلًا ۳.۳ نفر است( همان خط 
فقر ملی است که حداقل دستمزد باید از آن بالاتر باشد؛ در 
بهمن ماه ۹۹ در جریان مذاکرات مزدی 1۴۰۰، سبد معیشت 
خانوار ۳.۳ نفره ی ایرانی، حدود ۶ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان 
تعیین شد و شرکای اجتماعی )دولت، کارگران و کارفرمایان( 

پای این رقم امضا گذاشتند.
اظهاراتِ معاون وزیر کار:

خط فقر خانوار 4 نفره 4 میلیون تومان
حال چگونه است که نوزدهم دیماه، معاون رفاه اجتماعی 

وزیر رفاه در یک برنامه تلویزیونی می گوید: میانگین خط فقر در 
کشور برای خانواده ۴ نفره حدود ۴ میلیون تومان و برای شهر 

تهران کمی بیشتر و نزدیک به ۵ میلیون تومان است.
استاندارد  وی اضافه می کند: ممکن است در ذهن شما 
نرمالی باشد، ما از این استاندارد صحبت نمی کنیم؛ بلکه در 
رابطه با خط فقر که یک استاندارد بین المللی برای حداقل 

معیشت است، صحبت می کنیم.
فقر«  خط  بین المللی  »استاندارد  از  منظور  پرسید  باید 
چیست؛ آیا چیزی جز روزی 1.۹ دلارِ بانک جهانی است که 
خود این نهاد بین المللی به تاکید می گوید این عدد، خط فقر 
برای زنده ماندن است و مبنایی ست برای اینکه، اگر فردی 
کمتر از این دستمزد روزانه داشته باشد، نمی تواند نیازهای 
اولیه ی خوراکی و آشامیدنی ِ خود را تامین کند؛ همین خط 
فقر خشن، با احتساب نرخ دلار، حدود ۶ میلیون تومان است؛ 
در این صورت چگونه خط فقر ۴ میلیون تومانی برای خانواده ی 

۴ نفره نتیجه می شود؟
نمایندگان کارگری شورایعالی کار:

معاون وزیر به امضای دولت پای سبد معاشِ 7 میلیون 
تومانی توجه کند

مذاکره کنندگان  سراغ  به  سوالات  این  پاسخ  یافتن  برای 
کارگری مزد و اعضای کمیته ی دستمزدِ شورایعالی کار )تنها 
و حداقل  فقر  برای محاسبه ی خط  نهاد سه جانبه ی کشور 
دستمزد( رفتیم؛ آیا این عدد چهار میلیون تومان، هیچ مبنا و 
معیار موثقی دارد و آیا می توان در کشور، شهر یا منطقه ای را 
پیدا کرد که امروزه هزینه های حداقلی زندگی، ۴ میلیون تومان 

باشد؟
علیرضا حیدرینایب رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه ی 
کارگری و از مذاکره کنندگان کارگری مزد در این رابطه به ایلنا 
می گوید: این اعداد بیشتر شبیه طنز است یا واقعیت. ما یک 
توافق سه جانبه داریم که دولت در کمیته دستمزد در بهمن ماه 
۹۹، زیر آن را امضا کرده؛ در این توافق، سبد معیشت حداقلی 
یا همان خط فقر، نزدیک به ۷ میلیون تومان است. این ۷ 
میلیون تومان مربوط به »خط فقر ملی« است چراکه محاسبات 
سبد معیشت حداقلی به صورت سراسری و ملی انجام می شود 

و نمی توانند بگویند این عدد مال تهران و کلانشهرهاست؛ سبد 
معیشتِ محاسبه شده، متوسط کمینه ی هزینه های زندگی در 

سراسر کشور را دربرمی گیرد.
او ادامه می دهد: معاون وزیر رفاه وقتی می خواهد در جایگاه 
یک مدیر دولتی در ارتباط با خط فقر صحبت کند، یک نگاه 
به توافقی که دولت پای آن را امضا کرده بیندازد و بعد عدد و 
رقم اعلام کند. چطور فردی که مدیر بزرگ ترین دستگاه متولیِ 
مقولات فقر و خط فقر و دستمزد است و همه پیش شرط های 
محاسبات سبد معیشت را نیز همین وزارتخانه فراهم می کند، 
هیچ اعتنایی به توافقات سه جانبه ندارد. وقتی در بهمن ماه 
سال قبل، سبد معیشت حداقلی یا همان خط فقر ۷ میلیون 
تومان بوده، چطور بعد از گذشت نزدیک به یکسال و با وجود 
تورم حداقل ۵۰ درصدی، خط فقر به ۴ میلیون تومان رسیده 
است؟ این معما را باید خود وزارتخانه ای ها حل کنند؛ ما جوابی 
میلیون   ۷ سبد  روی  درصدی   ۵۰ تورم  اثرات  شما  نداریم! 
تومانیِ بهمن سال قبل را در نظر بگیرید و ببینید به چه عددی 

می رسید.
محمدرضا تاجیک نماینده مجمع عالی نمایندگان کارگری 
با خط فقر ۴ میلیون  ارتباط  کشور در شورایعالی کارنیز در 
تومانیِ معاون رفاه وزیر کار به ایلنا می گوید: جامعه ی هدف 
وزارت کار، کارگران و بازنشستگان هستند و این جامعه ی هدف 
گسترده، همه در ارتباط با محاسبات سبد معیشت و خط 
فقر ملی اطلاع دارند؛ بنابراین شنونده ها باید این اظهارات را 
تحلیل کنند؛ ما سال گذشته در شورایعالی کار، رقم حداقل 
معیشت را حدود ۶ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان برای خانواده ی 
۳.۳ نفره تعیین کردیم حالا بعد از گذشت یکسال، چطور خط 
فقر برای خانواده ۴نفره شده ۴ میلیون تومان؟ نکته اینجاست 
که شرکای اجتماعی و مسئولان وزارت کار پایین صورتجلسه ی 
مربوطه را امضا کرده اند؛ همین امضاها بهترین مدرک است 
برای اثبات اینکه خط فقر به هیچ وجه زیر ۷ میلیون تومان 

نیست.
تاجیک تاکید می کند: امروز با این تورم حداقل ۵۰ درصدی، 
فقر،  خط  همان  یا  معیشت  سبد  کنیم  حساب  که  هرجور 
بسیار بالاتر از 8 یا ۹ میلیون تومان می شود؛ انشاءالله امسال 

در جلسات دستمزد، عدد رسمی خط فقر را برای مزد 1۴۰1 
محاسبه می کنیم؛ به زودی مشخص می شود که خط فقر ملی 
بسیار بالاتر از این حرف هاست؛ ۴ میلیون تومان نصف خط 

فقر هم نیست!
فرامرز توفیقی رئیس کمیته دستمزد کانون عالی شوراهای 
اسلامی کار کشور و از اعضای کارگری کمیته دستمزدنیز در 
این رابطه می گوید: در بهمن ماه ۹۹، هزینه های حداقلی 
با  دولت  و  شد  زده  تخمین  تومان  میلیون  حدود ۷  زندگی 
این رقم موافقت کرد؛ ما به آن عدد به دلیل اینکه با واقعیات 
زندگی همخوانی ندارد و محاسبه ی سبد خوراکی ها در آن 
واقعی سازی نشده، انتقاد داریم؛ لذا در همان زمان خط فقر 
با هر متر و  از آن ۷ میلیون تومان بوده؛ الان  بالاتر  واقعی، 
معیاری که حساب کنیم، هزینه های زندگی بیش از 11 میلیون 
تومان است کمااینکه محاسبات مستقل کمیته دستمزد کانون 

عالی شوراها، این ادعا را ثابت می کند.
جدی  شروع  آستانه ی  در  چرا  پرسید  باید  وی،  گفته  به 
مذاکرات مزدی 1۴۰1، معاون وزارت کار )مهم ترین نهاد دولتی 
از خط فقری رونمایی می کند که  درگیر مقوله ی دستمزد( 

نصفِ خط فقر هم نیست!
فقر نسبی و استانداردهای بین المللی

 با این اوصاف، سوالات بسیاری در رابطه با خط فقر ۴ میلیون 
تومانی معاون وزیر مطرح است؛ آیا منظور ایشان، عدد یک دلار 
در روز است که بانک جهانی قبل از سال ۲۰۰۰ میلادی مبنا 
قرار می داده و خود این نهاد در سال ۲۰11 آن را به 1.۹ دلار 
در روز رسانده؛ عددی که فقط درآمد برای بقا خوانده می شود و 
نمی توان آن را خط فقرِ واقعی در نظر گرفت. با استناد به همان 

عدد، خط فقر حدود ۶ میلیون تومان می شود.
فقر نسبی  اسم  به  در دهه ۷۰ میلادی، مفهوم جدیدی 
که در مقابل فقر مطلق قرار دارد مطرح شد. پیتر تاون سند 
استاد  و  مطرح  شناسان  جامعه  از   )Peter Townsend(
سیاست های اجتماعی بین المللی در مدرسه اقتصاد لندن 
داشت  بیان  چنین  ایده،  این  پیشگامان  از  یکی  به عنوان 
که مفهوم فقر مطلق بر پایه این فرض بنا شده که حداقلی 
نیازهای اساسی وجود دارد که برای همه مردم در همه  از 
نه فقط در  نیازهایی  جوامع یکسان است، حال آنکه چنین 
بین جوامع گوناگون بلکه حتی در داخل یک جامعه واحد 

نیز متفاوت اند.
از نظر تاوسند در یک جامعه زمانی می توان افراد، خانوارها و 
گروه ها را فقیر محسوب کرد که منابع لازم یا مطلوب برای تهیه 
انواع غذاها، مشارکت در فعالیت ها و برخورداری از امکانات و 
شرایط معمول در جامعه ای که به آن تعلق دارند را از دست داده 
باشند و یا منابع در اختیار آنها به طورجدی و اساسی از متوسط 
فردی یا خانوادگی متعارف کمتر باشد که نتیجه این امر کنار 
گذاشته شدن این گروه از افراد از زندگی اجتماعی، رسوم و 

فعالیت ها است.
کافی  »بقا«  برای  حتی  تومانی  چهارمیلیون  درآمد  امروز 
نیست؛ محاسبات کمیته دستمزد کانون عالی شوراها نشان 
می دهد هزینه ی سبد واقعی خوراکی ها و آشامیدنی ها، در حد 
۴ میلیون تومان یا حتی کمی بیشتر است، یعنی برای تامین 
سبد خوراکی های حداقلیِ خانوار، به تنهایی حداقل ۴ میلیون 
اینجا وقتی خط فقر را برای یک  نیاز است. در  تومان مورد 
خانواده ۴ نفره، ۴ میلیون تومان عنوان می کنند، بازهم باید 

بپرسیم، براساس کدام استانداردهای بین المللی؟

انتقاد نمایندگان کارگری شورایعالی کار به اظهارات معاون وزیر؛

آیا خط فقر ۴ میلیون تومان است؟
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در صورت فراهم کردن خواسته های AFC؛

باشگاه های ایرانی  فصل آینده
به آسیا بر می گردند

هرچند باشگاه های ایرانی از حضور در فصل جدید لیگ قهرمانان آسیا محروم 
شده اند، اما بر خلاف اخبار مطرح شده محرومیت دو ساله در کار نیست. در 
صورتی که آنها ایرادات خود را برطرف کنند فصل آینده به مهم ترین و معتبرترین 

مسابقات باشگاهی قاره کهن باز خواهند گشت.
خط قرمز AFC بر روی نام باشگاه های ایرانی و کنار گذاشتن سرخآبی ها و 
همچنین گل گهر از لیگ قهرمانان آسیا اتفاق تلخ و غیر قابل باوری را برای فوتبال 

ایران رقم زد. البته این مهم با واکنش های متفاوتی روبرو شده است.
ایران به خصوص دو تیم پر طرفدار  بحث صدور مجوز حرفه ای باشگاه های 
استقلال و پرسپولیس به موضوع مورد بحث فوتبال ایران در ماه های اخیر تبدیل 
شده است. یک ماه پیش اعضای کمیته مجوز حرفه ای در ایران، در حرکتی 
خودجوش اعلام کردند که مجوز پرسپولیس و استقلال تنها سه ماه اعتبار دارد که 
البته قابل پیش بینی بود این فرصت باعث نگه داشتن نمایندگان پر طرفدار ایران 

در لیگ قهرمانان آسیا نخواهد شد.
کنفدراسیون فوتبال آسیا کمیته ای را در ایران مشخص کرده تا مدارک تیم های 
شرکت کننده در لیگ قهرمانان آسیا را مورد بررسی قرار دهد و ای اف سی گزارشات 
را بر اساس نظرات کمیته بدوی؛ تایید، رد یا اصلاح می کند. AFC سامانه ای دارد 
که زیر نظر کنفدراسیون فوتبال آسیا است و در آن آیتم هایی را مشخص و مقررات 
و ضوابطی را اعلام کرده که بر اساس آن باشگاه های درخواست کننده مجوز 
که می خواهند در آسیا باشند باید اطلاعات و فایل های خودشان را در سامانه را 

بارگذاری کنند و این مدارک بعد از آن توسط هیات های بدوی رسیدگی می شود.
مردودی در اسناد حقوقی

اسناد حقوقی باشگاه برای کنفدراسیون فوتبال آسیا از عمده ترین و مهم ترین 
مدارک محسوب می شود و می توان گفت ای اف سی با هیچ کشور و باشگاهی در 

راستای این قانون شوخی ندارد.
آسیا  فوتبال  کنفدراسیون  سایت  در  استقلال  سپولیس  مدیران  که  مدارکی 
بارگذاری کرده  بودند مورد بررسی قرار گرفت و با آیین نامه و دستور العمل ها 
مطابقت داده شد. نتیجه این شده که در حوزه حقوقی دو باشگاه مردود اعلام 

شدند چرا که سهامدار عمده آنها دولت بود.
یکی از موارد اصلی و مورد تاکید کنفدراسیون فوتبال آسیا  این است که دولت ها 
نباید تیم داری کند و دیگر اینکه سهامدار عمده دو باشگاه نباید یکی باشد. این 
یک ایراد اساسی و بزرگ  است و با توجه به اینکه مسوولان دو باشگاه پرطرفدار، 

اطلاعات و مدارک را خودشان بارگذاری کرده اند قابل کتمان نیست.
مصاحبه های بد موقع

کنفدراسیون فوتبال آسیا حساسیت ویژه ای روی تسویه حساب های مالی دارد. 
هرکسی که می خواهد مجوز حرفه ای بگیرد یک سری الزامات دارد و اگر نداشته 
باشد مجوز نمی گیرد. در مورد مسائل مالی نیز AFC بسیار حساس است و آنها 

نباید بدهی داشته باشند.
مصاحبه مدیران استقلال و پرسپولیس یکی از بهانه های اصلی برای حذف این 
تیم از لیگ قهرمانان آسیا محسوب می شود، وقتی آنها در تلویزیون از بدهی ها و 

مشکلات مالی حرف می زنند یک سند دقیق و قابل استناد است.
بازگشت به آسیا با یک سال تاخیر

کنفدراسیون فوتبال آسیا سه سال پیش برای ایران جریمه 1۲۰ هزار دلاری در 
نظر گرفت و با توجه به اتفاقات اخیر جریمه ای در حدود ۲۵۰ هزار دلاری برای 
فوتبال ایران پیش بینی می شود و جریمه 1۲۰ هزار دلاری نیز به آن اضافه خواهد 
شد. شنیده می شد احتمال محرومیت از مسابقات فصل آینده نیز وجود دارد اما 
این اتفاق رخ نخواهد داد چرا که کنفدراسیون فوتبال آسیا ایراداتی را گرفته که باید 
برطرف شود. در این باره می توان مثالی زد، وقتی تیم ها به خاطر بدهی پنجره  نقل 
و انتقالی شان بسته می شود در صورتی که بدهی خود را پرداخت کنند پنجره شان 
باز می شود و حالا با رفع ایرادات نمایندگان ایران مجوز حضور دوباره در مسابقات 

فصل آینده لیگ قهرمانان آسیا را پیدا می کنند.

مهدی زاده به مسابقات لیگ جهانی کاراته وان اعزام می شود؛

بازگشت ستاره قم به رقابت های جهانی 
ستاره کاراته استان قم در بازگشتی دوباره همراه با دیگر ملی پوشان کشورمان 
به نخستین دوره مسابقات لیگ جهانی کاراته وان در سال جدید میلادی اعزام 

خواهد شد. 
پرافتخارترین کاراته کای استان قم در حال حاضر امیر مهدی زاده است که در 
کارنامه موفقیت های خود سه مدال طلا و برنز پیکارهای جهانی، سه نشان طلا و 
برنز مسابقات قهرمانی آسیا، دو طلا و نقره بازی های آسیایی، نقره رقابت های جام 

جهانی و چندین مدال بین المللی دیگر به ثبت رسانده است.
این ستاره مدال آور کاراته  ایران و استان قم بعد از ناکامی در کسب مجوز حضور 
در پیکارهای المپیک ۲۰۲1 توکیو، اکنون بازگشتی دوباره به میادین دارد و این 
روزها تمام تمرکز خود را معطوف بازی های آسیایی ۲۰۲۲ چین کرده و به همین 
منظور تمرینات آماده سازی را با جدّیت از سر گرفته تا در بهترین فرم ممکن برابر 
حریفان قرار بگیرد. مهدی زاده که اکنون در اوج پختگی و تجربه است و حریفان 
نیز شناخت کاملی از وی دارند، تمرینات آماده سازی خود را این روزها برای حضور 
موفق در یک رویداد بزرگ بین المللی به نام مسابقات جهانی کاراته وان انجام 
می دهد، رقابت هایی که بهمن ماه امسال به میزبانی کشور امارات پیش روی این 
کاراته کا قرار دارد. این در شرایطی است که نخستین مرحله از رقابت های کاراته وان 
در سال ۲۰۲1 روزهای ۲۹ بهمن تا اول اسفند ماه به میزبانی امارات در شهر 
فجیره برگزار خواهد شد و تا کنون 1۲ کاراته کای کشورمان برای حضور در این 

مسابقات ثبت نام کرده اند که یکی از آنها امیر مهدی زاده از استان قم است.
حسن نیا،  مجید  علی پور،  رزیتا  خاک سار،  طراوت  بهمن یار،  سارا  همچنین 
امیررضا میرزایی، علی اصغر آسیابری، مهدی خدابخشی، ذبیح الله پورشیب، 
صالح اباذری، مهدی آشوری و سجاد گنج زاده دیگر کاراته کاهای ایرانی هستند که 

برای حضور در این دوره از رقابت های کاراته وان آماده می شوند.
 

در دور برگشت مرحله مقدماتی لیگ دسته اول بسکتبال؛

شیمیدر قم مسافر قزوین شد 

تیم بسکتبال شیمیدر قم از ۲۲ تا ۲۵ دی ماه در دور برگشت مرحله مقدماتی 
فصل 1۴۰1 – 1۴۰۰ مسابقات لیگ دسته اول بسکتبال مردان باشگاه های کشور 
به مصاف رقبا می رود.  تیم دسته اول بسکتبال شیمیدر قم که در گروهF  از منطقه 
شمال مسابقات فصل 1۴۰1 – 1۴۰۰ لیگ دسته اول بسکتبال مردان ایران با 
تیم های داماش گیلان، شکلّی تهران و خانه بسکتبال قزوین هم گروه است، 
پس از میزبانی دیدارهای دور رفت )۴ تا ۷ دی(، روزهای ۲۲ تا ۲۵ دی ماه در دور 
برگشت مرحله مقدماتی مقابل رقبا قرار می گیرد. میزبانی دیدارهای دور برگشت 
این مرحله را تیم خانه بسکتبال قزوین انجام می دهد و شاگردان امید موحدنژاد در 
تیم شیمیدر قم به ترتیب )چهارشنبه ۲۲ دی ماه با تیم داماش گیلان(، )پنجشنبه 
۲۳ دی با تیم شکلّی تهران( و )شنبه ۲۵ دی ماه با تیم خانه بسکتبال قزوین( 
روبه رو می شوند.شیمیدر قم روزهای ۴ تا ۷ دی ماه دیدارهای دور رفت مقدماتی 
را در سالن شهدای بهزیستی قم میزبانی کرد و مقابل هر سه رقیب خود به برتری 
دست یافت تا با کسب ۶ امتیاز رتبه نخست جدول گروه F را به خود اختصاص داده 

و با انگیزه و روحیه بسیار بالا در دور برگشت برابر رقبا صف آرایی کند.

 گفت و گو / رضا ملکی 
اشاره :

به دنیای پرافتخار کهن کسوتان سرک کشیدن وبه گذشته 
که  دارد،درکنارشان  عجیبی  حال  و  حس  رفتن  دور  های 
می نشینی جوی معرفت،اخلاق ومردانگی را از آنان حس 

میکنی.
عاشقی کردن درمسیر پاک ورزش واشکها ولبخندهائی که 
از دیدگان پرصلابتشان درطول سالها حضور در ورزش رقم 
خورده حکایت از این دارد که می بایستی پای درد دل این 

عزیزان نشست.
یادی از آنها کرد وبا قلمی کردن خاطرات بسیارشان از 
تا  را نشان دهی  نویسندگی خود  تا حال معرفت  گذشته 
دریابند که هنوز به فکر آنها هستیم و وجودشان همواره مایه 

فخر و مباهات خانواده ورزش است.
این هفته برآن شدیم به سراغ مردی برویم که کوله باری از 
خاطرات بسیار را درطول ۵۵سال حضور دائمی در ورزش 
رابرایمان دارد از او بعنوان پدر والیبال قم نام میبرند ومردان 
آبهای آرام نیز او را احیاگر شنا،شیرجه وغواصی استان قم 
پور  پرافتخارش علی فرهمند موحد)ردانی  نام  نامند  می 
سابق(است ومن افتخار این را دارم که ساعتی درمحضر 
استاد عزیزم باشم تاضمن بیان خاطرات گذشته درس ادب 

واخلاق را از او بیاموزم.
فرهمند  استاد  کردن  عاشقی  به ۵۵ سال  داریم  گذری 

موحد در عرصه ورزش.
 آغاز شکوفایی،روستای ردان اصفهان

چشمان پاک فرزند برومندی از دیار پاک روستای ردان 
دراصفهان درحالی به عرصه دنیا باز شد که محرومیت این 
روستا درسال 1۳۲۹ بیش از هرچیزی به چشم می آمد.نهم 
مرداد هزاروسیصدوبیست ونه تولد فرزندی برومند به نام علی 

بود.
در  که  بود  نکرده  برقرار  ارتباط  اطراف  دنیای  با  هنوز 

دوسالگی پدر عزیزش را از دست داد.
شروع تحصیلات او از ۷سالگی در خارج از روستا ودرمرکز 
تربیت معلم بود که بصورت رایگان دانش آموزان را درخود می 

پذیرفت.
علی خیلی زود با هوش بسیار بالایی که داشت توانست 

با نمرات عالی تا سیکل دراین مرکز آموزش و تربیتی باشد.
والیبال وتنیس روی میز از جمله ورزشهای مورد علاقه او 

بود.
ای  چاره  خود  تحصیلات  ادامه  برای  شد  مجبور  علی 
بیندیشد ودراین راه دست به دامان مرحوم خواهر گرانقدرش 
شد تابه قم سفر کند وآغاز شکوفایی تحصیلی و ورزشی خود 

را از شهر کریمه اهل بیت )ع(استارت زند.
 سال 1346 ورود به قم وادامه تحصیلات

سال 1۳۴۶ به هنرستان صنعتی قم رفتم وبانمرات عالی 
دیپلم خود را گرفتم.درتیم منتخب آموزشگاههاهمواره در 

والیبال بعنوان ستون اصلی تیم بودم.
اسپکهای بی نظیر با پوششهای بلند مرا درکانون توجه 

دوستداران والیبال قرار داد.
باتوجه به عشق بزرگی که به ورزش داشتم درکنکور امتحان 
داده وبا قبولی در دانشگاه ورزشی وعلوم ورزشی به بزرگترین 

آرزوی عمر خود رسیدم.
به غیر از والیبال وشنا در دومیدانی نیز تلاش تحسین 
آمیزی داشتم تا جائیکه چندین مقام قهرمانی دانشجویی 
کشور دررشته پرش ارتفاع پرش سه گام ودیسک درکشور 

بدست آورم.
کشور  دانشجویان  سومی  مقام  به  کشور  در  دروالیبال 
رسیدیم وبا ۴ سال تلاش درمسیر رسیدن به نقطه پایانی 

تحصیل با مدرک لیسانس وارد خدمت سربازی شدم.
دنیای خدمت هم با خاطرات بسیار شیرینی همراه بود.
افسر وظیفه بودم وکار ورزش تیپ مشهد را بدست گرفته 

وسربازان رابه جنب و جوش بسیار در ورزش وادار کردم.
درمدت ۲ سال خدمت هم دررشته های مختلف توانستم 

برای نیروهای مسلح صاحب افتخار وجایگاه مدالی باشم.
                   سال ۵۷ ورود به قم واستخدام درآموزش و پرورش
استخدام  به  ورزش  دبیر  وبعنوان  آمدم  قم  به  سال ۵۷ 
آموزش و پرورش درآمدم.پنج سال مسئولیت تربیت بدنی 
ناحیه ۲ آموزش و پرورش را داشتم ودرسال 1۳۶۰ در دوران 
ریاست مرحوم مصطفی داودی بعنوان معاون سازمان تربیت 

بدنی کشور مشغول به کار شدم که در آن زمان نوع نگاه من 
به خدمت به ورزش کشور وخصوصا مردم شریف قم بود که 

درمدت یکسال خدمات ارزنده ای هم به ورزش قم گردید.
دبیرستانهای حکیم نظامی،صدر،آیت الله کاشانی،امام 
صادق)ع( مکانهائی بود که من افتخار خدمت به جوانان 
برومند شهرم را درکسوت دبیری ورزش داشته باشم واین 
درآموزش  از مدت ۳۵ سال خدمت  بعد  افتخار هنوز هم 
وپرورش در سمت استادی دانشگاههای مفید وآزاد نیز ادامه 

دارد.
 فعالیتهای ورزشی در والیبال، شنا و غواصی

شروع والیبال درقم از زمینهای خاکی آغاز می شود آنجا که 
عشق بود وعاشقی کردن در زمین والیبال و توپ وتور درمیان 
جوانان آن زمان رایج بود می توانم بگویم والیبال مدرن را من 

به قم آوردم.
باتوجه به تحصیلات دانشگاهی که مرتبط با ورزش بود 
وآشنایی با آخرین شیوه های مدرن تمرینی،توانستم جوانان 

قمی را با والیبال روز دنیا آشنا سازم وبعدها با ساخت سالن 
های شهید امجدی وغیره والیبال ما توانست جانی بگیرد 
وچندین ورزشکار خوب را راهی تهران وحضور در تیمهای 

باشگاهی کشور نماید.
اولی  بعنوان   ۹1 درسال  توانستیم  نیز  جوانان  باتیم 
باشگاههای ایران دست یابیم که دیگر این افتخار برای قم 

بدست نیامد.
درآن زمان والیبال قم همواره حرف اول را در استان مرکزی 
اراک میزد و چندین مقام قهرمانی در سطح استان مرکزی 
کسب  قم  دروالیبال  قمی  غیور  عزیزان  توسط  قم  وشهر 

گردید.
نگاهی به تالیفات استاد علی فرهمند

دانش  کسب  درمسیر  سالها  فرهمند  علی  استاد 
داشته  شایانی  تلاش  مختلف  های  دررشته  ومطالعات 
محل  منزل  در  ایشان  ارزشمند  و  بزرگ  است.کتابخانه 
میباشد.کتابهای  موارد  کلیه  از  فاخر  کتابهای  نگهداری 

قدمتی 1۰۰  هرکدام  علمی،ورزشی،تاریخی،اسلامی،که 
الی ۵۰ ساله دارند در کتابخانه استاد درخششی و جلوه ای 
ویژه دارد او می گوید درمسیر علم و دانش تحقیقات بسیاری 

داشتم.
کتاب دانشگاهی ورزش و سلامت،تبسم و روان و کتاب 
اثرات ورزش در ارگانیسم بدن از جمله تالیفاتی بود که با 
مطالعات بسیار توانستم آنها را به نگارش در آورم وسالهاست 

که این کتابها در دسترش علاقمندان به ورزش قرار دارد.
شنا،شیرجه و غواصی

۳۵ سال مسئول نجات غریق وغواصی وشنای قم بودن 
درکنار مسئولیت توپ وتور می تواند از انسان یک فرد با تجربه 

وپخته تعریف نماید.
درگذشته  ما  استخرهای  موجودیت  گوید  می  استاد 
بودند  روباز  که  تختی  واستادیوم  دورشهر  پارک  دراستخر 

خلاصه میشد.
درقم  آبرومند  استخر  چندین  تا  شد  خورده  دلها  خون 
ساخته شود وجوانان را بسوی این رشته جذاب و دوست 

داشتنی سوق دهیم.
استاد صادقی عاشقانه به ورزش قم خدمت کرد

مربیان خوبی ساختیم که درکنار آموزش دوره های غریق 
نجات راهم ببینید از جمله عاشقانی که به ورزش قم بسیار 
خدمت کرد و می توان او را احیا گر ورزش شنا بانوان درقم 
معرفی نمود ،استاد صادقی عزیز است که اکنون دربستر 
بیماری بسر می برد و کمترین نگاه مسئولان به او از خدماتی 

که به ورزش قم داشته درحال حاضر دیده میشود.
استاد می گوید ایشان باصرف هزینه بسیار درسالهای دور 
مجموعه فاخر و بی نظیر استخر نیک اندیش را در ابتدای 
جاده اصفهان راه اندازی کرد وبا ساخت استخر مجزا برای 
بانوان کمک بسیار زیادی درمسیر شناخت بانوان قمی به 

گرایش این رشته داشت.
بنده افتخار خدمت درکنار چنین مرد بزرگی را داشتم که 
متاسفانه با نگاه کوتاه مسئولان وقت زحمات بسیار ایشان 
به باد فنا رفت ومکانی که میشد درآن با دو استخر جداگانه 
در مسیر قهرمانی درشنا وغریق فعال بود به نابودی گرائید 

واکنون درحال خاک خوردن است.
 سخن آخر

  صحبت با استاد انقدر دلنشین ولذت بخش است که گذر 
زمان را از یاد میبری.

او می گوید از اینکه یادی از ما کردید ممنونیم.از اینکه هنوز 
قلم بروی کاغذ میرود واز کهن سالان یاد میشود سپاسی ویژه 

دارم.
که  وخدومش  تلاشگر  ومسئولان  ایمان  وزین  روزنامه  از 
آنها میشوند  انعکاس در دل قدیمیها باعث شادی دل  با 

سپاسگذارم.
سخنی با مسئولین دارم وبه آنها می گویم در فردای قیامت 
همه باید پاسخگوی عملکرد خود باشیم چه در صحنه ورزش 
باشد وچه در مسیر دیگری خدمت به جوانان وتلاش در 
مسیر پاکی وپهلوانی باقی الصالحاتی است که یک مسئول 
می تواند برای خود توشه راه سفر آخرت سازد ومسیر بهشت 
را برای خود هموار سازد اگر به غیر از این باشد خیانت به 
نسل جوانی است که درانتظار عملکرد انسانهائی هستند 
که مسیر را برایشان هموار سازد واین مسیر را با دست انداز 

روبرو می بینند.
جوانان  به  نگاهشان  ما  ورزش  مسئولان  که  دارم  امید 
شهرمان باشد ،ناهنجاریهای موجود درجامعه درنسل جوان 
کمر خدمتی عظیم را می طلبد که به میدان بیائی وخدمت 

کنی.
ورزش  بزرگان  همه  از  صحبت هایم  آخر  در 
قم،ورزشکاران،مربیان وکسانیکه بیش از ۵۵ سال از عمر 
این  از  نیز  را  بزرگ  آنها سپری ساختم وخداوند  با  را  خود 
درمسیر  تلاششان  بر  دارم  ویژه  تشکر  سپاسگزارم  بابت 
پاکی وپهلوانی ومروت ومردانگی و افتخار میکنم که با ۷۰ 
سال عمری که از پروردگار یگانه گرفته ام بیشتر آن را صرف 
ورزش وخدمت به نسل جوان داشته ام وسخن آخر اشاره به 
صحبتهای پیامبرعظیم الشان اسلام می باشد که می گوید 
پیران آیه خیر و برکت زندگی بوده و وجودشان درمیان جمع 

خانواده همچون پیامبری در میان امت است.
استفاده از کهن کسوتان بعنوان مشاور درکنار جوان ترها 

می تواند مسیر درستی را برای ورزش در آینده ترسیم سازد.

  با کهن کسوتان ورزش قم؛    

علی فرهمند موحد؛ پدر والیبال واحیاگر شنا و غواصی قم

هفته هشتم از فصل 1۴۰۰ مسابقات باشگاهی لیگ برتر فوتسال در قم با صدرنشینی تیم ذاکر و مشخص شدن 
یکی از تیم های سقوط کننده به پایان رسید. 

براساس این گزارش ،در هفته هشتم رقابت های لیگ برتر فوتسال باشگاه های قم جام شهدای مدافع حرم که در 
سالن شهدای بهزیستی قم با عنوان گرامیداشت شهید مهدی صابری به انجام رسید تیم متصا با نتیجه ۵ بر ۲ از 

سد رستوران گلریز عبور کرد و بازی پرگل تیم های مهدیار و اتحاد آراء با تساوی ۴ بر ۴ خاتمه یافت.
دیدارهای فولاد پارسیان و آریا صنعت معصومی نیز یک مسابقه پرگل و جذاب بود که ۴ بر ۴ مساوی شد و تیم 
ذاکر صدرنشین رقابت ها با نتیجه نزدیک ۴ بر ۳ از سد خادم الحسین عبور کرد، ضمن اینکه در آخرین مسابقه 

هفته هشتم تیم ماهان با نتیجه ۴ بر ۲ از سد تیم فوتسال مقاومت قم عبور کرد.
صدرنشینی ذاکر و سقوط خادم الحسین

در جدول رده بندی مسابقات فصل 1۴۰۰ لیگ برتر فوتسال باشگاه های قم تا پایان هفته هشتم تیم ذاکر با 1۹ 
امتیاز صدرنشین است، متصا با 18 امتیاز در رده دوم جای دارد و ماهان با 1۷ امتیاز سوم است، ضمن اینکه 
تیم های فولاد پارسیان با 1۶ امتیاز، مقاومت با 11 امتیاز، رستوران گلریز با 1۰ امتیاز، آریا صنعت معصومی با 8 
امتیاز، اتحاد آراء با 8 امتیاز، مهدیار با ۵ امتیاز و خادم الحسین با یک امتیاز رتبه های چهارم تا دهم را در اختیار 

دارند.
صعود 4 تیم به مرحله نهایی لیگ برتر

رضا بمانی رئیس کمیته فوتسال استان قم در گفت وگو با خبرنگار فارس با بیان اینکه در صورت امتیاز برابر، 
معیار قرار گرفتن در جدول ابتدا بازی رو در رو خواهد بود، اظهار کرد: با توجه به نتایج به دست آمده در پایان هفته 
هشتم لیگ برتر فوتسال قم و قبل از برگزاری هفته پایانی، تیم های ذاکر، متصا، ماهان و فولاد پارسیان به عنوان 
چهار تیم برتر صعود خود را به مرحله نهایی این بازی ها قطعی کرده اند و برای تعیین قهرمان فصل 1۴۰۰ بعد از 
اتمام مرحله مقدماتی لیگ به شکل دوره ای برای تعیین قهرمان این فصل به مصاف یکدیگر خواهند رفت. رقابت 

۳ تیم برای فرار از خطر سقوط
وی ادامه داد: با نتایج به دست آمده در پایان هفته هشتم لیگ برتر فوتسال قم، سقوط تیم خادم الحسین )ع( به 
دسته اول قطعی شده و تعیین دومین تیم سقوط کننده به هفته پایانی کشیده شد، در حالی که مهدیار با ۵ امتیاز 
در رده نهم قرار دارد و دو تیم 8 امتیازی آریا صنعت معصومی و اتحاد آراء بالاتر از این تیم هستند که در هفته پایانی 

وضعیت تیم سقوط کننده دوم از بین آنها مشخص می شود.
مسوول کمیته فوتسال استان قم افزود: دو تیم اتحاد آراء و آریا صنعت معصومی در هفته پایانی به مصاف هم 
خواهند رفت و آریا صنعت در صورت برد یا تساوی در لیگ برتر ماندگار خواهد شد و اتحاد آراء باید برای بقا در 
مرحله پلی آف حاضر شود، ولی در صورت برتری اتحاد آراء مقابل آریا صنعت، این آریا صنعت است که یا به پلی آف 
بقا می رود یا در صورت برتری مهدیار در هفته پایانی سقوط می کند و مهدیار به پلی آف بقا می رود، ضمن اینکه 

تیمی که به پلی آف بقا می رود باید منتظر تیم دوم دسته اول باشد تا در این مرحله با این تیم مصاف بدهد.

ایمان /رضا ملکی
یادگار  استادیوم  ساخت  کار  که  8۰بود  سال  اواخر 
امام)ره( پایان یافت استادیومی زیبا باظرفیت پانزده هزار 
جمعیت که خشنودی بسیاری از اهالی ورزش خصوصا 

فوتبالیها را به همراه داشت.
صورت  وباتلاشهای  نژاد  احمدی  آقای  دولت  در 
گرفته از سوی حجت الاسلام بنایی نماینده مردم قم 
درمجلس شواری اسلامی تیم صبای تهران به قم هبه 
شد ودراین راستا خرسند شدیم که مسیر فوتبال ما برای 
رسیدن به لیگ برتر که شاید بیش از صدسال طول می 
کشد اکنون با تعامل صورت گرفته به حقیقت پیوسته و 
ورزشکاران فوتبالی ولایت خوشحال از اینکه می توانند 

دراین تیم شایستگی های خود را بروز دهند.  همزمان با افتتاح ورزشگاه یادگار امام )ره( درپایان سال 88 صبا نیز به قم آمد تا جوش 
و خروشی فوتبالی برفضای فوتبال قم حاکم گردد. مجموعه یادگار امام)ره( دچار نواقص بسیاری بود وبا تلاشهای صورت گرفته 
ازطرف عباس جهان بین مدیرکل تلاشگر وقت ورزش وجوانان آرام آرام نواقص این ورزشگاه برطرف شد تا مسیر 1۵ کیلومتری 
استادیوم هم اتوبان گردد تا صبا در مسابقات آسیایی نیز بتواند آبرومند ظاهر گردد. تا وقتی صبا بود کار رسیدگی به این ورزشگاه 
بسیار خوب پیگیری می شد چمن یکدست وسبز آن که با شایستگی توحید محمدی جوان بی آلایش وکم توقع اداره کل ورزش و 
جوانان آماده می گردید ، همواره جز بهترین زمینهای چمن ایران محسوب می شد وبا هزینه بسیار پایین میلیونها تومان دراین مورد 
صرفه جویی گردید. باسقوط صبا کل موجودیت استفاده از امکانات بسیار استادیوم یادگار امام)ره( دراختیار دومیدانی کاران بانوان 

قرار گرفت تا درهفته فقط ۳ نوبت بتوانند از امکانات پیست این ورزشگاه استفاده نمائید.
درسال گذشته نیز درچند نوبت تمرین به تیم سوهان محمد وامیدهای قم در مسابقات لیگ کشوری داده شد تا در زمین چمن 
شبیه مانند آن تمرین نمایند ودیگر هیچ. پیمانکارانی که تاکنون با واحد مهندسی وفنی اداره کل ورزش وجوانان قرارداد منعقد 
نموده اند می بایستی پاسخگوی وضع موجود این ورزشگاه باشند اگر توجه خاص به آن صورت نگیرد تاسیسات وامکانات این 

ورزشگاه روبه نابودی خواهد رفت.
زمین چمن که خود داستان جدائی داردمی بایستی به این سرمایه ملی بانگاهی درست نگریست.از نمایندگان محترم مجلس 
گرفته تا استاندار محترم ومدیرکل محترم اداره ورزش وجوانان می بایستی با تعاملی صحیح وکار کارشناسی وضعیت فعلی این 
ورزشگاه رامورد بررسی قرار دهند واز تخریب آن جلوگیری نمایند. سوالی که باقی می ماند این است که آیا درشرایط حاضر با صرف 
چندهزار میلیارد تومان می توان چنین ورزشگاهی را ساخت پس به فکر آیندگان باشید وبا تفکری درست وتصمیمی منطقی دعا 

خیر آیندگان ورزشی قم را بدرقه راهتان نمائید.

صدرنشینی ذاکر و سقوط خادم الحسین؛

رقابت داغ فوتسالی ها در قم 
چرا باوجود نیاز استان قم ازاین ورزشگاه استفاده ای نمی شود؟

ورزشگاه یادگار امام)ره( ظرفیتی که فراموش شده است!
حفظ تاسیسات وامکانات این ورزشگاه  توجه ویژه می خواهد
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خوش چشم کارشناس مسائل هسته ای:
هدف دیپلمات کره ای از حضور در وین پالس دروغین به اقتصاد ایران است

 یک کارشناس مسائل هسته ای گفت: طرف آمریکایی 
هدف  و  است  ایرانی  جامعه  مجدد  شرطی سازی  دنبال 
دیپلمات ارشد کره ای از حضور در وین، تکمیل کردن پازل 
تبلیغاتی آمریکا برای ارسال پالس دروغین به بازارهای ایران 

است. 
کشورهایی  کرد:  خاطرنشان  چشم  خوش  مصطفی 
مانند عربستان یا رژیم صهیونیستی با اینکه عضو برجام و 
کمیسیون مشترک برجام و مذاکرات هسته ای نیستند اما 
سعی دارند با طرح خواسته هایشان با طرف های به ویژه 

غربی، برمسیر مذاکرات تأثیر بگذارند.
وی افزود: معمولًا بسته به نفوذی که این بازیگران ثالث در 
مذاکرات دارند می توانند با بالا بردن سطح توقعات طرف 
غربی و متقاعد کردن آنها به کاهش امتیازدهی، باعث کندی 

مذاکرات شوند.
رژیم  منفی  تاثیر  راهبردی،  مسائل  کارشناس  این 

رژیم  و گفت:  یادآور شد  را  وین  بر مذاکرات  صهیونیستی 
صهیونیستی و عربستان با طرح مسائل منطقه ای و دفاعی 
مسیر مذاکرات را ناهموار کرده اند اما طرف ایرانی به هیچ 
عنوان توقعات طرف های ثالث در حوزه موشکی و منطقه ای 
را نخواهد پذیرفت زیرا مذاکرات وین محدود به برجام و توافق 

هسته ای سال ۲۰1۵ است.
خوش چشم خاطرنشان کرد: بارها طرف ایرانی از طرف 
های غربی به صورت مستقیم در اتاق مذاکره و همینطور به 
صورت غیرمستقیم در رسانه ها خواست که مانع تاثیرگذاری 

طرف های ثالث بر مذاکرات شوند.
وی، تاثیرگذاری عربستان سعودی بر طرف های غربی 
را ضعیف تر از رژیم صهیونیستی ارزیابی کرد و گفت: رژیم 
صهیونیستی با استفاده از نفوذ عمیقی که بر اروپا به ویژه 
انگلستان و فرانسه دارد سعی کرده مسیر مذاکرات را کند 

کند.
های  شکاف  تعمیق  خارجی،  سیاست  کارشناس  این 
جناحی در واشنگتن و تحریک جناح مخالف دولت علیه 
ایران را از دیگر طرح های تل آویو ارزیابی کرد و افزود: در 
حالی که هنوز مذاکرات وین به مرحله امتیازدهی به ایران در 
حوزه رفع تحریم ها نرسیده است، رژیم صهیونیستی با راه 
انداختن کمپین های سیاسی و با کمک لابی ایپک تلاش 
ویژه ای را شروع کرده تا به شکلی پیش دستانه دولت دولت 
بایدن را به انفعال بکشاند و مانع امتیازدهی به ایران شود. کند 
بودن پیشرفت مذاکرات دقیقاً به دلیل تاثیر پذیری اروپایی ها 

و آمریکایی ها از رژیم صهیونیستی است.
آمریکا دنبال ارائه پالس دروغین به بازارهای ایران است

خوش چشم درباره حضور چوی جونگ کان معاون وزیر 
خارجه کره جنوبی در حاشیه هشتمین دور مذاکرات وین 
پازل طرف  نیز گفت: متاسفانه کره جنوبی در چارچوب 
آمریکایی بازی می کند و تکمیل کننده پازل تبلیغاتی و جنگ 

روانی طرف آمریکایی است.
وی با بیان اینکه طرف آمریکایی نمایش جدی بودن در 
مذاکرات را به راه انداخته، گفت: طرف آمریکایی با ایجاد 
پول های  آزاد شدن  درباره  یک فضای مصنوعی دروغین 

بلوکه شده ایران با پیشرفت مذاکرات، یک پالس دروغین به 
بازارهای ایران می دهد تا بتواند در آینده از شرطی شدن 

اقتصاد ایران برای امتیازگیری بهره برداری کند.
این تحلیلگر مسائل سیاسی، شرطی کردن جامعه هدف 
بالا  نقدشوندگی  قدرت  با  بازارهایی  ویژه  به  و  ایران  یعنی 
مثل بازار سکه و ارز را هدف تبلیغات آمریکایی ها و اروپایی 
ها عنوان کرد و افزود: غربی ها از ابتدای مذاکرات، با بازی 
مقصرنمایی و تبلیغات سعی کردند تا بازارهای ایران را تحت 
موفقیت هایی  اول  روز  دو  یکی،  گرچه  و  دهند  قرار  تاثیر 
کسب کردند اما بلافاصله با واکنش به موقع طرف ایرانی 
در نهادهای حاکمیتی، اقتصادی، رسانه ای و بانک مرکزی 
مواجه شدند و  طرح آنها به شکست انجامید و شاهد بازگشت 

تعادل به بازارها بودیم.
خوش چشم در گفت وگو با ایرنا گفت: وقتی طرف غربی 
ایرانی  طرف  های  پیش نویس  با  مواجهه  در  شد  مجبور 
کوتاه بیاید و به پای میز مذاکره برگردد، غربی ها در طرح 
جدید عملیات روانی سعی می کنند که بیش از حد فضای 
مذاکرات را مثبت نشان دهند تا سطح توقعات جامعه ایرانی 
از مذاکرات را در حوزه اقتصادی بالا ببرند و مذاکره کنندگان 

ایرانی را در نهایت وادار به پذیرش شرایط خود کنند.
وی افزود: هدف عملیات روانی آمریکایی ها ایجاد یک 
در  زیرا  است  مذاکرات  از  دروغین  و  مثبت  بسیار  فضای 
حقیقت فضای موجود نه بسیار مثبت و نه بسیار منفی است 
بلکه به سمت اوج تقابل مذاکراتی پیش می رویم و گرچه 

مذاکرات روبه جلوست اما پیشرفت آن کند است.
کره در چارچوب جنگ روانی آمریکا بازی می کند

این کارشناس مسائل راهبردی، حضور دیپلمات ارشد کره 
ای در حاشیه مذاکرات وین را در چارچوب پازل جنگ روانی 
آمریکا برای شرطی کردن جامعه ایرانی ارزیابی کرد و گفت: 
فارغ از مذاکرات وین، کره جنوبی باید به مسئولیت حقوقی 

خود درباره پرداخت بدهی ایران به صورت نقدی عمل کند.
خوش چشم تصریح کرد: متاسفانه کره جنوبی و انگلیس 
به مسئولیت خود برای پرداخت بدهی های ایران عمل نمی 
کنند و قوانین فرامرزی آمریکا درباره تحریم ایران را بهانه قرار 

داده اند. از آنجا که این کشورها می دانند باید بالاخره بدهی 
آنکه بر اساس  ایران را بپردازند در تلاش هستند به جای 
قانون، پول نقد به تهران بدهند، اقلام غیر ضروری و بی 

ارزش را جایگزین پول کنند.
وی، هدف سئول و لندن از ارائه کالا به جای پول را حمایت 
انگلیسی عنوان کرد  از صاحبان صنایع و تجار کره ای و 
و  ایران تسلیم خواست طرف های مقابل نشده  و گفت: 

دریافت کالا به جای پول را صراحتا رد کرده است.
وزیر  معاون  اظهارات  ای،  هسته  مسائل  کارشناس  این 
خارجه درباره علت حضورش در وین را توهین آمیز ارزیابی 
و  ان.پی .تی  پیشبرد  ای  کره  دیپلمات  این  افزود:  و  کرد 
جلوگیری از گسترش سلاح های هسته ای را هدف خود از 
حضور در مذاکرات عنوان کرده است. این در حالی است که 
گزارش های متعدد آژانس بین المللی انرژی اتمی و دیگر 
نهادهای بین المللی صلح آمیز بودن فعالیت های هسته ای 

ایران را تایید کرده است.
خوش چشم خطاب به مقامات سئول تصریح کرد: اگر کره 
جنوبی واقعاً درباره گسترش سلاح های اتمی دغدغه دارد 
بهتر است که روابطش را با کره شمالی بهتر کند و پیونگ 
نظامی  صنایع  گسترش  به  تحریک  این  از  بیش  را  یانگ 

هسته ای نکند.
وی گفت: کره جنوبی کاملًا تحت قیمومیت و حاکمیت 
آمریکا عمل می کند و بلوکه کردن پول های ایران بر خلاف 
قوانین بین المللی و حضور دیپلمات ارشد این کشور در وین 
حاکی از این موضوع است. دولت هایی مثل کره جنوبی، 
عربستان سعودی و رژیم صهیونیستی سعی می کنند در 
مذاکرات وین حضور پیدا کنند تا خودشان را در قد و قامتی 
بزرگتر از آنچه هستند به نمایش بگذارند و وجهه ای بین 

المللی برای خود بسازند.
این کارشناس سیاست خارجی تصریح کرد: سئول، ریاض 
ایران  با  ای  اندازه حضور در مذاکرات هسته  آویو در  تل  و 
نیستند و نگاهی به طرف های مقابل ایران که همه از قدرت 
های جهانی هستند به خوبی بیانگر جایگاه رفیع جمهوری 

اسلامی در منطقه و جهان است.

چرا سران کابل، تهران را برای سومین سفر دیپلماتیک برگزیدند؟

جایگاه تهران در معادلات افغانستان 
افغانستان به عنوان دو کشور دوست و همسایه افزون بر همجواری  ایران و 
جغرافیایی از اشتراکات هویتی و فرهنگی نیز برخوردارند. ضمن اینکه در دوره 
طالبان درد مشترک تحریم و بلوکه شدن دارایی های این دو کشور از سوی آمریکا 

بسترساز همکاری های گسترده تر تهران- کابل شده است. 
در روزهای اخیر شاهد ورود یک هیات اقتصادی و سیاسی ٢٦ نفره به همراه 
مولوی »امیرخان متقی« سرپرست وزارت خارجه افغانستان به تهران بودیم؛ 
سفری که روز شنبه ١٨ دی ماه آغاز شد و در جریان آن بنا بر اظهارات متقی در 
یک فایل صوتی، گفت وگو با مقامات ایرانی در زمینه های تجارت، اقتصاد، امنیت 

و ترانزیت با مقامات ایرانی، »مثبت« بوده است.
البته همزمان با این سفر برخی رسانه ها به گمانه زنی و امکان سنجی واگذاری 
سفارت افغانستان در تهران به طالبان برآمدند که »سعید خطیب زاده« سخنگوی 
وزارت امورخارجه کشورمان در این خصوص اظهار کرد: فعالیت های دیپلماتیک 
سفارت افغانستان در تهران همانند تمامی سفارتخانه های خارجی در چارچوب  
اصول و قواعد تعریف شده کنوانسیون 1۹۶1 وین در خصوص روابط دیپلماتیک 

قرار دارد و هیچگونه تغییر و تحولی خارج از آن ممکن نیست
فارغ از اینکه چه توافقاتی در جریان این سفر منعقد شده باشد، این پرسش به 
ذهن می رسد که چه عوامل و دلایلی باعث شد که طالبان بعد از پاکستان و قطر، 

ایران را به عنوان سومین مقصد سفر دیپلماتیک خود برگزینند؟
ایران، همدم افغان ها در روزهای سخت

به تروریسم در سال ۲۰۰1 خاک  به بهانه مقابله  از دو دهه پیش که آمریکا 
که  به طوری  ایستاد  افغانستان  مردم  کنار  در  ایران  کرد،  اشغال  را  افغانستان 
کشورمان از آن زمان سهم قابل توجهی در پذیرش مهاجران افغانستانی داشته 
و تا به امروز بیش از ۳ میلیون نفر از جمعت این کشور جنگ زده را در خود جای 

داده است.
این حُسن همجواری طی ماه های اخیر که دولت بایدن برای رهایی از باتلاق 
خودساخته با خروج غیرمسوولانه از افغانستان هزینه های جبران ناپذیری همچون 
تقویت گروه های تروریستی، فروپاشی اقتصادی و سیل مهاجران را بر مردم این 
کشور جنگ زده تحمیل کرد، ادامه یافته است؛ مصائبی که ایران را به عنوان کشور 

دوست و همسایه به شدت نسبت به آینده افغانستان نگران کرده است.
ایران حتی باوجود مشکلات اقتصادی و تحریم های غربی از مصائب مردم 
افغانستان غافل نمانده و در ادامه کمک   های بشردوستانه خود به مردم افغانستان 
و همزمان با دومین سالگرد شهادت سردار شهید »قاسم سلیمانی« یک محموله 
مواد غذایی و خوراکی بین مردم بی   بضاعت کابل توزیع کرد؛ بسته ای که ارزش آن 

بیش از ۵۰ هزار دلار ارزیابی می شد.
افزون بر آن، در این مدت ایران از طرق دیپلماتیک برای برون رفت افغانستان 
از بحران کوشید که نقش پویای تهران در برگزاری اجلاس در این زمینه بر کسی 

پوشیده نیست.
در فضای پس از تسلط طالبان بر افغانستان در میانه سال ۲۰۲1، ایران نقش 
فعالی برای برقراری صلح و ثبات در این کشور دوست و همسایه ایفا کرده است 
بررسی تحولات  پیرامون  ادامه نشست های سه گانه مسکو  نمونه در  به عنوان 
افغانستان، دومین دور نشست وزیران امور خارجه همسایگان افغانستان ۵ آبان ماه 
در وزارت امور خارجه با حضور وزیران امور خارجه ایران، ازبکستان، ترکمنستان، 
تاجیکستان و پاکستان برگزار شد؛ نشستی که در آن وزیران امور خارجه چین 
و روسیه و نیز »آنتونیو گوترش« دبیرکل سازمان ملل به صورت مجازی شرکت 

داشتند.
در جریان این نشست، وزیران امور خارجه کشورهای همسایه افغانستان بر 
اهمیت شنیدن صدا و خواسته مردم این کشور از سوی جامعه بین المللی تاکید 
کردند و خواستار آن شدند که گروه حاکم بر افغانستان به تعهدات خود در مقابل 

خواسته های مردم و انتظارات جامعه بین الملل عمل کنند.
با نگاهی هر چند اجمالی به سیاست های اعلانی و اعمالی ایران در قبال کشور 
همسایه، اهمیت مردم افغانستان بیش از پیش برجسته می شود. حتی خواست 
و اراده سیاسی مردم افغانستان در تعیین حکومت خود نیز همواره مورد توجه 
دولتمردان ایران قرار داشته است.به طوری که خطیب زاده 1۳ دی ماه در کنفرانس 
خبری هفتگی خود تاکید کرد: »آنچه در افغانستان بیش از همه مورد تاکید ایران و 
کشورهای همسایه است، تشکیل دولت فراگیر است که بازتاب دهنده تنوع قومی 

و جمعیتی افغانستان باشد.«
ریشه بحران کنونی افغانستان در 20 سال اشغالگری غرب

جدا از رویکرد سازنده ایران در قبال افغانستان که در چارچوب اصل حُسن 
همجواری معنا می یابد، اشغال دو دهه ای افغانستان توسط آمریکا و بلوکه کردن 
اموال این کشور جنگ زده در فضای پساخروج، دلیل مهم دیگری است که طالبان 

را به سمت کشورهای همجوار و غیرغربی سوق داده است.
در پی خروج آمریکای بایدن از افغانستان و مسدودسازی دارایی های این کشور، 
مردم افغانستان با انبوهی از مشکلات عمدتا اقتصادی مواجه شده اند که نگاهی 

به وضعیت بانک ها از شرایط وخیم اقتصادی پرده برمی دارد.
سازمان ملل به تازگی خواستار اقدام فوری برای حمایت از بانک های افغانستان 
شده و هشدار داده است که بحران نقدینگی در این کشور می تواند در چند ماه 
آینده باعث سقوط بزرگ نظام بانکی شود. در یک گزارش سه صفحه ای در مورد 
نظام بانکی و مالی افغانستان که در اختیار خبرگزاری »رویترز« قرار گرفته، »برنامه 
توسعه ملل متحد« ) UNDP( تاکید کرده است که هزینه اقتصادی فروپاشی نظام 

بانکی و در نتیجه تاثیر منفی اجتماعی آن بسیار گسترده خواهدبود.
بر اساس برآورد کارشناسان سازمان ملل، موجودی بانک های افغانستان در 
حال حاضر در قیاس با پایان سال ۲۰۲۰ حدود ۴۰ درصد کاهش یافته است. 
گزارش سازمان ملل در عین حال حاکی از افزایش موارد دیرکرد پرداخت اقساط 
وام هاست. به این ترتیب میزان وام های مساله دار از ۳۰ درصد در پایان سال ۲۰۲۰ 

به ۵۷ درصد در سپتامبر سال جاری افزایش یافته است.
در این شرایط نابسامان که موجودی بانک ها به شدت کاهش یافته و صدای 
فروپاشی دیوار اقتصاد افغانستان به گوش می رسد، کابل آمریکا را در این زمینه 
مقصر می داند، چرا که آمریکا نزدیک به ۹.۵ میلیارد دلار از دارایی های بانک 
مرکزی افغانستان را مسدود و ارسال پول نقد به این کشور را متوقف کرده است.
به تازگی پایگاه خبری- تحلیلی »میدل ایست مانیتور«گزارشی با عنوان »غرب به 
دلیل حضور زنان در افغانستان در حال مهندسی گرسنگی نئواستعماری است«، 
منتشر کرده و نوشته است: غرب و جامعه بین المللی تحت نفوذ آن، با امتناع از 
آزادسازی دارایی ها و سرمایه های خارجی، افغانستان را به گروگان گرفته و درباره 

دولت جدیدش سیاه نمایی می کند.
به نوشته این پایگاه خبری- تحلیلی، اگر بودجه افغانستان همچنان مسدود 
بماند، تخمین زده می شود که تعداد افرادی که به دلیل قحطی و  زمستان جان 
خود را از دست می دهند از تعداد جان باختگان در طول دو دهه جنگ بیشتر 
خواهد بود. اگر این اتفاق بیفتد، غرب و جامعه بین المللی در حال مهندسی و 

تنظیم قحطی جدیدی هستند که یادآور گذشته های استعماری است.
از نگاه ناظران، در چنین فضایی که سایه تحریم، فقر، ترور به عنوان میراث شوم 
آمریکا بر مردم افغانستان سایه افکنده، مهاجرت تنها گزینه پیش روی بسیاری از 
آنها است. همان گونه که سازمان ملل نیز پیشتر )جمعه پنجم شهریور( به موج 
مهاجرتی افغان ها اشاره کرد و نسبت به نیم میلیون پناهجوی دیگر از افغانستان تا 

پایان سال ۲۰۲1 هشدار داد.
تهران هم در جریان  به  این گزارش، موضوع هیات سفر طالبان  بر اساس 
نشست خبری سخنگوی وزارت خارجه نیز هم مطرح شد، سعید خطیب زاده 
سخنگوی وزارت امورخارجه، در مورد دیدار با مقامات ایرانی با هیات طالبانی 
اینطور گفت: تمامی دغدغه ایران این بوده که چگونه می توان وضعیت مردم 
افغانستان را بهتر کرد و از این شرایط خارج کرد. گفت وگوهای بسیار خوبی در 
سفر انجام و تلاش شد با تمرکز بر اقتصاد مردم محور، توافقات به نقطه اجرایی 
شدن نزدیک شود. این سفر در سه کارگروه مختلف به تمامی موارد پرداخت و 

سفر موفقی بود.
این در حالی است که جمهوری اسلامی ایران بارها تاکید کرده است که در 
افغانستان  با مردم  چارچوب سیاست حسن همسایگی و روابط خویشاوندی 

تمامی بضاعت خود را به کار خواهد گرفت.

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: برگزاری دور آتی مذاکرات ایران و عربستان 
به میزبانی عراق در دستور کار است. 

سعید خطیب زاده روز دوشنبه در نشست خبری سخنگوی وزارت امور خارجه 
در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا، در مورد زمان برگزاری دور پنجم مذاکرات با 
عربستان و اینکه آیا مواضع عربستان نسبت به لبنان و حزب الله تاثیری در 
مذاکرات داشته است، گفت: دور آتی گفت وگوها به میزبانی عراق در دستورکار 
است. درخصوص موضوعات فیمابین ما و عربستان سعودی، تلاش کردیم به 
رغم تمامی پرونده های اختلافی بنا به مصلحت دوجانبه و منطقه با فاصله گذاری 
در نقاط اختلاف براساس صراحت و در عین حال تلاش برای برقراری روابط 
پایدار بین دو کشور گفت وگوهایمان را  ادامه  دهیم. موضوعات اختلافی در جای 

خود بحث می شود.
وی ادامه داد: در موضوع لبنان، متأسفانه دخالت های خارجی یکی از عوامل 
بسیار مهم نابسامانی ها در داخل لبنان است.  برخی طرف های خارجی تلاش 
می کنند که از فشار خود برای تغییر معادلات در داخل لبنان استفاده کنند. حزب 
الله جزو حاکمیت بومی لبنان است و همه باید به آن احترام بگذارند.جمهوری 
اسلامی ایران هم تلاش خود را می کند که شاهد هم افزایی بیشتر میان گروه 

های لبنانی در داخل لبنان باشیم.
وی در خصوص اظهارات سالیوان در خصوص تحریم های جدید ایران علیه 
مقامات آمریکایی؛گفت: ایالات متحده عادت کرده که یکجانبه تحریم کرده 
و فشار بگذارد و عادت ندارد در روابط بین الملل در موضع برابر صحبت کند. 
باید عادت کند که با قواعد آمره بین المللی نمی تواند به عنوان قواعد داخلی 
خود رفتار کند. خطیب زاده ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران عاملان، آمران 
و مباشران و آن هایی که در این جنایت آشکار دست داشتند پیگیری قضایی 
خواهد کرد و تا زمانی به پیشگاه عدالت نیایند، از هیچ تلاشی فروگذار نخواهد 
کرد. تنها فایده این اظهاراتِ از سر نگرانی این است که ما آنها را هم در این جنایت 
همدست مرتکیبن آن در نیمه شب 1۳ دی ماه می دانیم. نه می بخشیم نه 
فراموش می کنیم و با تمامی تلاش خودمان جنایت آمریکا در آن نیمه شب را 

پیگیری می کنیم.
خطیب زاده در پاسخ به سوال خبرنگاری درباره حضور هیاتی از عربستان در 
وین، گفت: کشورها بر اساس خواست دوجانبه و ملی شان به وین سفر می کنند. 
تنها مربوط به عربستان سعودی هم نیست، بسیاری از کشورها امروز در وین رفت 
و آمد دارند، ملاقات های دوجانبه می کنند. رایزنی ها مربوط به امروز نیست و از 
زمان برجام هم این مذاکرات را درون هواپیما و )به صورت( تلفنی و ... صورت 

می دادند و اساسا ایران موضوعیتی را برای این قائل نیست.
خطیب زاده همچنین در مورد مشکلات حق آبه میان ایران و افغانستان هم 
گفت: در دیدار روز گذشته در مورد حق آبه ایران، گفت وگو های موثری داشتیم و 

کمیسرهای عالی آب در مورد گفت وگو خواهیم کرد.
وی در پاسخ به سوالی درباره سفر هیات طالبان به تهران و  رایزنی های این 
هیات در تهران، گفت: وضعیت امروز افغانستان دغدغه بزرگ جمهوری اسلامی 

ایران است، سفر هیات افغانستانی در چارچوب این دغدغه ها بوده است.
خطیب زاده همچنین در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی بر دیدار اسماعیل 
گروه های  میزبان  ایران  کرد:  بیان  متقی  امیرخان  با  مسعود  احمد  و  خان 

مختلف افغانستانی است و در این سفر هم ایران میزبان این گفت وگوها بوده 
و گفت وگوهای خوبی بین این رهبران انجام شده و امیدواریم نتیجه آن آینده 

درخشانی برای مردم افغانستان باشد.
سخنگوی وزارت امور خارجه اضافه کرد: گفت و گوهای بسیار خوبی صورت 
گرفت و تلاش شد در مورد همکاری های مالی پولی، بانکی و تعاملات و همچنین 
تجارت در حوزه انرژی و سوخت، توافقات در حوزه اجرایی شدن نزدیک شود که 

این سفر هم بسیار موفق بود و از تلاش برای ایجاد دولت فراگیر استقبال شد.
خطیب زاده همچنین در پاسخ به سوالی در مورد موضع وزارت خارجه در مورد 

طالبان گفت: در نقطه به رسمیت شناختن طالبان قرار نداریم.
وی درباره مشخصه ها و مولفه هایی که می تواند به شناسایی دولت جدید 
در افغانستان منجر شود، گفت: هم در این ملاقات و هم در اظهارات قبلی 
گفته شده است که شناسایی چیزی است که هیئت حاکمه سرپرستی امروز 
افغانستان با رفتار مسئولانه خود و آن مولفه ها و مشخصاتی که باید به منصه ظهور 
برسد را به دست خواهد آورد. شناسایی چیزی نیست که به آنها اعطا شود باید 

خودشان را به دست بیاورند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین درباره سفر معاون وزیر خارجه کره 
جنوبی به وین گفت: سفر معاون وزیر خارجه کره، به ابتکار خود آنها بوده است 
و بدهی های کره جنوبی ربطی به گفت وگو های وین ندارد و کره باید موظف به 

پرداخت بدهی های خود به ایران هست.
 نمی شود طرف مقابل لاک پشتی حرکت کند ما با سرعت نور

خطیب زاده همچنین در مورد مذاکرات وین، گفت آنچه در وین امروز اتفاق 
می افتد تلاش تمام طرف ها برای رسیدن به یک نتیجه پایدار است. به نقاطی 
رسیده ایم که به ما نشان خواهد داد که آیا طرف مقابل اراده لازم را دارد یا نه. 

نمی شود که طرف مقابل با سرعت لاک پشت حرکت کند و ما با سرعت نور.
 این دیپلمات کشورمان در مورد حضور برخی هیأت ها در وین، گفت: وزارت 

امور خارجه مسوول اطلاع رسانی درباره حضور برخی کشورها در وین نیست.
خطیب زاده در پاسخ به سوالی درباره توافق موقت اظهار کرد: درباره ما به دنبال 
یک توافق پایدار و قابل اتکا هستیم و هیچ توافقی که این دو مولفه را نداشته 

باشد، در دستور کار ما قرار ندارد.
وی تصریح کرد: همه باید تلاش کنیم که مطمئن شویم بازگشت آمریکا به 
برجام همراه با اخذ تضامین لازم و راستی آزمایی است و همچنین چرخه ای از 
رفع تحریم ها که وفق برجام باید انجام می شده، به طور موثر انجام می شود که 

اینها با هیچ توافق موقتی حاصل نمی شود.
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال دیگری درباره مذاکرات وین 
گفت: گفت و گوهای وین صرفا حول اطمینان از بازگشت مسئولانه کامل و قابل 
راستی آزمایی ایالات متحده به برجام است ما هیچ موضوع دیگری را فراتر از 
برجام در هیچ کدام از گفت و گوهای خود در وین نه مطرح کردیم و نه می پذیریم 

که مطرح شود و درباره آن صحبت شود.
خطیب زاده یادآورشد: ایران و ایالات متحده از طریق متن مکتوب غیررسمی 
نظرات خودشان را در چهار موضوع رفع تحریم، اطمینان از رفع موثر تحریم ها، 
تعهدات هسته ای، راستی آزمایی و اخذ تضامین که دولتی در واشنگتن توافقات 
بین الملل و این توافق را به سخره نخواهد گرفت بیان کرده اند. این مهم ترین 
گفت و گوهای ما در وین بود اتفاقا گفت و گوهای غیرمستقیم مکتوب ما آرشیوی 
از مواضع است هم تاریخ هم برای دو طرف قابل اتکا است ما هیچ موضوعی فراتر 

از اینها صحبت نکردیم.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین در مورد سرعت پیشرفت مذاکرات 
گفت: ما هیچ تاریخ ساختگی را قبول نداریم و از سرعت پیشرفت مذاکرات راضی 
نیستیم. طرف مقابل در دور هفتم وقت کشی زیادی کرد و بعد پذیرفت درباره 

ابتکارات ایران مذاکره کند.
وی تاکید کرد: هیأت ایران از این توان برخوردار است و این سوال را باید کرد که 
آیا هیات های دیگر با این توان تصمیم گیری در وین حاضر هستند و آیا ایران فقط 
باید تمام تلاش خود را بکند و ابتکارات و موضوعات را با دقت مطرح کنند و آیا 

انتظار است طرف مقابل نیز چنین کنند.
خطیب زاده با بیان اینکه اگر این اراده و سطح از توانایی در طرف مقابل دیده 
شود، گفت: می توان گفت با کمترین زمان ممکن می توان به توافق خوب، قابل 

اتکا و پایدار رسید.
این دیپلمات کشورمان درباره تغییرات در تیم مذاکره کننده  آلمانی در وین 
اظهار کرد: تغییر مذاکره کنندگان آلمانی به خاطر تغییر دولت در آلمان و تغییر 

مذاکره کننده انگلیسی به خاطر بازنشستگی نماینده قبلی بوده است.
وی تاکید کرد: در وین، هم موانع موضوعی داریم و هم موقعیتی. در موضوع 

هسته ای پیشرفت های خوبی داشتیم و می توانیم توافقات خوبی داشته باشیم.
براساس واقعیت مذاکره می کنیم نه خوش بینی

نه  می کنیم  مذاکره  بدبینانه  نه  ما  کرد:  تصریح  عالی رتبه  دیپلمات  این 
خوشبینانه. ما بر اساس واقعیت مذاکره می کنیم. درباره خوش بینی در مذاکرات 
باید من وزیر امور خارجه و یا آقای باقری صحبت کرده باشد و اگر کسی درباره 

خوش بینی ایرانیان مطلبی شنیده، اعلام کند.

وی خاطرنشان کرد: اتفاقا آنچه فضای منفی ساخته می شود شاید دقیق تر 
باشد چون برخی طرف های مقابل تلاش می کنند یا تلاش می کردند از فضای 
مذاکرات منفی سازی کنند.  نه با خوشبینی مذاکره می کنیم نه با بدبینی. ما با 
واقع بینی و واقع نگری مذاکره می کنیم و با واقع نگری به مردم گزارش می دهیم. 
اگر می گوییم گفت و گوها سازنده است تحت تاثیر دقایق و لحظات نیست 
ارزیابی خود را به مردم عزیز می گوییم و آنچه می گویم بازتاب آن چیزی است که 

در وین در حال اتفاق افتادن است.
امیرعبداللهیان آخر هفته عازم چین است

 خطیب زاده گفت: وزیر امور خارجه آخر این هفته به دعوت همتای چینی، 
عازم چین است و موضوعات مختلفی برای گفت وگو در دستورکار دارد که نقشه 
راه ۲۵ ساله یکی از این موضوعات است. مجریان این تفاهم نامه بخش های 

مختلف خصوصی و دولتی هستند.
وی یادآورشد: دستورکار ما بسیار متنوع است و موضوعات متنوعی در همین 

چارچوب در حال پیگیری است.
وی در خصوص سفر آیت الله رئیسی به مسکو، گفت:  سفر آیت الله رئیسی به 
روسیه واجد ابعاد مختلف است. این سفر در چارچوب همکاری های فیمابین 
ایران و روسیه تعریف می شود و هم ابعاد تجاری و هم رایزنی های منطقه ای دارد 
و دستورکار گفت وگوها در سطوح دوجانبه، منطقه ای و بین المللی تنظیم شده 
است. روابط ایران  وروسیه براساس حسن همسایگی شکل گرفته و همگرا و 
نزدیک است. در حوزه های مختلف دارای همگرایی های قابل توجهی هستیم.

وی ادامه داد: این همگرایی ها در اقدامات و دیدگاه های مختلف ترجمه شده 
است، نظیر آنچه امروز در وین و آستانه و موضوعات مختلف بین المللی می بینیم. 
طبیعی است که در حالت طبیعی و معمول این مراودات باید در سطوح مختلف 
انجام شود، یکی از این سطوح ملاقات عالی سران کشورها است که سفر جناب 
آقای رئیسی به عنوان سفر کاری در همین چارچوب از مدت ها قبل به دعوت 
آقای پوتین در دستورکار بوده و ان شاءالله بزودی انجام می شود.دفتر رئیس 

جمهور محترم هم جزئیاتی را خواهند گفت .
  تحولات قزاقستان را از نزدیک پیگیری می کنیم

این دیپلمات عالیرتبه کشورمان در خصوص تحولات قزاقستان گفت: تحولات 
جاری در قزاقستان را از نزدیک از لحظات اول پیگیری کرده و در تماس مداوم 
با دوستان در قزاقستان هستیم و تصورمان این است که مردم و دولت فهیم 

قزاقستان این توانایی را دارند که با کمترین هزینه این مشکل را حل کنند.
 وی اضافه کرد: متأسفانه شاهد برخی دخالت های خارجی هستیم. برای 
همین بیانیه اولیه جمهوری اسلامی ایران هشدار داد که باید اجازه داد دولت 
قزاقستان در چارچوب روابط عادی کشورشان به این موضوع رسیدگی کند. 
امروز شاهد آرامش بیشتری در قزاقستان هستیم و امیدواریم بزودی این موضوع 

به صورت مسالمت آمیز حل و فصل شود.
خطیب زاده همچنین درباره  تسهیل رفت و آمد ایرانیان خارج از کشور گفت: 
بهترین قاضی وضعیت، خود مردم و شهروندان ایران هستند. هیچ مانعی برای 

تردد ایرانیان مقیم خارج از کشور هیچ وقت نبوده است.
 سخنگوی دستگاه دیپلماسی افزود: شاید تعداد انگشت شماری را برخی 
رسانه های متعلق به دول خارجی که با زبان فارسی صحبت می کنند، از چندین 
میلیون ایرانی که خارج از کشور زندگی می کنند، برای ایران هراسی انتخاب می 
کنند و این رسانه ها در تلاشند ایران هراسی را به جامعه ایرانیان مقیم خارج القا 

کنند. 
کانادا مامن دزدان اموال ملت ایران شده است

وی یادآورشد: امروز لیستی از مجرمانی که اموال ملت را دزدیدند وجود دارد که 
دولت کانادا مامن این دزدان شده  و این دولت از استرداد اینها استنکاف می کند. 
خطیب زاده گفت: دولت سیزدهم تلاش بسیار جدی کرده که تردد و ارتباط 
ایرانیان مقیم خارج با داخل را تسهیل کند. سامانه پرسمانی را در تارنمای وزارت 
خارجه درست کردیم که به راحتی و با ورود کمترین اطلاعات در عرض کمتر 
از چند روز پاسخ بگیرند که آیا پرونده مفتوحی دارند یا خیر و آنهایی که پرونده 

مفتوح دارند اگر بخواهند در دادگاه پاسخ دهند منع ترددی برای آنها نیست.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین درخصوص المپیک زمستانی پکن و 
روابط با چین، هرگونه نگاه سیاسی به رویدادهای ورزشی را محکوم کرد و گفت: 
متاسفانه برخی دول غربی و آمریکای شمالی تلاش می کنند حتی المپیک را که 
مظهر جوانمردی و نزدیکی مردم از طریق ورزش است، سیاسی کنند. جمهوری 
اسلامی ایران با هیئت ورزشی کامل و در سطح خوبی در افتتاحیه حاضر خواهد 

بود.
 بزودی تاریخ سفر رییس جمهور ترکمنستان به ایران اعلام می شود

سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین درباره سفر رئیس جمهور ترکمنستان 
به تهران گفت: تهران این روزها، محلی برای گفت وگوهای دیپلماتیک است؛ 
هم هیئتهایی از ایران عازم کشورهای مختلف بوده اند، هم )تهران( میزبان 

هیأت های مختلفی بوده است.
وی یادآورشد: سفر رئیس جمهور ترکمنستان در دستورکار است، سفر مقدماتی 

هیئت آنها انجام شده و به زودی تاریخ این سفر اعلام می شود.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

برگزاری دور آتی مذاکرات ایران و عربستان در دستور کار است
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از شُبهه و اشتباه افکنی های آن بپرهیز ؛ زیرا فتنه ، 
چندی است که پرده های خود را فرو هِشته و تاریکی 

اش ، دیده ها را نابینا کرده است .
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. نهج البلاغة : الکتاب ٦5

انهدام باند زمین خواری و جعل اسناد  توسط وزارت اطلاعات  
 وزارت اطلاعات از شناسایی و انهدام یکی از بزرگترین باندهای حرفه ای زمین خواری و جعل اسناد به ارزش ۳۰۰۰ 
میلیارد تومان خبر داد. به گزارش روز دوشنبه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی، با اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی، 
یکی از بزرگترین باندهای حرفه ای زمین خواری که مبادرت به جعل اسناد، کلاهبرداری، تصاحب و فروش اراضی 
عمومی و اموال شهروندان می کرد، شناسایی و مورد ضربه قرار گرفت.بر اساس اطلاعیه وزارت اطلاعات، این باند با 
تمرکز بر مناطق مرغوب استان تهران نظیر شمیران، کن، لویزان، سعادت آباد، ازگل، قلهک، پونک، فشم، فیروزکوه، 
کهریزک و برخی پلاک های ثبتی در استان های مازندران، بوشهر، خراسان رضوی، خوزستان، البرز و ... با اقدامات 
متقلبانه، تعداد زیادی از قطعات اراضی مذکور را تصاحب کرده بودند.وزارت اطلاعات اضافه کرد: شبکه مزبور متشکل 
از تعدادی از دلالان و جاعلین حوزه زمین بوده که با همکاری بعضی از بازنشستگان ثبت اسناد و یکی از دفترخانه های 
اسناد رسمی، طی یک فرآیند پیچیده، اقدام به شناسایی اراضی بلاصاحب، املاک اشخاص خارج  نشین و اراضی 
عمومی در اقصی نقاط کشور کرده و با جعل اسناد مربوط به این اراضی به نام تعدادی از افراد فریب خورده و اخذ وکالت 
فروش از آن ها، موفق به اخذ سند رسمی برای این اراضی شدند.وزارت اطلاعات خاطرنشان کرد:  با ورود سربازان 
گمنام امام زمان )عجل الله تعالی فرجه الشریف( به این پرونده، از انتقال مالکیت اراضی مذکور به مساحت بیش از 
۲۰۰ هزار متر مربع و ارزش تقریبی ۳۰۰۰ میلیارد تومان جلوگیری و 1۵ نفر از اعضای اصلی باند مذکور دستگیر 
و تحویل مراجع قضایی شدند.وزارت اطلاعات ضمن هشدار نسبت به هرگونه سودجویی و دست اندازی به اراضی 
عمومی و اموال خصوصی شهروندان، حراست از حقوق عامه را تکلیف قانونی خود دانسته و با تجاوزگران به بیت المال 

و حقوق شهروندان برخورد می کند.

آخرین وضعیت کرونا دراستان قم
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر ۹۴ بیمار مبتلا به ویروس کرونا در این استان بستری 
هستند که ۹ نفرشان بدحال می باشند. به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی 
مصری با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در ۲۴ ساعت منتهی به بیستم دی ماه 1۴۰۰، افزود: بیماری کرونا برای 
هفتمین روز متوالی قربانی در این استان نداشت.به گفته وی در این مدت ۳۹ بیمار با علائم ابتلا به ویروس کرونا در 
بیمارستان های این استان پذیرش شدند.وی اضافه کرد: از این تعداد، ۲۷ نفر بستری و ۲۵ نفر از افراد مبتلا به کرونا 
که در روزهای گذشته بستری شده بودند، ترخیص شدند.مصری بیان کرد: در ۲۴ ساعت منتهی به بیستم دی ماه، 
1۷۹ تست تشخیص کرونا از شهروندان گرفته شده که ۲۹ مورد مثبت بوده  است.وی گفت: تاکنون یک میلیون و ۵8۰ 

هزار و ۲۶۰ دُز واکسن کرونا به شهروندان قمی تزریق شده  است.

صدا و سیما آیت الله هاشمی را ممنوع التصویر و صدا کرده است 
 محمد هاشمی  در پاسخ به این سوال که آیا صداوسیما هم برنامه ای برای رحلت آیت الله هاشمی رفسنجانی داشت، 
توضیح داد: »اصلا. صداوسیما که آقای هاشمی را ممنوع الصدا و ممنوع التصویر کرده و هیچ چیز در مورد ایشان 
نمی گوید. مثلا وقتی هفته دفاع مقدس است با این که آقای هاشمی فرمانده جنگ بوده، اما یک کلمه راجع به او 
چیزی نمی گویند. گا ها ایشان را تحریف می کنند. همچنین در دهه فجر با این که آقای هاشمی از استوانه های انقلاب 
بود یک کلمه از ایشان گفته نمی شود. این تحریف ها در مورد همه مناسبت ها وجود دارد و در مراسم رحلت ایشان نیز 
همچنین. صداوسیما و رسانه های وابسته به جریان اصولگرا نسبت به آقای هاشمی یا سکوت می کنند یا ایشان را 

تحریف می کنند. شاید ممنوعیتی دارند که نمی دانم از کجاست.« 

بادامچیان دبیرکل حزب موتلفه ماند
 اسدالله بادامچیان از سوی شورای مرکزی دوره سیزدهم حزب موتلفه اسلامی بار دیگر به عنوان دبیرکل این تشکل 
اصولگرا انتخاب شد. به گزارش روابط عمومی حزب موتلفه اسلامی، در جلسه اخیر شورای مرکزی دوره سیزدهم حزب 
موتلفه، اعضا پس از بررسی برنامه های ارائه شده توسط نامزدهای دبیرکلی،اسدالله بادامچیان را به عنوان دبیرکل 

حزب موتلفه اسلامی انتخاب کردند.بادامچیان در دوره دوازدهم نیز دبیرکلی حزب را برعهده داشت.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم تاکید کرد :

لزوم استفاده از ظرفیت مهندسان 
بومی در پروژه های ساختمانی

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم با اشاره به اهمیت استفاده 
از مشاوران بومی در مبحث ساختمان سازی، تأکید کرد: اگر مشاوران بومی در 
اولویت قرار بگیرند، با توجه به شناخت این افراد از شرایط و ویژگی های شهر 
مقدس قم، پیوست های فرهنگی رعایت خواهد شد و آسیب های کنونی شهرک 

پردیسان تکرار نخواهد شد.
امین مقومی روزدوشنبه  با حضور در بیست و سومین جلسه رسمی و علنی 
شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری این شورا اظهار 
داشت: طی سال های اخیر آمار صدور پروانه در بحث ساختمان کاهش یافته 
است، اما انتظار می رود با آغاز نهضت ملی مسکن این وضعیت به سمت مطلوبیت 

و بهبودی بیشتر حرکت کند.
به گفته وی، ورود به برخی اقدامات عام المنفعه در خصوص تخفیف یا صدور 
رایگان پروانه در مسکن محرومین، مساجد و حسینیه، موقوفات، مباحث فرهنگی 

و اموری از این است از ابتکارات مهم سازمان نظام مهندسی قم است.
آخرین  طبق  کرد:  عنوان  قم  ساختمان  نظام مهندسی  سازمان  رئیس 
ابلاغیه های دیوان عدالت، درج نام مجری ذیصلاح در احداث ساختمان ضروری 
است و سازمان نظام مهندسی قم نیز درج مجری ذی صلاح را در بخش اسکلت از 
سال های گذشته آغاز کرده و هم اکنون در حال درج مجری ذی صلاح برای تمام 

پروژه عمرانی است.
از  مانع  عمرانی  پروژه  تمام  در  ذی صلاح  مجری  درج  اینکه  بیان  با  وی 
هم اکنون  گفت:  می شود،  ساخت وساز  تخلفات  و  غیرقانونی  پیش فروش 
ساختمان و مجتمع های بسیار زیادی در قم وجود دارد که هیچ گونه پایان کاری 
از نظام مهندسی و شهرداری دریافت نکرده اند و عمده آن ها در پردیسان هستند.

مقومی با اشاره به مسئله تخلفات ساختمانی، تصریح کرد: در حوزه تخلفات 
ساختمانی و اظهارنظر و نحوه تصمیم گیری کمیسیون ماده 1۰۰ همچنان 
حرف وحدیث های زیادی وجود دارد و همچنان بخش زیادی از مشکلات به قوت 

خود باقی است.
وی با اشاره به اهمیت استفاده از مشاوران بومی در مبحث ساختمان سازی، 
تأکید کرد: اگر مشاوران بومی در اولویت قرار بگیرند، با توجه به شناخت این افراد 
از شرایط و ویژگی های شهر مقدس قم، پیوست های فرهنگی رعایت خواهد شد و 

آسیب های کنونی شهرک پردیسان تکرار نخواهد شد.
رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان قم ادامه داد: این مشاوران غیربومی 
همچنین به خاطر استفاده از مصالح ساختمانی و نیروهای کار غیربومی به نحوی 

به صنعت ساختمان سازی قم خیانت می کند.
وی با تأکید بر اینکه وضعیت ایمنی در برخی احداث ساختمان ها در قم مورد 
تأیید نیست، ادامه داد: با توجه به تأکید دولت بر احداث گسترده مسکن، لازم 
است تا تعامل و همکاری شهرداری و نظام مهندسی در صدور پایان کار، پروانه، 

نظارت و غیره بیش از همیشه باشد.
مقومی با اشاره به ضرورت تشکیل کمیته مشترک بین نظام مهندسی ساختمان 
و شورای شهر قم، اظهار داشت: با تشکیل این کمیته امکان بحث و بررسی 

هفتگی معضلات و مشکلات ساخت وساز و ساختمان فراهم می شود.
وی یادآور شد: صنعت ساختمان نیز مانند سایر حوزه ها دچار آسیب واسطه گری 

است و دلال های فاقد تخصص با نگاه اقتصادی وارد این حوزه شده اند.
 

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

تحقق ۵۴ درصدی درآمدهای 
شهرداری در ۶ ماه نخست سال 

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم از تحقق ۵۴ درصدی 
درآمدهای شهرداری قم در ۶ ماهه نخست سال 1۴۰۰ خبر داد.

حسین صابری روزدوشنبه در بیست و سومین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری این شورا، با اشاره 
اظهار  ماهه نخست سال 1۴۰۰ شهرداری  و هزینه ۶  درآمد  به صورت جامع 
داشت: درآمد شهرداری در بودجه سال جاری در این زمینه ۳ هزار و ۶۲ میلیارد 

تومان بوده که ۵۴ درصد از آن محقق شده است.
رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: هزینه های 
جاری شهرداری در این مدت نیز 8۹۷ میلیارد تومان پیش بینی شده بود که ۴۴ 

درصد از آن تا پایان ۶ ماه نخست سال جاری تحقق پیدا کرده است.
وی با اشاره به وضعیت بخش عمرانی در صورت جامع درآمد و هزینه ۶ ماه 
نخست سال جاری، خاطرنشان کرد: از بودجه ۲ هزار و 18۷ میلیارد تومانی 
بخش عمرانی نیز ۲۰ درصد در شش ماهه نخست تحقق یافته است. صابری در 
پایان تأکید کرد: در مجموع در بخش درآمدی ۵۴ و در بخش هزینه ای ۳1 درصد 

از برنامه های شهرداری قم در ۶ ماهه نخست محقق شده است.
 

سرپرست معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم :

قانون مناسب سازی برای معلولان 
به درستی اجرا نمی شود

سرپرست معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: باوجوداینکه قانون 
مناسب سازی معلولان از پشتوانه قانونی قدرتمندی برخوردار است اما در مرحله 

اجرا دچار مشکل است و به درستی به آن پرداخته نمی شود.
مسعود میلانی روزدوشنبه  در بیست و سومین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری این شورا، با اشاره 
به ضرورت متناسب سازی پروژه های عمرانی برای معلولان و افراد خاص، افزود: 
مهندسان طراح و ناظر باید نسبت به مناسب سازی دقت کافی داشته باشند و از 

این مسئله مهم به راحتی عبور نکنند.
وی ادامه داد: باوجوداینکه قانون مناسب سازی معلولان از پشتوانه قانونی 
قدرتمندی برخوردار است اما در مرحله اجرا دچار مشکل است و به درستی به آن 
پرداخته نمی شود. سرپرست معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم مسئله 
نماهای رومی و سیما و منظر شهری را مورد توجه قرار داد و ابراز کرد: جلسات 
بررسی سیما و منظر با حضور نمایندگان نظام مهندسی در سطح مناطق مختلف 
به صورت مستمر برگزار می شود. وی خاطرنشان کرد: شهرداری مناطق موظف 
خصوص  در  تأسیس  تازه  ساختمان های  عارضه سنجی  به  نسبت  تا  هستند 
حمل ونقل و ترافیک اقدام نمایند. وی کیفیت نه چندان مطلوب ساختمان های 
عوامل خودداری  از  را  نظام مهندسی ساختمان  نظارت  با  احداث شده  قبلی 
شهروندان از دریافت پایان کار دانست و گفت: مهندسان باید در طراحی و نظارت 
ساختمان ها به نحوی عمل کنند تا خروجی کار یک پروژه با کیفیت باشد تا از 

بخشی از نارضایتی شهروندان کاسته شود.
 

با تصویب  شورای اسلامی شهر قم ؛

پیوست نگاری فرهنگی و اجتماعی
 در پروژه های شهری الزامی شد

روز دوشنبه در جلسه رسمی شورای اسلامی شهر قم، طرح کمیسیون فرهنگی 
و اجتماعی در خصوص الزام شهرداری به تهیه، تدوین و ارائه پیوست فرهنگی و 

اجتماعی برای تمامی پروژه های شهری تصویب شد.
خصوص  در  شهر  اسلامی  شورای  اجتماعی  و  فرهنگی  کمیسیون  طرح 
الزام شهرداری به تهیه، تدوین و ارائه پیوست فرهنگی و اجتماعی برای تمامی 
پروژه های شهری مهم ترین لایحه جلسه بیست و سوم بود که با نظر اکثریت اعضا 

تصویب شد.
اجتماعی شورای اسلامی شهر قم در همین  و  رئیس کمیسیون فرهنگی 
طرح  این  از  هدف  گفت:  خصوص،  این  در  شورا  طرح  به  اشاره  با  خصوص 
عینیت بخشی به باورهای دینی و هویتی است که باید در اجرای تمام پروژه ها در 

نظر گرفته شود.
مصطفی ملایی اظهار داشت: مترو، بوستان ها، تفرجگاه ها، الحاق اراضی 
۵۶۰ هکتاری و غیره از مباحث مهمی است که باید پیوست نگاری فرهنگی و 

اجتماعی در آن ها مورد توجه قرار بگیرد.

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم :
سارقان محموله خودروهای سنگین در قم دستگیر شدند

محموله  سارقان  دستگیری  و  شناسایی  از  قم  استان  انتظامی  فرماندهی  آگاهی  پلیس  رئیس 
خودروهای سنگین در قم خبر داد. 

میکائیل قهرمان پور در گفت و گویی ظهار کرد: متعاقب وقوع چندین فقره سرقت خودروهای مخصوص 
حمل بار نیسان و کامیون همراه با بار و سرقت محموله آن ها و رها کردن خودروها به صورت بدون صاحب 

در محورهای مواصلاتی استان، موضوع به صورت ویژه در دستور کار این پلیس قرار گرفت.
وی افزود: تیم ویژه ای از کارآگاهان پایگاه دوم پلیس آگاهی تشکیل و تمامی محل های وقوع جرم، 
شیوه و شگرد سارقان، زمان و جغرافیای وقوع جرم، بررسی و مورد تجزیه و تحلیل کارشناسی قرار گرفت.
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان ادامه داد: با تلاش مضاعف کارآگاهان یک سارق 

شناسایی و دستگیر شد.
وی تصریح کرد: در ادامه تحقیقات، سارق دوم که خود راننده کامیون بوده و مهارت رانندگی با 
خودروهای سنگین را داشته و در امر انتقال کامیون های مسروقه با متهم اول همکاری داشته نیز 

شناسایی و دستگیر شد.
قهرمان پور بیان کرد: کارآگاهان در بازدید از محل یکی از سرقت ها، یک عدد کارت بانکی پیدا کردند 

که متعلق به سارق سوم بوده که در انجام سرقت ها مشارکت داشته که او نیز دستگیر شد.
وی خاطرنشان کرد: در تحقیقات تکمیلی کارآگاهان مشخص شد، بخشی از اموال مسروقه در قلعه 
یکی از متهمان نگهداری می شود که در بازدید از آنجا کشف و تحویل مالباختگان شد اما تحقیقات 

پیرامون شناسایی سایر متهمان احتمالی و کشف اموال مسروقه، همچنان ادامه دارد.
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: متهمان به مرجع قضایی معرفی و با صدور 

قرار مناسب روانه زندان شدند.
دستگیری سارقان کابل تیرهای برق و تجهیزات انتقال نیرو 

قهرمان پور دربخش دیگری از سخنان خود از شناسایی و دستگیری سارقان اماکن نیمه کاره، کابل 
تیرهای برق و تجهیزات انتقال نیرو در این استان خبر داد 

سرهنگ قهرمانپور افزود :متعاقب وقوع چندین فقره سرقت از اماکن نیمه کاره، کابل تیرهای برق 
و تجهیزات انتقال نیرو،شناسایی و دستگیری سارقان در دستور کار پلیس آگاهی استان قرار گرفت.

وی افزود: کارآگاهان با انجام تحقیقات گسترده در نهایت ۳ نفر سارق و یک نفر مالخر را شناسایی و 
دستگیر کردند که تاکنون به ارتکاب ۲۰ فقره سرقت از کابل های برق شهری و منازل نیمه کاره اعتراف 
کردند. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان تصریح کرد: متهمان به مرجع قضایي معرفي و با 

صدور قرار مناسب روانه زندان شدند. 

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

کشف 10دستگاه انواع وسیله نقلیه مسروقه 
جانشین فرماندهی انتظامی استان از کشف ۶ دستگاه خودرو سواری و ۴ دستگاه موتورسیکلت 

مسروقه طی ۲۴ ساعت گذشته در استان خبر داد 
سردار هادر اسماعیلی با اعلام این خبر اظهارداشت: طی ۲۴ ساعت گذشته با تلاش بی وقفه مأموران 
انتظامی استان قم، ۵ دستگاه خودرو سواری که همگی پراید هستند و ۴ دستگاه موتورسیکلت مسروقه 

کشف شد.
وی افزود: با پی گیری های مستمر و انجام اقدامات اطلاعاتی و نیز با اخذ استعلامات از سامانه های 

پلیس، این خودروها و موتوسیکلت های مسروقه شناسایی و کشف شده است.
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم بر اهتمام پلیس در کشف وسایل مسروقه و دستگیری سارقان و 
همچنین استمرار طرح هاي ارتقاء امنیت اجتماعي در راستای جلب رضایت مردم و تحقق امنیت پایدار 

تاکید کرد و گفت:خودروها وموتورسیکلت های مسروقه توسط ماموران کلانتری ها کشف شده است.
سردار اسماعیلی با بیان اینکه وقوع سرقت پراید در مقایسه با سایر خودروها بیشتر است از شهروندان 
خواست، خودرو خود را در پارکینگ منزل نگهداری و از پارک کردن آن در محیط  هاي خلوت و تاریک و 

یا در یک نقطه به مدت طولاني که زمینه را براي ارتکاب عمل مجرمانه فراهم مي کند خودداری کنند. 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

توقیف 3 دستگاه خودرو سبک
 قاچاق بر و کشف کالای قاچاق 

فرمانده انتظامی شهرستان از توقیف ۳ دستگاه خودرو سمند، پژو ۴۰۵ و پژو پارس حامل بار قاچاق 
در این استان خبر داد  

سرهنگ مرادحسین جعفریان  اظهارداشت: مأموران یگان امداد در اجراي طرح مبارزه با قاچاق کالا، 
۳ دستگاه خودرو سمند، پژو ۴۰۵ و پژو پارس حامل بار قاچاق را در محور "اراک-قم" متوقف کردند.

وی افزود: در ادامه طی بازرسی از خودروها، ۲هزار و ۵۳۶ عدد انواع لوازم آرایشی، ۳۲طاقه پارچه، 
۵۷۵ کیلو فندق،۹8۰ عدد هندزفری و 1۰۰ عدد فندک فاقد مجوز و قاچاق کشف و ۳ نفر در این رابطه 
دستگیر شدند و برابر اعلام کارشناسان،ارزش کالاهای مکشوفه ۲ میلیارد و ۷۰۰ میلیون ریال برآورد 

شده است.
فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: متهمان به همراه خودروهای توقیفی جهت سیر مراحل 

رسیدگی به پلیس امنیت اقتصادی استان منتقل شدند.

طرح:سجاد جعفری

افزایش ۵۵ درصدی اجاره بها رکورد شکست!

شهردار قم با گفت: بوروکراسی های صدور پروانه به اندازه ای قوی و زیاد است 
که عملا شهروندان را وادار به تخلف می کند. 

سیدمرتضی سقائیان نژاد روزدوشنبه در بیست وسومین جلسه رسمی و علنی 
شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری، که با حضور 
اعضاء جدید هیات مدیره سازمان نظام مهندسی برگزار شد بیان کرد: اگر از 
مردم سوالی درخصوص ساخت و ساز شود آنها دو دستگاه شهرداری و سازمان 
نظام مهندسی را مطرح می کنند و هم اکنون نظر مردم از این دو نهاد در مسئله 

ساختمان سای مثبت نیست.
وی گفت: صدور پروانه ساختمانی از مباحث و مسائل مهمی است که سبب 
نارضایتی شهروندان می شود در این زمینه نمی توان از عملکرد شهرداری و نظام 

مهندسی دفاع کرد.
شهرداری قم به دنبال صدور پروانه در اسرع وقت است 

شهردار قم خاطرنشان کرد: شهرداری قم به دنبال صدور پروانه در اسرع وقت 
است اما بدلیل بروکراسی های زیاد در این زمینه صدور پروانه مدت ها به طول می 

کشد و سرمایه های مردم دچار خسارت شود.
سقائیان نژاد ادامه داد: علت مخالفت شهرداری با مجریان ذی طلاح جلوگیری 
از ادامه بروکراسی های آزار دهنده است، در مساله مجریان ذی صلاح متاسفانه 
این افراد در میدان حضور ندارند و صرفا نامی از آنها مطرح می شود و اگر این افراد 

واقعا در کف میدان باشند شهرداری از این مساله حمایت می کند.
شهردار قم گفت: یکی از واقعیت های تلخ این است که برخی از مهندسان یک 
کیسه از مهر سایر مهندسان را نزد خود دارند و بدون اینکه مهندس ذی صلاح در 
یک پروژه عمرانی حضور داشته باشد، مهر آن در زیر کاغذ نظارت ثبت می شود.

وجود 11 هزار پرونده تخلف در کمیسیون ماده 100
سقائیان نژاد خاطرنشان کرد: در خصوص تعرفه های ساختمانی باید رویکردی 
در نظام مهندسی و شهرداری در پیش گرفته شود تا هزینه های بیشتری به 
شهروندان تحمیل نشود. سالانه افزون بر ۵۰ میلیارد تومان در بحث نظارت و 
کنترل ساختمان هزینه می شود اما به دلیل مشکلات ساختاری در این زمینه 

هنوز کنترل درست و قابل قبولی وجود ندارد.
وی با اشاره به وجود 11 هزار پرونده تخلف در کمیسیون ماده 1۰۰، بیان 
زیاد است که عملا  و  اندازه ای قوی  به  پروانه  بروکراسی های صدور  داشت: 

شهروندان را وادار به تخلف می کند.
تکرار مشکلات پردیسان با عدم رعایت ضوابط در اراضی ۵۶۰ هکتاری 

شهردار قم با اشاره به طرح نهضت تولید مسکن، بیان داشت: اگر در الحاق 
اراضی و احداث مسکن در طرح جدید ملاحظات کنونی شهرداری رعایت نشود، 

مشکلات کنونی شهرک پردیسان تکرار خواهد شد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:

ضرورت بکارگیری معماری اسلامی ایرانی در ساختمان سازی 
رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: در ساخت و سازهای شهری باید بیش از 

گذشته به معماري ایرانی اسلامی توجه شود.
حسین  اسلامی با بیان این مطلب گفت: نظام مهندسی و مجموعه مدیریت 

شهری باید الگوی مناسبی از معماری ایرانی اسلامی به شهروندان ارائه کنند.
اسلامی با بیان این که سازمان نظام مهندسی، شهرداري و مجموعه مدیریت 
شهری می توانند با همکاری و همراهی شهر مانع از تغییر ترکیب و ساخت شهری 
شوند خاطرنشان کرد: می توان با تقویت ارتباط بین سازمان نظام مهندسی و 
مدیریت شهری کنترل کاملي به روی نمای ساختمان ها ایجاد کرد تا از ایجاد 

هرگونه نمای نامتعارف در سطح شهر جلوگیری کنیم.
وي در ادامه به بالابودن هزینه های نظارت در سازمان نظام مهندسی اشاره کرد 
و گفت: برخی از نظارت هاي صورت گرفته بر ساخت و سازها در شهر صوری 
است و حتی در تعدادی از موارد نیاز داریم که بر همین نظارت ها هم نظارت 

شود.
مدافعان بافت های تاریخی حاضر به سکونت در این محدوده نیستند 

اسلامی دربخش دیگری از سخنان خود با اشاره به قرارگیری ۳1۵ هکتار از 
بافت شهری قم در قالب بافت تاریخی، اذعان کرد: بسیاری از خانه های موجود 
در این محدوده ویژگی بافت تاریخی را ندارند و از طرفی این مسئله به کاهش 

قیمت این خانه ها و اعتراض شهروندان قرار گرفته است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه مدافعان بافت های تاریخی حاضر 
به سکونت در این محدوده نیستند، اضافه کرد: تا زمانی که مسئله مسکن در 
کشور به عنوان یک کالای سرمایه ای مطرح است، باید نسبت به افزایش ظرفیت 
مسکن به دنبال نگاه های تخصصی و منطبق با واقع باشیم. وی با اشاره به طرح 
شورا مبنی بر الزام شهرداری بر تهیه و تدوین پیوست نگاری فرهنگی و اجتماعی، 
انتظار  و ورزشی شهرداری قم  از سازمان فرهنگی، اجتماعی  اظهار داشت: 

می رود تا به صورت جدی تری نسبت به این مسئله ورود پیدا کند.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم:

پیشروی ساختمان ها در قم نگران کننده است
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم  نیز دراین جلسه گفت: مسئله پیشروی 
مهندسان  و  ناظران  و  است  نگران کننده  بشدت  تازه ساخت  ساختمان های 

گزارشی از این تخلفات در زمان لازم ارائه نمی دهند.
محسن محرری اظهار داشت: با روند کنونی، در آینده ساختمان های قم با 
پیش روی هایی که انجام می شود، فاقد حیاط خواهد بود و آیندگان قضاوت 

نامطلوبی در خصوص مسئولان کنونی خواهند داشت.
وی با بیان اینکه مسئله پیش روی در ساختمان های تازه ساخت قم به شدت 
نگران کننده است و ناظران و مهندسان گزارشی از این تخلفات را ارائه نمی دهند، 
گفت: برای جلوگیری از پیش روی های ساختمانی باید کنترل های به موقع و 

میدانی مورد توجه نظام مهندسی و شهرداری باشد.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم عنوان کرد: در مسئله تکریم ارباب رجوع و 
مراجعه غیرحضوری اقدامات بسیار مطلوبی در سازمان نظام مهندسی ساختمان 
قم انجام گرفته ولی در برخی امور همچنان شهروندان از وضعیت موجود ناراضی 

هستند.
محرری با انتقاد از رونق روبه افزایش استفاده از نماهای رومی، گفت: نماهای 

رومی و غیربومی در قم وضعیت نامطلوبی دارد می کند.
وضعیت ساکنان بافت تاریخی مناسب نیست 

وی با اشاره به خودنمایی نماهای رومی نیز ابراز کرد: هم اکنون مشخص نیست 
دقیقاً نماهای رومی باید در کدام مرحله از احداث ساختمان توسط کدام نهاد 

بررسی و جلوگیری شود.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم تأکید کرد: در احداث پروژه های مسکونی و 

تجاری در شهر قم باید از ظرفیت مشاوران بومی استفاده شود.
وی در پایان با اشاره به معضل بافت های تاریخی قم گفت: ما در خصوص 
بافت های تاریخی باید از آرمان گرایی فاصله بگیریم و با واقعیت های موجود 
خودمان را هماهنگ کنیم، چراکه با ادامه وضعیت بافت های تاریخی قم وضعیت 

سکونت و اقبال شهروندان به این بافت ها بدتر خواهد شد.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم :

قوانین دست وپاگیر خروجی صنعت ساختمان را کاهش داده است
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم نیز 
دراین جلسه  از وجود بروکراسی و قوانین دست وپا گیر، به عنوان یکی از عوامل 
مهم در کاهش خروجی و استقبال شهروندان به پایبندی به اصول و مقررات 

ساخت وساز یاد کرد.
سیدمحمد حسین دهناد اظهار داشت: صنعت ساختمان به دلیل ارتباط 
مستقیم با 1۳۰ صنعت دیگر، یکی از کلیدی ترین و اساسی ترین صنایع در 
اشتغال و رونق اقتصادی بوده که لازم است تا نگاه راهبردی در این صنعت 

عملیاتی شود.
وی با اشاره به اهمیت بخش ساختمان در درآمدهای مجموعه مدیریت شهری، 
گفت: بخش ساختمان از مهم ترین منابع درآمدی شهرداری ها است و از اهمیت 

خاصی در پیشبرد برنامه های مجموعه مدیریت شهری برخوردار است.
قم  شهر  اسلامی  شورای  ترافیک  و  حمل ونقل  و  عمران  کمیسیون  رئیس 
اتفاقات خوبی که در حوزه خدمات غیرحضوری در  خاطرنشان کرد: به رغم 
قوانین  برخی  وجود  هنوز  اما  انجام شده  ساختمان  نظام مهندسی  سازمان 

دست وپا گیر، مانع از خروجی های مطلوب و رضایت شهروندان شده است.
وی با بیان حجم بالای نارضایتی شهروندان از حوزه ساخت وساز تصریح کرد: 
باید کمیته مشترکی بین شورای اسلامی شهر و سازمان نظام مهندسی قم برای 

حل معضلات و مشکلات کنونی شهروندان تشکیل شود.
دهناد در ادامه یادآور شد: ایمن سازی مجاور کارگاه های بزرگ ساختمانی و 
پیاده راه ها یکی از مباحثی است که شهرداری قم با همت معاونت حمل ونقل و 

ترافیک بر آن ورود پیدا کرده است.
وی در پایان اظهار داشت: شهرداری قم از رونق و توسعه ساختمان های سبز 

برای صرفه جویی در مصرف انرژی حمایت می کند.
ضرورت رعایت پیوست های فرهنگی در ساخت وسازهای جدید

عضو شورای اسلامی شهر قم  نیز دراین جلسه گفت: باوجوداینکه تأکیداتی 
زیادی بر معماری اسلامی توسط افراد مختلف شده اما هنوز یک الگوی عینی 

برای استفاده عموم مردم معرفی یا فرهنگ سازی نشده است.
حسن مالکی ، مشکل نماهای رومی را مورد توجه قرار داد و گفت: با وجود 

نگرانی و اخطارهای مختلف همچنان شاهد اجرای این نماها در شهر هستیم.
وی با بیان اینکه معماری اسلامی یکی از مباحث مهمی بوده که با گذشت 
چندسال از تأکید مقام معظم رهبری هنوز برون داد خارجی آن در شهر مشاهده 
نمی شود، افزود: باوجوداینکه تأکیداتی زیادی بر معماری اسلامی توسط افراد 
مختلف شده اما هنوز یک الگوی عینی برای استفاده عموم مردم معرفی یا 

فرهنگ سازی نشده است.
عضو شورای اسلامی شهر قم یادآور شد: در طراحی مجتمع های پردیسان 
سالن یا محلی برای نمازخانه دیده نشده و هم اکنون این مسئله معضلات زیادی 

برای خانواده ها به وجود آورده است.
وی با اشاره به ضرورت رعایت پیوست های فرهنگی در ساخت وسازهای جدید 
در پردیسان اذعان کرد: در نهضت تولید مسکن با استفاده از مشاوران بومی باید 

تمام پیوست های فرهنگی به صورت کامل رعایت و در نظر گرفته شود.
ساختمان  پروانه  صدور  بالای  هزینه  از  شهروندان  اینکه  بیان  با  مالکی نژاد 
گلایه دارند، عنوان کرد: برخی از شهروندان نیز معتقدند نظارت های سازمان 
نظام مهندسی ساختمان بیشتر جنبه سوری است و مهندسان به صورت نقطه ای 

نظارتی بر ساخت وساز ندارند.
پیوست نگاری فرهنگی در پروژه های مسکونی مورد توجه باشد

نیز دراین  و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم  رئیس کمیسیون فرهنگی 
جلسه ا اشاره به برخی از مشکلات کنونی مجتمع های شهری در فقر سرانه های 
فرهنگی، گفت: پیوست نگاری فرهنگی و اجتماعی باید در انجام مجتمع های 

مسکونی مورد توجه باشد.
مصطفی ملایی اظهار داشت:  در شهر مقدس قم متأسفانه شاهد نماهایی 
هستیم که هیچ ارتباطی با فرهنگ و هویت ایرانی-اسلامی و سبک زندگی مردم 

ایران ندارد.
وی با اشاره به مسئله نماهای رومی، اذعان کرد: نماهای رومی در شهر قم 
خودنمایی می کند و برخی از این ساختمان های بلندمرتبه حتی دید به اماکن 

مذهبی مانند مسجد مقدس جمکران را نیز کور کرده است.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم ابراز کرد: در 
ساخت وسازهای شهری باید پیوست نگارهای فرهنگی و اجتماعی به صورت 
کامل دیده شود تا مشکلاتی که هم اکنون در پردیسان از نظر فقر سرانه فرهنگی 

وجود دارد، تکرار نشود.
وی همچنین با اشاره به طرح شورا در خصوص الزام شهرداری در تهیه و تدوین 
پیوست نگاری فرهنگی و اجتماعی برای تمامی پروژه های شهری، گفت: هدف 
از این طرح عینیت بخشی به باورهای دینی و هویتی است که باید در اجرای تمام 

پروژه ها در نظر گرفته شود.
ملایی یادآور شد: مترو، بوستان ها، تفرجگاه ها، الحاق اراضی ۵۶۰ هکتاری و 
غیره از مباحث مهمی است که باید پیوست نگاری فرهنگی و اجتماعی در آن ها 

مورد توجه قرار بگیرد.

درجلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم  مطرح شد؛

انتقاد شهردار قم به بوروکراسی های صدور پروانه 
این روند صدور پروانه ساختمانی شهروندان را وادار به تخلف می کند


